
ســخنگوی دولت در پاسخ به پرسشــی در زمینه فرجام حذف ترجیحی، با 
تأکیــد بــر اینکه دولت مصر به اجرای قانون اســت و قانون، دولت را مکلف به 
حــذف ارز ترجیحی کرده اســت، اظهار کرد: قانون بودجــه1400 با توجه به 
معایب و مفاســد متعددی که متوجه این شــیوه توزیع یارانه اســت، به صورت 
رســمی مخالفت خود را با اســتمرار این رویه اعلام کرده است، به این ترتیب 
که در بودجه 1400 ســقف 8 میلیارد دلار، آن هم در نیمه اول سال برای ارز 
ترجیحی در نظر گرفته شــد و دولت هم مکلف شــد در پایان نیمه اول ســال، 

را حذف کند. ارز ترجیحی 
بهادری جهرمی با اشــاره به اینکه دولت هم به همان مبانی کارشناسی معتقد 
است، افزود: در برخی اقلامی که ارز ترجیحی به آنها تعلق می گیرد، میزان مصرف 
دهک اول، تا 27 برابر دهک آخر اســت که نشان می دهد از بخشی که به حمایت 

دولت نیاز ندارد، 27 برابر بیشــتر از بخش نیازمند حمایت، حمایت می شود.
سخنگوی دولت در بیان نقد دیگر این شیوه توزیع ارز، با اشاره به اینکه میزان 
تورم کالایی که ارز ترجیحی دریافت می کند از تورم بقیه کالاها بیشتر بوده است، 
این امر را به منزله ناکارآمد بودن شــیوه فعلی تأمین ارز ترجیحی دانست و گفت: 
مجلس در بودجه 1400 دولت را مکلف کرد در پایان شــهریورماه ارز ترجیحی را 
حــذف کند، بنابراین دولت در ابتدای فعالیت خود با تکلیف حذف این ارز مواجه 

بود، اما راهکاری برای مقابله با اثرات آن پیش بینی نشــده بود.
وی با اشــاره به اظهارنظر رئیس جمهور در مجلس که خط قرمز دولت ســفره 
مردم است، ادامه داد: دولت برای حل این مسأله، لایحه دوفوریتی به مجلس ارسال 
کرد تا  ســقف اعتبارات ارز ترجیحی تــا مدت زمان برنامه ریزی های لازم افزایش 
یابد و همچنین اینکه شیوه ها و راه های جبران حذف ارز ترجیحی پیش بینی شود.

بهــادری جهرمی با بیان اینکه مجلس با فوریت لایحه مخالفت کرد، گفت: این 
مخالفــت مجلس به معنــای اجرای قانون بودجه 1400 بــود. دولت هم به دنبال 
اجرای مصوبه مجلس اســت تا به ســفره مردم آســیب وارد نشود که مجلس هم 

دنبال همین مسأله است.
ســخنگوی دولت در پایان این بخش از ســخنان خود گفت: مهم این است که 
تــا پایان زمان تصمیم گیــری برای تغییر نظام توزیع یارانه و جبران خدمات، هیچ 
تغییــری صورت نخواهد گرفــت و پیش از هر اقدامی به مــردم و تولیدکننده ها 
اطلاع رسانی لازم انجام خواهد شد.وی تأکید کرد که با وجود همه این مباحث، دارو 
و گندم اساساً از بحث ما خارج است و در مقام بحث )حذف ارز ترجیحی( نیست.

بهادری جهرمی در پاســخ به ســؤال دیگری در این زمینه، با بیان اینکه دولت 
و مجلس معتقد هســتند حذف ارز 4200 تومانی نباید معیشــت و سفره مردم را 

با مشــکل مواجه کند، گفت: مجلس در مقام بررســی دوباره موضوع قرار گرفته 
اســت، در کمیســیون تلفیق مباحث دولت و مجلس دنبال و بحث خواهد شد. اما 
تا امــروز، مصوبه مجلس در بودجه 1400 و برای ســال آینده نیز بودجه 1401 
مــلاک خواهــد بود، دولت نیز خود را مکلف به آن می داند، البته با تأکید بر توجه 

به معیشت و سفره مردم.
کره جنوبی باید دارایی های ایران آزاد کند

به گزارش »ایران« ســخنگوی دولت درباره حضور نماینده کشورهای عربستان 
و کــره جنوبــی در مذاکرات نیز با تأکید بر اینکه دولت جمهوری اســلامی ایران 
مســئول حضور یا عدم حضور ســایر کشورها در وین نیســت، اظهار کرد: آنان به 

ابتکار خودشان در مذاکرات حاضر شدند.
وی با اشــاره به اینکه در کره جنوبی بدهی های انباشــته شــده ای داریم که 
برخلاف حقوق بین المللی بلوکه شــده اســت، افزود: کره جنوبی مکلف است همه 
دارایی های ایران را آزاد کند و دولت جمهوری اســلامی ایران نیز از هیچ کوشش 
و راهــکاری در این زمینه فروگــذار نخواهد کرد. بهادری جهرمی گفت: در برخی 
از این ســفرها، دیدارهای متقابلی برای همین پیگیری ها صورت گرفته که ناظر بر 

روابط متقابل آن دو کشور است.
سفر رئیس جمهور به روسیه

ســخنگوی دولت همچنین درباره ســفر رئیس جمهور به روسیه نیز با بیان 
اینکه این ســفر به دعوت پوتین، رئیس جمهور این کشور انجام می شود، گفت: 
محوریت این سفر مباحث تجاری و اقتصادی خواهد بود، چرا که راهبرد دولت 
تقویــت روابط تجاری پایدار با روســیه اســت.وی اضافه کــرد: در حوزه بندی 
سیاســت خارجی دولت که کشــورهای منطقه را در اولویت قرار داده اســت، 
ســفر به روسیه، به عنوان یک کشــور پرتعامل و در چهارچوب گسترش روابط 

بود. خواهد  منطقه ای 
بهادری جهرمی درباره وصول مطالبات از کشــورهای خارجی نیز با اشــاره به 
اینکه ما در جنگ اقتصادی هســتیم، اظهارکرد: در دوره جنگ اقتصادی بازگشت 
منابع ارزی با سهولت انجام نمی شود، ثانیاً اینکه جزئیات و شیوه های این امر قابل 
بیان نیست. باوجود این، وضعیت فروش نفت و سایر فرآورده ها و محصولات نفتی 
نســبت به شرایط تحریم و جنگ اقتصادی، قابل قبول است.وی بازگشت منابع به 
کشــور را نیز قابل قبول خواند و گفت: هیچ مشــکلی در تأمین منابع ارزی مورد 
نیاز کشور نداریم. ضمن اینکه در هیچ جلسه ای نبوده است که بانک مرکزی اعلام 
نارضایتــی کند و در کنار آن، بدون اســتثنا همه گزارش های وزارت نفت در این 

زمینه شادی و خوشحالی آفرین بوده است.

دریافت مالیات از »پاداش« و 
»کارانه« حقوق بگیران قانونی است؟

واریز سود ۷۰ شرکت دیگر از 
طریق سامانه »سجام«

 تا پایان سال

سرخابی ها به شرکت های 
اقتصادی واگذار شوند

چهار عامل برای موضوعات 
اخیر مربوط به هک سازمان ها

روزنامه سراسری 
 اقتصادی اجتماعی  

پنج شنبه  1400/10/23
2000 تومان 

شماره : 1286

2

3

7

8

نشست خبری نمایشگاه »آینه در آینه« صبح روز سه شنبه 21 دی ماه با حضور 
احسان آقایی رئیس موزه هنرهای معاصر تهران، سیدعباس میرهاشمی دبیرکل 
چهاردهمین جشنواره هنرهای تجســمی فجر و کیانوش معتقدی کیوریتور 
نمایشگاه »آینه در آینه« در موزه هنرهای معاصر تهران برگزار شد. این نمایشگاه 
مروری بر تحولات هنر معاصر ایران طی سالهای 1353 تا 1363 است که از 28 
دی ماه جاری در موزه هنرهای معاصر تهران برگزار می شــود. این نمایشگاه از 
هنرمندان مستقل آغاز و به هنرمندان انقلابی ختم می شود و در نهایت به جریان 
هنر جنگ وصل می شود. احسان آقایی در ابتدای این مراسم عنوان کرد: »مجموعه 
نمایشگاه های آینه در آینه از هم افزایی گنجینه ای موزه هنرهای معاصر تهران با 
سایر گنجینه های آثار هنری کشور شکل گرفته است. ما در کشورمان مجموعه ها 
و گنجینه هایی داریم که دیده نشده اند و ما قبل از بازگشایی تصمیم گرفته بودیم 
بررسی روی این آثار داشته باشیم تا در کنار گنجینه موزه هنرهای معاصر تهران 
یک کانسپت مشترک ارائه کنند.« او ادامه داد: »نمایش آینه در آینه که در این دوره 
با حمایت چهاردهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر ارائه می شود، به دوره ای از 
هنر های معاصر ایران می پردازد که از هنر اعتراضی آغاز می شود و در نهایت با هنر 
انقلاب و جنگ پیوند می خورد.« گفتنی است که جریان هنر اعتراضی در دوره 
معاصر با انقلاب مشروطه آغاز می شود و در رخدادهایی مانند 28 مرداد و بعدها 
حتی به نوعی جریان سقاخانه ای ادامه پیدا می کند. اما حدوداً در نیم قرن اخیر و 
از اوایل دهه 40 هنر اعتراضی در ادبیات و تئاتر نمود پیدا می کند و اوایل دهه 50 
به هنرهای تجسمی وصل می شود. سیدعباس میرهاشمی در ادامه این نشست 
اظهار کرد: »بعد از بررسی های دوره های مختلف جشنواره هنرهای تجسمی فجر، 
قرار شد ضمن نگاه اصلاح گرایانه با کمک دبیران ادوار گذشته، رویکردی پژوهشی 

به جشنواره داشته باشیم. 

از امروز یک فیلم به ناوگان اکران سینما اضافه می شود و 
پس از 4 سال دوری، محمد حسین لطیفی با فیلم »مرد 
نقره ای« به ســینما باز می گردد. این فیلم با نقش آفرینی 
مهدی ســلطانی، بهاره کیان افشار، ایرج نوذری، بهنوش 
بختیاری و نادر ســلیمانی در ایران و ترکیه فیلمبرداری 
شده اســت. لطیفی در این فیلم به موضوع غرور و هویت 
ملی ایرانی پرداخته و آن طور که خودش گفته با تکیه بر 
تجربه 3۹ سال کار هنری اش تلاش کرده کاری محتوایی 

و در عین حال غیرشعاری بسازد.
فارغ از تعییــن زمان اکران این فیلــم و آخرین خروجی 
جلسه شــورای صنفی نمایش، اتفاق مهم تعیین تکلیف 
اکران فیلــم پرحاشــیه »عنکبوت« اســت. بــا وجود 
اعتراض هایی که طی هفته گذشته سازندگان فیلم نسبت 
به پروانه نمایش داشتند و به نظر می رسید اکران فیلم با 
مشکل مواجه شود، زمان نمایش مشخص شده و قرار است 
بعد از جشنواره فیلم فجر یعنی از 23 بهمن ماه راهی اکران 
شود. این در حالی است که ابراهیم ایرج زاد کارگردان در 
اینســتاگرام خود اعلام کرده بود فیلم با وجود داشــتن 
پروانه نمایش مجدداً مشــمول اصلاحیه  شــده و همین 
موضوع اکران را به تعویق انداخته اســت. »عنکبوت« که 
در جشنواره ســال ۹8 صرفاً در اکران ویژه اهالی رسانه 
از آن رونمایی شــد برشی از زندگی ســعید حنایی قاتل 
زنجیره ای دهه هفتاد اســت که در شــهر مشهد چندین 
زن خیابانی را به قتل رساند. محسن تنابنده نقش سعید 
حنایی را ایفا کرده و ساره بیات، شــیرین یزدان بخش، 
فرید سجادی حســینی، ماهور الوند، نیوشــا علیپور و... 
همبازی های او در این فیلم هستند. فیلم سینمایی »بی 
صدا حلزون« ساخته بهرنگ دزفولی زاده، »مورچه خوار« 
ساخته شــاهد احمدلو و »عاشق پیشــه« ساخته داوود 
موثقی دیگر آثاری هســتند که همزمــان با »عنکبوت« 
از 23 بهمن مــاه راهی اکران می شــوند. همزمان با آغاز 
نمایش فیلم تازه محمد حســین لطیفــی از امروز فیلم 
سینمایی »سرانگشتان فرشــته« به کارگردانی محسن 
آقالر وارد چرخه اکران »هنروتجربه« می شود. این فیلم 
سینمایی که اولین فیلم بلند داستانی محسن آقالر است 
حکایت مردی است که آرزویی می کند و تمام طول فیلم 
نمایش تقدیری است که او را به سمت آرزویش می کشاند. 
همچنین از اولین هفته دی ماه مستند »سینه ما رکس« 
که به قربانیان حادثه سینما رکس آبادان پرداخته به این 
گروه اکران پیوسته است. میترا مهتریان و صادق دهقان 

سراغ خانواده هایی رفته اند .

»آینه در آینه« از هنر اعتراضی تا هنر 

سینما زنده است

فریال مستوفی
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران

اختلال »مجازی« در زندگی
 مشترک نباشید!

می گفت »شــوهرم به من بدبین اســت. با اینکه رمز گوشی من را دارد و هر 
روز تلگرام و اینســتاگرامم را چک می  کند اما باز هم تا بحث مان می  شــود، 
می  گوید این حرف را از کجا یاد گرفته ای!« هیچ مشکلی با اینکه تحت کنترل 
همسرش است نداشت اما از بدبینی او شاکی بود. دلیل بدبینی همسرش چه 
بود؟ می  گفت »مردانی که همکارم هستند هر روز یک روایتی دارند از شروع 
یک گفت وگو یا رابطه که در همین فضاها ایجاد شــده! شــما باشید بدبین 
نمی شــوید؟« می  گفت: »همه بد شده اند. نمی توانم به همسرم بگویم از همه 
پیام رسان ها خارج شو یا اینســتاگرام نرو چون به من انگ امل بودن می  زنند 

ولی من واقعاً نمی توانم اعتماد کنم. دست خودم نیست.«
آنچه در روابط این زوج می  گذرد که در بسیاری از اتاق های مشاوره نمونه های 
مشابه آن فراوان اســت، ماهیتی قابل تحلیل دارد. می  توان به بدبینی عمیق 
مرد پرداخت که قاعدتاً چیزی فراتر از دلایلی اســت که ذکر می  کند اما بدون 
تردید آنچه امروز در جامعه و در فضای مجازی رخ می  دهد و دهان به دهان هم 
می  گردد، در تشدید آن بی تأثیر نیست. هر چند در پرداختن به مشکل چنین 
زوجی وقتی از ســوی زن یا مرد هیچ نشــانه ای از روابط خارج از چهارچوب 
زناشویی نیست، عموماً به اصل مشکل که بی اعتمادی است پرداخته می  شود 
اما باز هم آنچه راه انــداز این بدبینی در این رابطه بوده را باید در بیســوادی 
استفاده از فضای مجازی دانســت. همین نادانستگی است که باعث می  شود 
برخی از زوجین در همین فضای مجازی دوســتانی پیدا کنند و وارد دیالوگ 
شــوند و نام آن را هم خیانت نگذارند. شاید هم باید خیانت غیرعمد نامید اما 
در آسیبی که ایجاد می  کند، فرقی ایجاد نمی کند! باز هم در اتاق های درمان 
و مشــاوره باید به اندازه تک تک کسانی که در یک رابطه متعهد حضور دارند 
اما درد دل های خود را چه به صورت شناس و چه ناشناس در فضایی مجازی 
می  برند )منظور در فضاهای عمومی مجازی نیست( دلایل متعدد و منحصر 
به شخصیت و نیازها و هیجانات آن فرد پیدا می  شود اما بیش از همه باید آن را 

به نداشتن سواد رسانه ای در کنار سواد بین فردی نسبت داد.
فاصلــه گرفتــن از روابط حقیقی و غرق شــدن در مجازها پایه بســیاری از 
مشکلات در ازدواج هاست. بســیاری از کارشناسان ترجیح می  دهند بگویند 
هر کــدام از زوجین که بیش از اندازه وقت خود را در فضای مجازی ســپری 
می  کند نوعی اختلال در روابط زناشــویی را ایجاد می  کنــد. چرا که  چنین 
فــردی نه می  تواند نیازهای عاطفی همســرش را ببیند و بــرآورده کند و نه 
می  تواند در حل مشــکلات او و زندگی مشترک سهم داشته باشد. روی دیگر 
سکه هم جذابیت فضای مجازی است که آسان تر از دنیای حقیقی افراد را به 
دام خیانت می اندازد. در دســترس بودن افراد در این فضا و این فریب که »دو 
کلمه حرف زدن با فلان همکار و دوست و حتی غریبه« به جایی بر نمی خورد، 
فضا را برای ارتباط هــای بی تعریف باز می  کند و اگر فرد از نظر شــخصیتی 
مســتعد باشــد او را به دام تنوع طلبی و غرق شــدن در خیالات یک ارتباط 

مجازی می اندازد.
اگر در چنین رابطه ای هستید، پشــت توجیه پنهان نشوید. در همین زمان 
که شــما در حال توجیه هستید کسی –همســرتان- در حال آسیب دیدن 
است. از سوی دیگر اگر شما می  بینید همسرتان زیادی سرش در گوشی فرو 
رفته، می  توانید با ایجاد جذابیت بیشتر در فضای واقعی او را به دنیای حقیقی 
بکشانید. سرکوفت زدن و تحقیر و سرزنش همسرتان کار را خراب تر می  کند. 
از ســوی دیگر به کار بردن این دفاع که شما هم در تلافی سرتان را با گوشی 
مشغول نگه دارید دیگر آب پاکی را روی دست زندگی مشترک تان می  ریزد.

شناسه آگهی : 30۹71236335 /۹  - الف
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
 پنجشنبه  1400/10/23

شماره : 1286

درحالی کــه برخــی از حقــوق بگیران 
معتقد هستند اداره مالیات برخلاف قانون 
بابت برخی دریافتی های غیرمشمول فیش 
حقوقی آن ها مالیات دریافت می کند مدیر 
کل امور مالیاتی اســتان با ارائه توضیحاتی 
اعلام کــرد اضافه کاری و کارانه مشــمول 
مالیات حقوق هســتند. فعــالان اقتصادی 
معتقد ند این مســئله آن هم در سال رفع 
موانــع تولید به نوعی مانعی در راه افزایش 

تولید و فشار بر آن هاست.
مالیات در همه کشــورها یکی از منابع 
اصلی درآمد دولت هاست اما نحوه دریافت 
مالیات هــا   مــورد انتقاد برخــی  فعالان 
اقتصــادی در کشــور بوده اســت. برخی 
معتقد هســتند کــه فعــالان اقتصادی و 
تولیدکنندگان واقعی بیشــترین فشــار را 
بابت پرداخت مالیات متحمل می شــوند و 
کســانی که به انحــای مختلف از پرداخت 
مالیات شانه خالی می کنند، هیچ فشاری را 
متحمل نمی شوند. بعد از تشدید تحریم ها و 
کاهش درآمدهای نفتی کشور، دولت برای 
تأمین کسری بودجه و پوشش هزینه های 
خــود مالیات ســتانی را به صورت جدی تر 
در دســتور کار خود قرار داده است. یکی 
از منابع مالیاتی دولــت، مالیات بر حقوق 
اســت که از فیش های حقوقــی کارکنان 
بخش های مختلف دولتی و بخش خصوصی 
کســر می شــود. نحوه و میــزان دریافت 
مالیات بر حقوق علاوه بر این که در قوانین 
مشــخص  شده است میزان و درصد آن هر 
ســال در قوانین بودجه تقنین می شود اما 
در فیش هــای حقوقی بخش های مختلفی 
به عنوان دریافتی نیروی کار درج می شــود 
که بخشی از این دریافتی ها بیشتر انگیزشی 
و رفاهی هســتند  مانند هزینه های ایاب و 
ذهاب یا پاداش یــا حمایتی اند مانند بن 
کارگری، که در مــاده 34 قانون کار آمده 
است: »کلیه دریافت های قانونی را که کارگر 
به اعتبــار قرارداد کار اعم از مزد یا حقوق 
کمک عائله مندی، هزینه مسکن، خواربار، 
ایاب و ذهاب، مزایــای  غیر نقدی، پاداش 
افزایش تولید، ســود سالانه و نظایر آن ها 
دریافــت می نماید حق الســعی می نامند.« 
علاوه بر ایــن، در تبصره3 ماده 36 قانون 
کار آمده است: »مزایای رفاهی و انگیزه ای 
از قبیــل کمک هزینه مســکن، خواربار و 
تولید  افزایش  پــاداش  عائله مندی،  کمک 
و ســود ســالانه جزو مزد ثابت و  مزد مبنا 

محسوب نمی شود.«

مالیات  مصوبات  و  آرا  بــر  مروری 
حقوق

با این حال طی چند سال گذشته   موارد 
مشمول مالیات در فیش های حقوقی مورد 
اختلاف بوده است که درنهایت در دادنامه 
شــماره 601 دیوان عدالت اداری در سال 
8۹ بخشی از این ابهامات رفع شد و در این 
رأی آمده اســت:” نظر به این که مصادیق 
حقوق و مزایای مشــمول کســر مالیات، 
موضوع ماده 82 قانون مالیات های مستقیم 
در ماده 83 همــان قانون به عنوان مزایای 
مربوط به شغل احصا شده است و خدمات 
و تســهیلات رفاهی که در ماده 40 قانون 
الحــاق موادی به قانون تنظیم بخشــی از 
مقررات مالی دولت )1380/11/27( مصوب 
1384/8/15 مجــوز پرداخت دارد مزایای 
مربوط به شــاغل بوده و داخل در عناوین 
حقــوق و مزایای مذکور در ماده 83 قانون 
مالیات های مســتقیم نمی باشــد، بنابراین 
وجوه پرداختی بــه کارکنان دولت، تحت 
عناویــن مهدکودک، یارانه غــذا ، ایاب و 
ذهاب ، بن کالا و... به عنوان مصادیق ماده 

40 قانون مارالذکر، موضوعاً از شمول احکام 
مواد 82 و 83 قانون مالیات های مســتقیم 
خارج بوده و نظریه شــماره 20100/256 
مورخ 138۹/10/6 دیوان محاسبات کشور 
هــم در تأیید مراتــب می باشــد. النهایه 
بخشنامه مورد اعتراض خلاف قانون و خارج 
از حــدود اختیارات ســازمان امور مالیاتی 
کشور تشخیص و به اســتناد قسمت دوم 
اصل 170 قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران و بند یک ماده 1۹ و ماده 42 قانون 

دیوان عدالت اداری ابطال می گردد.”

ابهام زا سه نقطه 
اما همین ســه نقطه)...( که در این رأی 
آمده اســت   در برخی مــوارد ابهام ایجاد 
کرده اســت، به طوری که  ســازمان امور 
مالیاتــی تنها مهدکودک، یارانه غذا ، ایاب 
و ذهــاب و بــن کالا را از مالیــات حقوق 
معاف می کند و مصادیق دیگری برای این 
معافیت هــای مالیاتی مانند   کمک  هزینه 
مســکن، اضافه کاری ها و کارانه ها همواره 
مورد اختلاف است. درنهایت در 5 دی ماه 
امســال معاونت حقوقی ریاست جمهوری 
در ابلاغیه ای به سازمان امور مالیاتی بخش 
مهمی از این ابهامات در نحوه و شــمولات 
مالیات حقوقی را برطرف کرده اســت در 
ابلاغ نامــه معاونت حقوقــی رئیس جمهور 
درخصــوص رفع ابهام مربــوط به مزایای 
رفاهی انگیزشی که در متن نامه ابتدا موارد 
مربــوط به بندهای قانونی و دادنامه دیوان 
بررسی می  شود و درنهایت مزایای رفاهی 
و انگیزه ای مانند حق مســکن و خواربار و 
حق اولاد که توســط شورای عالی کار در 
ابتدای سال مصوب می شود تا سقف مبلغ 
مصوبه قانونی از شمول مالیات خارج است 
و موارد دیگر مزایــای رفاهی مانند کمک  
هزینــه مهدکودک و یارانه غــذا و هزینه 
ایــاب و ذهاب و ... چنان چه مقرره خاصی 
راجع به میزان آن ها وجود نداشــته باشد 
در چارچوب قانون کار ، تابع قانون و عرف 
است. همچنین پاداش افزایش تولید و سود 
سالانه موضوع تبصره 3 ماده 36 قانون کار 
که به منظور ایجاد انگیزه برای تولید بیشتر 
و کیفیــت بهتر و تقلیل ضایعات و افزایش 
علاقه مندی برای بالا بردن ســطح درآمد 
کارگران مطابق آیین نامه مصوب وزارت کار 
، تعاون و رفاه اجتماعی در نظر گرفته شده 
نیز مطابق قــرارداد موضوع آیین نامه ماده 
از  قانــون کار مــورخ 13۹0/0۹/26   47
شــمول مالیات حقوق خارج است.به رغم 
تمــام این ابلاغیه هــا و مصوبات قانونی به 
تازگی برخی کارفرمایان و کارمندان بخش 
خصوصی مشــهد با مراجعه بــه تحریریه 
روزنامه خراســان رضوی به نحوه و میزان 

مالیاتی که از فیش های حقوقی آن ها کسر 
می شود گلایه داشــتند و معتقد بودند که 
اداره کل امور مالیاتی استان برخلاف قانون 
به جای حقوق تعیین شده از دریافتی آن ها 
مالیــات کســر می کنــد درحالی که طبق 
قانون  مواردی مانند پاداش ،  بن کارگری، 
عائله مندی، هزینه مسکن، ایاب  و ذهاب، 
کمــک  هزینه مهدکــودک و کلیه مزایای 
رفاهــی و انگیزشــی از مالیــات بر حقوق 

معاف هستند.

توضیحات مدیر کل امور مالیاتی
مدیر کل امور مالیاتی اســتان در گفت 
با خراســان رضوی،درباره گلایه های  وگو 
مطرح  شــده و برای تنویر افــکار عمومی 
توضیحاتی ارائه می کند و با اشاره به قانون 
مالیات حقوق می گوید: به استناد ماده 83 
درآمد مشمول مالیات حقوق عبارت است 
از حقوق )مقــرری یا مزد یا حقوق اصلی ( 
و مزایای مربوط به شــغل اعم از مستمر یا 
غیرمستمر قبل از وضع کسور و پس از کسر 
معافیت های  مقرر در این قانون. یعنی کلیه 
»دریافتی« اعم از مســتمر یعنی حقوق و 
غیرمستمر یعنی اضافه کار مشمول مالیات 

حقوق هستند.

اضافه کاری مشمول مالیات است
مدبرنیا دربــاره ابلاغیه معاونت حقوقی 
ریاســت جمهوری مورخ 5 دی ماه 1400  
با ســازمان امور مالیاتی کشــور مبنی بر 
ایــن که مزایای »رفاهی« و »انگیزشــی« 
مشــمولین قانون کار شامل مالیات حقوق 
نیست، می گوید: اضافه کاری رفاهی نیست 
و مــا مالیاتی بابت کمک هزینه مســکن، 
بن کارگری، خواربــار و کمک عائله مندی 
نمی گیریــم و مشــمول مالیات نیســت. 
هر پرداختی که با عنوان»شــغل« نباشــد 
مشــمول مالیات نیســت اما »اضافه کار« 
عنوان شــغلی اســت و مشــمول مالیات 
می شود. هزینه ایاب و ذهاب و کمک هزینه 
مهدکودک مشــمول مالیات نیستند.مدیر 
کل امــور مالیاتی اســتان تصریح می کند: 
»اضافه کاری« و »کارانه« در راستای شغل  
و مشمول مالیات هســتند. درباره کارانه؛ 
مثلًا اگر گفته شــود یک نیروی کار ســه 
قطعه تولید کند و مازاد بر این ســه قطعه 
اگر مثــلًا پنج قطعه تولید کــرد بابت دو 
قطعه مازاد تومان پرداخت خواهد شــد در 

راستای کار است.

کارانه مربوط به شــغل مشــمول 
مالیات است

مدبرنیــا درباره این کــه »کارانه« جزو 
موارد »انگیزشــی« است یا خیر می گوید: 

انگیزشــی یعنی این کــه چیزی بر مبنای 
شــغل پرداخت نشــود. مثلًا به نیروی کار 
گفته شــود اگر به موقع در محل کار حاضر 
شــود و نظم کاری را رعایت کند سرویس 
در اختیارش قــرار خواهد گرفت یا کمک 
به صورت  فرزنــدان هم  هزینه مهدکودک 
انگیزشی  اســت اما هر چیز دیگری که در 
راستای شغل باشد »مشمول مالیات« است.

کارانه هر قرارداد متفاوت است
طبــق بند1 اظهارنظــر ابلاغیه معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری، »پاداش افزایش 
تولیــد از مزایای رفاهی و انگیزشــی تلقی 
می شــود« و در این ابلاغیه آمده اســت: 
پاداش افزایش تولید و سود سالانه، موضوع 
تبصره)3( ماده)36( قانــون کار که طبق 
ماده 47 همان قانون، به منظور ایجاد انگیزه 
برای »تولید بیشــتر« و »کیفیت بهتر« و» 
تقلیل ضایعات« و »افزایش علاقه مندی و 
بالا بردن درآمد کارگران، مطابق آیین نامه 
مصوب وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
پرداخت می گردد، » از شــمول مالیات بر 
درآمد حقوق خارج اســت«. بــا این حال 
مدیر کل امور مالیاتی اســتان در پاسخ به 
این ســؤال که آیا  »پاداش افزایش تولید« 
معاف از مالیات است یا خیر می گوید: خیر 
از پاداش نیز مالیات گرفته می شــود، وی 
درباره  کارانه نیز می افزاید : کارانه بستگی 
دارد در قرارداد نیــروی کار با چه عنوانی 
ذکر شده باشد و برای ما)اداره مالیات( مهم 
است در شــرایط استخدامی چه چیزی را 
به عنوان کارانه ذکر کرده اند. ممکن اســت 
قــرارداد با قرارداد متفاوت باشــد اما این 
قراردادهــا باید مورد تاییــد اداره کار هم 
قرارگرفته باشــند درنهایت حکم استخدام 
نیروی کار برای اداره مالیات مهم است. اگر 
کارانه در راســتای شغل تعریف  شده باشد 

مشمول مالیات است.

دریافت مالیات ازپاداش و کارانه غیر 
قانونی است

دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران کشــور اما معتقد اســت دریافت 
مالیات از کارانه حقوق توسط اداره مالیات 
امری غیر قانونی اســت.هادی ابوی تاکید 
دارد بــا توجه بــه خط فقــر 10 میلیون 
تومانــی دولت باید تمام صنــف کارگران 
را از پرداخت مالیــات معاف کند.ابوی در 
گفت وگو با خراســان رضــوی درباره این 
که پــاداش و کارانه جزو موارد مشــمول 
پرداخت مالیات حقوق است یا خیر اظهار 
می کند: این موضوع چندین ســال است 
که بین انجمن های کارگری و اداره مالیات 
مورد اختلاف است و ما معتقد هستیم که 

کارانه جزو موارد انگیزشــی اســت و هیچ 
ارتباطی به مزد کارگر که باید در قبال آن 
مالیات دریافت شود، ندارد. اصلًا اگر کارانه 
به کارگر داده نشــود انگیزه ای برای انجام 
کار نمی ماند. یعنی کارفرمایان و دارندگان 
واحدهای تولیدی  برای این که بتوانند برای 
کارگــر انگیزه ای برای افزایش تولید ایجاد 
کنند کارانه را در نظر گرفته اند و این که به 
رغم ابلاغیه اخیر معاونت ریاست جمهوری 
دربــاره مزایای انگیزشــی و رفاهی باز هم 
اداره مالیــات اقدام بــه دریافت مالیات از 
کارانه کارگر می کند غیرقانونی است و ما از 
طریق مراجع قانونی پیگیر موضوع خواهیم 
بود.از سویی دیگر، یکی از کارمندان بخش 
خصوصی می گوید: ابلاغیات معاون حقوقی 
ریاست جمهوری بدون قید و شرط جهت 
کلیــه اداره هــای دارایــی و مالیات لازم 
الاجراست با توجه به این که در این ابلاغیه 
به صراحــت پاداش افزایش تولید مصادیق 
ماده40 قانون الحاق موادی با رعایت آیین 
نامه اجرایــی ماده47قانــون اداره کار را 
مشمول مالیات ندانسته است ولی متاسفانه 
باز هم مانند گذشته توسط ادارات مالیاتی 
برداشت سلیقه ای از آن شده است و تحت 
شرایط و تعریف های خاص مانند متعارف 
بودن و عمومی بودن پرداخت  مشمول این 

معافیت می شود.
وی  همچنیــن می گویــد: در دادنامه 
شماره 601 مورخه 138۹/12/0۹ مزایای 
انگیزشی کارکنان را معاف از مالیات دانسته 
است بنابراین نباید اداره دارایی از آن تاریخ 
به بعد از این مزایا درخواســت مالیات می 
کرد که برخلاف قانون مالیات این موارد از 
کارکنان توسط اداره دارایی مطالبه و وصول 
شده است که کلیه این مبالغ باید به حساب 
کارکنان مسترد شــود حتی این استرداد 
شــماره200/13428مورخه  بخشنامه  در 
13۹0/06/07 اداره دارایی که توسط رئیس 
وقت اداره کل امور مالیاتی کشــور به کلیه 
ادارات دارایی و مالیات ابلاغ شده ولی فقط 

ابلاغ شده است نه اجرا.
 بــا این حال باید اذعــان کرد  پاداش و 
کارانه ای که کارفرمــا به نیروی کار خود 
پرداخت می کند بر این قاعده استوار است 
کــه نیروی کار طبق قــرارداد یک وظیفه 
تعیین  شــده و به نوعی »موظفی« دارد که 
بایــد در طول یک ماه آن را به ســرانجام 
برســاند و اگر این وظیفــه را انجام ندهد 
با »کســر کار« مواجه  و از حقوقش کسر 
می شــود. در مقابل برای ایــن که نیروی 
کار »انگیــزه ای« بــرای »تولید بیشــتر« 
و »کیفیــت بهتــر« و» تقلیــل ضایعات« 
و »افزایش علاقه مندی« داشــته باشــد و 
طبق مــاده 47 قانون کار منبعی برای بالا 
بردن درآمد کارگران وجود داشــته باشد، 
کارفرمــا »پــاداش افزایش تولیــد« را در 
قالب»کارانــه« به نیروی کار خود می دهد. 
در واقع کارانه؛ پرداختی تشویقی به کارگر 
در قبــال افزایش تولید مازاد بر »موظفی« 
اســت و بالطبع باید طبق ابلاغیه 5 دی ماه 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری جزو موارد 
انگیزشــی و پاداش افزایش تولید در نظر 
گرفته شود و شمول ماده 83 قانون مالیات 
بر حقوق خارج است.بنابراین انتظار می رود 
مراجع قانونی مانند دیوان عدالت اداری یا 
مجلس شورای اســلامی جلوی تفسیر به 
رأی سازمان امور مالیاتی کشور در دریافت 
مالیــات از پاداش و »کارانــه« کارگران را 
بگیرد و به صراحت در آرای خود لغت کارانه 
را که معادل پاداش افزایش تولید اســت از 
بخش های معاف از مالیات حقوق و شمول 
ماده 83 قانون مالیات حقوق معرفی کند.

دریافت مالیات از »پاداش« و »کارانه« حقوق بگیران قانونی است؟

مدتی است که خبرهای خوشی در حوزه تولید و فروش نفت به گوش 
میرسد، به تازگی مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد که میزان 
ظرفیت تولید نفت تا پایان ســال 1400 به عدد قبل از تحریم ها بازمی 
گردد؛ موضوعی که به گفته کارشناسان امری غیر ممکن نیست اما باید 
میزان صادرات نیز افزایش یابد چون در غیر این صورت مشکلاتی برای 

این صنعت به وجود خواهد آمد.
 هر چند در طول ســه سال و نیم گذشــته و تحت تاثیر تحریم های 
آمریکا، میزان فروش نفــت ایران کاهش یافته و منابع حاصل از فروش 
این محصول نیز گاهی به ســختی به ایران می رسید اما بالا نگه داشتن 
ظرفیت تولید و آمادگی برای بازگشت به بازار جهانی، یکی از اصلی ترین 

برنامه هایی بوده که ایران در ســال های گذشته دنبال کرده است.
به گفته تحلیلگران درواقع درســت است که میزان تولید ایران نسبت 
به برخی از اعضای اوپک پایین تر بوده اما به بالاتر از دو میلیون بشکه در 
روز رسیده است. در میان کشورهای عضو اوپک، عربستان سعودی با تولید 
روزانه ۹.8 میلیون بشکه نفت بالاترین تولید را دارد و بعد از آن عراق با 
4.1، امارات متحده عربی با 2.8 و کویت با 2.5 میلیون بشکه قرار دارند.

در این فهرست ایران نیز با دو میلیون و 52 هزار بشکه نفت در میان 
اصلی ترین تولیدکنندگان قرار دارد و بعد از آن نیجریه با 1.4 و لیبی با 
1.1 میلیون بشــکه نفت قرار گرفته اند. به این ترتیب مجموع تولید نفت 
اوپک به 27 میلیون و 450 هزار بشــکه در روز رسیده که افزایش 1.5 

میلیون بشکه ای را نشان می دهد.
افزایــش تولید نفت ایران به عنوان یکی از برنامه های جدی در نظر 
گرفته شــده و جواد اوجی - وزیر نفت نیز در این رابطه گفته اســت: در 
تولید، تأمین و امنیت انرژی کشور کوتاهی نمی کنیم و به زودی خبرهای 
خوبی در زمینه تنوع قراردادهای نفتی و میعانات گازی و تهاتر نفتی اعلام 
می شــود و با توجه به نیاز دنیا به انرژی و با اســتفاده از توان و ظرفیت 
دســتگاه سیاســت خارجی، فروش نفت به صورت تهاتری در دستور کار 
قرار گرفته اســت و در این زمینه تهاتر نفت با کالا و ســرمایه گذاری از 

روش هایی است که انجام می شود.
به گفته وی، ایران آماده پذیرایی و اســتقبال گرم از ســرمایه گذاران 
خارجی و داخلی خواهان سرمایه گذاری در حوزه صنعت نفت و گاز است 
و سرمایه گذاران در قبال اقدام های خود می توانند نفت و میعانات گازی 
را به صورت تهاتر دریافت کنند. سرمایه گذاران داخلی مانند هلدینگ ها 
و بنگاه هــای اقتصادی بزرگ می توانند برای توســعه میدان های گازی 
کشور ورود کنند و پس از توسعه میدان، گاز طبیعی و میعانات گازی در 
قبال هزینه سرمایه گذاری و سود آن به عنوان خوراک یا سوخت دریافت 
کنند، در عین حال معاونت برنامه ریزی وزارت نفت آماده پذیرش سرمایه 

گذاران در توســعه میدان ها و امضای قرارداد با آنهاست.

ظرفیــت تولید نفت خام به دوران قبــل از تحریم ها تا پایان 
سال ۱۴۰۰ می رسد

محسن خجســته مهر - معاون وزیر نفت نیز  به تازگی اعلام کرد که 
یکی از برنامه های جدی شرکت ملی نفت ایران بازگرداندن ظرفیت تولید 
نفت خام به دوران قبل از تحریم ها تا پایان ســال 1400 است. ظرفیت 
تولید نفت کشور در دولت گذشته کاهش یافت. البته وقتی ما از ظرفیت 

تولید صحبت می کنیم، منظورمان فقط توان تولید از چاه نیســت، بلکه 
باید مجموعه ای از عوامل تأثیرگذار شــامل ظرفیت خطوط لوله جریانی، 
واحدهای فرآورشی، خطوط انتقال نفت به مبادی مصرف و حتی نیروی 
انســانی در نظر گرفته شود،   در نتیجه برای بازگرداندن ظرفیت تولید 

نفت به قبل از تحریم باید پروژه های متعددی  تعریف و اجرا شــود.
بــه گفته وی یعنی ممکن اســت یکی از چاه هــای ما بتواند رقم 
بالایی را تولید کند، اما واحد فرآورشــی برای آن موجود نباشد، در 
این صورت نمی توان گفت که ظرفیت تولید افزایش یافته است، زیرا 
تمامی بسته های تعریف شده برای افزایش ظرفیت محقق نشده است. 
متأســفانه ما یک بخشــی از ظرفیت تولید نفت خود را در سال های 
گذشــته از دســت داده ایم و رقم ظرفیت تولیــد کاهش  یافته بود، 
ضمنــاً به تفاوت معانی »ظرفیــت تولید« و »میزان تولید« نیز دقت 
نظر داشــته باشید. رســاندن ظرفیت تولید به عدد قبل از تحریم به 
این معناســت که متناسب با نیاز داخلی و بازار بین المللی حتی پس 
از تحریــم آماده تولید نفت هســتیم. در این مدت با تلاش هایی که 
صورت گرفته اســت، تقریباً ظرفیت تولید بــه رقم قبل از تحریم ها 
نزدیک شــده است و ان شاءلله تا پایان اســفندماه این هدف محقق 

شد. خواهد 

پتانسیل افزایش تولید نفت وجود دارد
اما جهانبخش امینی - کارشــناس ارشد حوزه انرژی در مورد عملی 
شــدن وعده های مسوولان نفتی، به ایســنا گفت: دولت برنامه هایی را 
برای افزایش تولید و فروش نفت در دستور کار دارد و گویا در این زمینه 
اقداماتی انجام شــده که اگر بتوانند درآمد آن را نیز به کشور برگردانند 
کار ارزشــمندی اســت، اما اینکه ما فرصت برای تولید داشــته باشیم، 
برای ایران کاملا محیا و امکان پذیر اســت و ایران می تواند تولید خود 
را افزایش دهد و اگر بازاری وجود داشــته باشــد، امکان تولید از سمت 

ایران کاملا فراهم است.

شرایط نفتی ایران به قبل از تحریم ها بازمی گردد؟

  خبرخبر

مرتضی قدیمی
کارشناس اقتصادی

پیامدهای مثبت کاهش هزینه های دولت را 
بزودی در اقتصاد خواهید دید

مذاکرات وین 7 در روزهای گذشــته در حالی پایان یافت که تیم مذاکراتی دولت 
سیزدهم توانست با ابتکار عمل خود موقعیت متفاوتی را برای ایران در این مذاکرات 
ایجاد کند.مهمترین تفاوتی که در این دوره نسبت به شش دوره قبل این مذاکرات 
اتفاق افتاد این بود که برخلاف ادوار گذشــته که مذاکره بر ســر متن پیشنهادی 
از سوی کشــورهای غربی انجام می شــد در این دوره متن از سوی ایران پیشنهاد 
شــد. در نتیجه اولاً ابتکار عمل در دســت طرفی قرار می گیرد که متن را پیشنهاد 
می دهد و در ثانی از آنجا که اعمال تغییر در متن مورد مذاکره اغلب مســتلزم رد و 
بدل شدن امتیاز میان طرفین اســت این پیشنهاد دهنده متن است که برگ برنده 
بیشتری در این بده و بستان در اختیار دارد و منطق خودش را حاکم می کند. نکته 
مهمی که تیم مذاکره کننده به ریاســت آقای باقری در تهیه متن پیشنهادی خود 
در نظر داشت این بود که این متنی روبه جلو و در عین حال در امتداد گفت و گوهای 
پیشین بود. چنین رویکردی گارد اولیه طرف های غربی که تصور داشتند یا دست 
کم این گونه تبلیغ می کردند که مذاکرات در دولت سیزدهم متوقف می شود و تیم 
علی باقری فضا را رو به انسداد خواهد برد، شکست. آنها که انتظار رویکرد مذاکراتی 
را از این تیم نداشــتند، در ادامه سعی کردند این روایت را جا بیندازند که این متن، 
متفاوت از گفت و گوهای پیشــین است، مستدل نیســت و منطق ندارد، اما در این 
مرحله هم واقعیت اینکه اســناد ارائه شده از ســوی ایران مبتنی بر گفت و گوهای 
شش دوره قبل و با محاسبه و اعمال تغییرات جدیدی است که خواست ایران را به 
لحاظ عملیاتی و کاربردی شدن توافق پیگیری می کند، آنها را در اثبات روایت شان 

ناکام ساخت.
افزون بر این دو اتفاق، پافشاری بر اینکه ایران خواستار رفع همه تحریم  هاست و به 
دنبال متوقف کردن مذاکرات نیســت، دست برتر و ابتکار عمل را برای ایران ایجاد 
کرد.مجموعه این مسائل فضا را به سمتی برد که می توان آن را به نوعی خلع سلاح 
طرف های غربی مذاکرات ارزیابی کرد. این خلع ســلاح تا آنجا بود که آنها نخست 
تلاش کردند به بهانه تعطیلات ســال نوی میلادی مذاکــرات را تا بعد از تعطیلات 
متوقف کنند و برای اینکه با اتهام ایجاد تأخیر در مذاکرات مواجه نشــوند، شــایع 
ساختند که این خواست هیأت ایرانی است. شــایعه ای که تکذیب شد و در نهایت 
این روایت درســت توفق یافت که طرف های اروپایی به دنبال خرید زمان بوده اند 
تا برای مواجهه با شــرایط جدید همفکری نموده و از این فرصت برای اعمال فشار 
و محدودیــت علیه ایران و خالی کردن دســت ایران در مذاکرات اســتفاده کنند. 
آنچه دســت پر ایران در مذاکرات تلقی می شود، پافشاری منطقی بر اساس برجام 
و احیای توافق 2015 بر ضرورت انتفاع اقتصادی ایران از برجام و برداشــته شدن 
تحریم ها به صورت کامل اســت. این موضع منطقی را تنها با منطق می توان پاسخ 
داد و نه با ادعای بی بنیاد و مواضع رســانه ای صرف. حــال آنکه در این مدت کوتاه 
مشــخص شــده که طرف غربی تلاش جدی و واقعی برای رفع تحریم ها و احیای 
برجام نداشته اســت و رویکرد غالب این بوده که حداکثر امتیاز را از ایران گرفته و 
حداقل امتیاز به ایران داده شــود تا برنامه هسته ای ایران حتی محدودتر از چیزی 

شود که در 2015 شد.
نکته مهم در این مذاکرات علنی شدن وجود جنگ روایت هاست. بدین معنا که چه 
کســی چه روایتی را زودتر و بیشــتر جا می اندازد و ریل گذاری و رویکرد مذاکرات 
را هدایت می کند؟ این واقعیتی اســت که در مقاطع مختلف در مباحثی همچون 
تعیین زمان مذاکرات، تعداد اعضای تیم ایران، اســناد پیشــنهادی و ایجاد تأخیر 
در ادامه مذاکرات مشــاهده شــد.از این جهت نیز باید تیم مذاکره کننده ایران را 
تحســین کرد، چرا که در این جنگ روایت ها علی رغم اینکه تیم مذاکرات ایران از 
عِده و عُده رســانه ای کمتری برخوردار است، اما توانسته با مذاکراتی که با روسیه و 
چین داشته از موضع گیری و رویکرد آنها نیز برای شکل دهی به روایت های منطبق 
بر واقعیت در عرصه جهانی کمــک بگیرد و در صورت بندی نهایی روایت مذاکرات 

موفق عمل کند.

 رشــوه 22 میلیارد تومانی به همراه ۸2 سکه بهار آزادی آقای 
شهردار

اولین جلسه رســیدگی به پرونده تخلفات شهرداری و اعضای شورای 
شــهر لواسان صبح دیروز در شــعبه 5 دادگاه کیفری یک استان تهران 
به ریاســت قاضی بابایی برگزار شــد. این پرونده 51 متهم دارد و متهم 
اول علی حیدریان شــهردار ســابق لواســان بوده که اتهام او مشارکت 
در شــبکه ارتشا اســت.  به گزارش ایســنا، در ابتدای این جلسه محمد 
جعفرزاده نماینده دادستان با حضور در جایگاه ضمن قرائت کیفرخواست 
پرونده، گفت: در اواخر ســال ۹8 گزارشــی از سوی ســازمان اطلاعات 
ســپاه با موضوع فساد در شهرداری لواسان توسط علی حیدریان شهردار 
ســابق لواســان، تقدیم دادستانی تهران شــد که با همکاری عده ای اعم 
از پیمانــکاران و واســطه گری کارچاق کن ها اقداماتــی را انجام دادند. 

در این زمینه برای 51 نفر در پرونده کیفرخواســت صادر شــده است.
جعفــرزاده با بیان اینکــه متهمان در این پرونده به غیر از تشــکیل 
شبکه فساد اقدامات دیگری را داشــته اند گفت: لواسانات از لوکس ترین 
و گران ترین مجموعه های کشــور اســت و شگردشان این بوده که پلیس 
نظارت می آمده و ساختمان ها را شناسایی و به مافوق خود در شهرداری 
گــزارش مــی داده و مافوق برآورد می کرده و در قالب دلار و ســکه و با 
تعبیــر »گیلاس و خرمالو بگیر و نادیــده بگیر« کار را پیش می بردند و 

به همان روال در کمیســیون ماده 100 کمک می کرده اند.
نماینده دادســتان بــا تأکید بر اینکه اســتخوان بندی پرونده بر اقرار 
بســته شــده افزود: استفاده از حساب های پوششــی هم در پرونده بوده 
کــه به نام موکــب اربعین انجام می دادند و در بانک ملی حســاب افتتاح 
کــرده و پول ها را به آن واریــز می کردند. ما قبلًا شــنیده بودیم از راه 
ســینما و... وارد می کنند ولی از راه امام حســین)ع( نشنیده بودیم. او 
ادامه داد: در بازرســی از منزل علی شــیخی، متهم دیگر پرونده کارت 
عابــر بانکی به نام احیایی پیدا می شــود که در اظهــارات خود می گوید 

است. بوده  پوششی  حساب 
جعفرزاده ادامه داد: چگونه اســت کســی که در دادسرای ناحیه یک 
پرونده داشــته را به عنوان شــهردار لواســان منصــوب می کنند آن هم 
لواســان؛ گران ترین منطقه کشــور. دریافت رشوه به مبالغ 22 میلیارد و 
210 میلیون تومان، 35 هزار و 200 دلار و همچنین دریافت 82 ســکه 

بهار آزادی به عنوان اتهامات شــهردار سابق لواسان اعلام شد.
بر اساس اقاریر برخی از متهمان این پرونده، علی حیدریان به دریافت 
رشــوه مبادرت می کــرده و حلقه اصلی و اول این پرونــده بوده و فقط 
با اعضای اصلی شــورای شهر و پلیس ســاختمان در ارتباط بوده است. 
دیگر متهم این پرونده یعنی شــیرخانلو اقدامــات غیرقانونی فراوانی در 
زمینــه ارائه غیرقانونی مجوز در ماده کمیســیون 110 و یا صدور پایان 
کار صورت می داده اســت.  همچنین مهدی شیخی نارانی به عنوان عضو 
شــورای شــهر یکی از اصلی ترین متهمان این پرونده اســت که ارتباط 
گســترده ای با کارچاق کن ها داشــته و علاوه بر اینکه به صورت مستقیم 
اقــدام به اخذ وجــه می کرده از طریق پلیس ســاختمان و دیگر اعضای 
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واریز سود 7۰ شرکت دیگر از طریق سامانه »سجام« تا پایان سال
سازمان بورس و اوراق بهادار، شب گذشته 
نشستی تحت عنوان رفع مشکلات بازار سرمایه 
با حضور رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار 
و جمعــی از فعالان و کارشناســان این حوزه 
برگزار شــد. در این گردهمایی که به میزبانی 
و ابتکار سازمان بورس و اوراق بهادار انجام شد، 
فعالان بازار ســرمایه با بیان مشکلات خود در 
جریان آخرین پیگیری ها و اقدامات انجام شده 
توسط سازمان بورس برای رفع مشکلات این 

بازار قرار گرفتند.
در این نشســت »مجید عشــقی« رییس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار بــا بیان اینکه 
هــدف از برنامه های این چنینی آن اســت که 
چالش ها و مشکلات بازار شنیده و با همفکری 
طرفین تصمیماتی در خصوص روند ثبات در 
بازار ســهام اتخاد شــود،  اظهار داشت: بازار 
سرمایه به ســبب آنکه عمق مالی بازار سهام 
بــه بیش از هفت هزار میلیارد تومان رســیده 
نیازمند حمایت مالی از ســوی دولت نیست، 
اکنون خواســته اصلی ما از دولت ایجاد ثبات 
اقتصادی به منظور پیش بینی پذیر شدن سود 

شرکت ها است.
وی بیان داشــت: پــس از تصویب بودجه 
1401 به طــور حتم اقداماتی را انجام خواهیم 
داد تــا اعداد و ارقام منــدرج در لوایح بودجه 
که روی شــرکت های تولیــدی اثر می گذارند 
تا حد امکان به یک انســجام و ثباتی برسند، 
به طوری که هر ســاله شــاهد تغییر بسیاری 

در آنها نباشیم.
عشــقی گفــت: از همه فعــالان، مدیران 
بنگاه ها و شــرکت های تولیدی می خواهم در 

راســتای اصلاح مولفه هــای واقعی اقتصاد ما 
را یاری کنند، زیرا ســازمان به تنهایی موفق 

نخواهد شد.
رییس ســازمان بورس افزود: البته بخشی 
از مشــکلات نیز به ارکان خود بازار ســرمایه 
باز می گردد، زیرا اکنون اگر شــرکتی بخواهد 
افزایش سرمایه دهد به سبب مواد مندرج در 
قانون تجارت و فرآیندهای درون ســازمانی با 

مشکلات متعددی مواجه می شود.
وی گفت: اگر قرار است تصمیمی اخذ شود 
به طــور قطع نباید بــازه اجرایی آن فقط یک 
مدت محدود را در بر بگیرد، زیرا بازار ســهام 
نیازمند مســکن برای التیام درد خود نیست 

بلکه باید برای آن درمان قطعی در نظر گرفت.

طریق  از  دیگر  ۷۰ شرکت  واریز سود 
سامانه سجام تا پایان سال

عشــقی نیز در ادامه درخصوص واریز سود 
شرکت ها از طریق سامانه سجام، گفت: تاکنون 
بحث پرداخت سود شرکت ها از طریق سامانه 
سجام با مشــکلات زیادی از نظر زیرساختی 
مواجه بود اما با پیگیری های انجام شــده این 
مسئله رفع شد، به طوری که تاکنون نیز 230 
شــرکت ســود خود را از طریق این ســامانه 

پرداخت کردند.
رییس سازمان بورس اظهار داشت: مطابق 

مســتندات و قراردادهای بسته شده با شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی، 70 شرکت دیگر نیز 
تا پایان سال از طریق این سامانه سود خود را 

پرداخت خواهند کرد.
وی تاکید کــرد: بحث واریزی معوقات نیز 
نیاز به زیرســاخت های رجیستری در شرکت 
سپرده گذاری مرکزی دارد که اکنون این مساله 
فراهم نشــده  اســت، اما ما همه سعی خود را 
برای اجرای این موضوع نیز انجام خواهیم داد.

با ناظران  برگزاری جلســات هفتگی 
برای ساماندهی بازار سرمایه

عشــقی در ادامه گفت: از حدود 17 سال 

پیش تاکنون با وجود گسترش عمق معاملات و 
افزایش جمعیت سهامداران، این بازار از لحاظ 

ساختاری تغییر چندانی نکرده است.
رییــس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
بیان داشــت: اکنون در تلاش هستیم تا برخی 
ساختارها را تغییر دهیم، به طور مثال در این 
خصــوص می توان به اصــلاح عملکرد ناظرها 
اشــاره کرد، اکنون به طور هفتگی جلســه ای 
با همــه ناظرها برگزار می شــود و از آنان در 
خصــوص اقدامات انجام شــده گزارش هایی 
دریافت می شود.وی خاطرنشان کرد: بحث های 
نظارتی بســیار جای کار دارد، به خصوص در 
چند سال اخیر که سازمان در گیر حواشی شده 
اســت اما بنده سعی دارم با همکاری فعالان و 

کارشناسان بازار این مسائل را سامان دهم.
عشــقی در خصوص عرضه هــای اولیه نیز 
گفت: اکنون بحث عرضه اولیه یکی از مسائل 
اصلی ما اســت، زیرا برخی معتقدند که عرضه 
اولیه باید باشــد اما عده دیگــر می گویند نه 
چنین امری اکنون سبب خروج نقدینگی می 
شود، این مسائل در حالی مطرح می شود که 
در شرایط فعلی شرکتی هایی هستند که حتی 
حاضرنــد زیر قیمت عرضه اولیه خود را انجام 
دهند، ما برای سامان دادن به چنین مسائلی 
به شــدت نیازمند هم فکری با فعــالان بازار 
هستیم.رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در 
پایان گفت: در حوزه ناشــران و نهادهای مالی 
نیز اقدامات بســیار خوبی انجام شده است؛ در 
تلاش هســتیم که اقدامات افزایش ســرمایه 
نیز به منظــور صرفه جویی در زمان به صورت 

الکترونیک انجام شود.

حجت اسماعیل زاده، درباره روند پذیرش دو تیم باشگاهی استقلال 
و پرسپولیس در فرابورس گفت: مدت هاست بحث ورود دو تیم ورزشی 
استقلال و پرسپولیس به بازار سرمایه وجود دارد و در ابتدا بحث پذیرش 
این شــرکت ها در بازار اصلی مطرح بود، اما با توجه به مختصات مالی 
غیراســتاندارد این دو تیم ورزشی، آن ها امکان حضور در بازار اصلی را 
ندارند و بعد از جمع بندی ها قرار شــد این شرکت ها پس از درج، ابتدا 

وارد بازار پایه شوند.
اســماعیل زاده با اشاره به اینکه این شرکت ها به دلیل شرایط خاص 
و ویژگی هایی که دارند دارای فرایند کندی در پذیرش هســتند، گفت: 
در حال حاضر نیز دو تیم اســتقلال و پرســپولیس فرایند سهامی عام 
شدن را در سازمان بورس طی می کنند و درصورتی که طی این فرایند 
با ســرعت انجام شــود و به سهامی عام تبدیل شــوند در کمیته درج 

فرابورس مورد بررسی قرار خواهند گرفت.
وی دربــاره زمان ورود ایــن دو تیم به بازار ســرمایه گفت: درباره 
این گونه شــرکت ها نمی توان زمان دقیقی را اعلام کرد، اما اســتقلال 
و پرســپولیس فعلًا در حال طی فرایند ســهامی عام شدن نزد سازمان 

هستند. بورس 
معاون پذیرش فرابورس ایران با اشــاره به اینکه تا پایان آذرماه 28 
جلســه هیئت پذیرش برگزار شده که میانگین ماهانه سه الی 4 جلسه 
بوده اســت، گفت: حاصل این جلســات پذیرش تقریباً 30 شرکت در 
فرابورس بوده که متوســط سرمایه ثبت شده هر شرکت حدود 1,200 

است. تومان  میلیارد 
وی با اشــاره به اینکه طی ۹ ماهه امســال 32 شرکت پذیرش و به 

مرحله درج رسیده اند، افزود: این نمادها به تدریج آماده عرضه می شوند، 
همچنیــن 13 شــرکت هم در این ۹ ماه عرضه اولیه و گشــایش نماد 
شده اند، به این ترتیب که 3 شرکت با ارتقا از بازار پایه به بازارهای اصلی 

فرابورس، گشــایش نماد و 10 نماد هم عرضه اولیه شدند.
اســماعیل زاده با اشاره به اینکه 10 نماد فوق تأمین مالی بالغ بر 3 
هــزار و 250 میلیارد تومــان را در فرابورس رقم زدند، گفت: طی این 
مدت 6 شــرکت هم پذیره نویسی شده که شــامل 5 شرکت بیمه ای و 
یک شرکت تأمین ســرمایه بوده و مجموعاً حدود 520 میلیارد تومان 

هم از طریق پذیره نویســی تأمین مالی کردند.
معاون پذیرش فرابورس ایران با اشــاره به اینکه در ۹ ماهه امســال 
7 شــرکت در بازار پایه درج شده و 4 معامله در بازار دارایی فکری در 

حال انجام اســت، ادامه داد: در حال حاضر روی شرکت های بازار پایه 
برای انتقال به بازار اصلی تمرکز شــده تا با بررسی آن ها، شرکت هایی 
که حائز شرایط بودند به بازار اصلی منتقل شوند. در روند این بررسی ها 
6 شــرکت پذیرش و در ماه های آینده به بازارهای اصلی منتقل شدند.

وی درباره فرایند ورود شــرکت پروژه ها به بازار ســرمایه گفت: این 
شرکت ها چارچوب و دســتورالعمل مشخصی دارند که توسط سازمان 
بورس ابلاغ شده و هدف این است که امکان توسعه بازار اولیه و تأمین 
مالی شــرکت ها از محل ســرمایه های خرد برای توسعه پروژه هایی که 
در نقطه شــروع هستند، فراهم شــود. حداقل سرمایه شرکت پروژه ها 
باید 500 میلیارد تومان باشــد و در قالب شرکت سهامی عام در شرف 

تأسیس درخواست خودشان را ارائه کنند.
اســماعیل زاده با اشــاره به اینکه، شــرکت های پروژه در قدم اول 
کلیات طرح را برای بررســی به هیأت پذیرش ارســال می کنند، گفت: 
درصورتی که هیئت پذیرش فرابورس با طرح موافقت کند برای دریافت 
مجوز پذیره نویسی به سازمان بورس ارجاع داده می شود و بعد از دریافت 

مجوز، پذیره نویســی آن در فرابورس انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه دستورالعمل مربوط به شرکت پروژه ها مختصات 
مشــخصی دارد، گفت: در این دســتورالعمل حداقل سود مشخص شده 
و نظارت هایــی مثل ناظر فنی، ناظر مالی و کارشــناس رســمی دارد، 
در مجموعــاً تلاش بر این اســت که دســتورالعمل بهینه شــود، البته 
دســتورالعمل امکان تغییر بیشتر دارد و در همین راستا پیشنهادهایی 
برای ســازمان بورس ارسال شــده و در ماه های پیش رو دستورالعمل 

داشت. خواهد  بهبودهایی 

مانع اصلی ورود استقلال و پرسپولیس به فرابورس چیست؟ 

 ضرورت اصلاح فرمول محاسبه نرخ سوخت صنایع توسط 
وزارت نفت

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: باید پیگیری کنیم فرمول محاسبه 
نرخ سوخت توسط وزارت نفت به نحوی اصلاح شود که فاصله قیمتی زیادی با 
کشــورهای رقیب تولیدکننده گاز وجود نداشته باشد، در این صورت می توانیم 

بگوییم قیمت گذاری منطقی انجام شده است.
مجید عشقی در ششمین میز صنعت سازمان بورس و اوراق بهادار با موضوع 
مشــکلات صنعت با بیان اینکه در چند ماه اخیر چندین مشــکل در رابطه با 
پتروشیمی ها رخ داد اما جای هیچ نگرانی نیست، تشریح کرد: اولین موضوع در 
رابطه با حواشی پیرامون بودجه سال 1401 و افزایش قیمت سوخت پتروشیمی ها 

بود که تغییر محسوسی لحاظ شده بود.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار افزود: محاسبات ما حاکی از آن بود که 
در صورت اجرایی شــدن متن لایحه بالغ بر 350 هزار میلیارد تومان هزینه در 
سال آینده به صنعت تحمیل می شد که نسبت به هزینه 85 هزار میلیارد تومانی 

کنونی بسیار بالاتر است.
وی اظهــار داشــت: با پیگیری های انجام شــده در نهایت هزینه ســوخت 

پتروشیمی ها تغییر اندکی پیدا کرد.
عشقی تصریح کرد: البته مشکل مهمی که در این رابطه وجود دارد مربوط به 
فرمول قیمت خوراک و ســوخت پتروشیمی ها و صنایع است، این فرمول قریب 
به پنج سال مشــکلی نداشت اما هم اکنون به دلیل مسائل سیاسی و منطقه ای 
که بین روســیه و اتحادیه اروپا شکل گرفته و باعث افزایش 6 برابری قیمت گاز 
در اتحادیه اروپا شده برای اولین بار نرخ گاز کشورمان از کل دنیا به غیر از اروپا 

بیشتر شده است.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار افزود: باید پیگیری کنیم فرمول توسط 
وزارت نفت به نحوی اصلاح شــود که فاصله قیمتی زیادی با کشــورهای رقیب 
تولیدکننده گاز وجود نداشته باشد، در این صورت می توانیم بگوییم قیمت گذاری 

منطقی انجام شده است.
وی گفت: به هیچ وجه به دنبال رانت برای هیچ صنعتی نیستیم اما نمی توانیم 
شاهد آن باشیم که یک صنعت رقابتی با تصمیمات اشتباه از صحنه خارج شود.

 طرح تحول حمل  و نقل کشور بزودی اجرا می شود
وزیر راه و شهرسازی از اجرای طرح تحول بخش حمل ونقل کشور در دو بخش 
هوایی و جاده ای خبر داد و گفت: هزینه یارانه پنهان سوخت 160 هزار کامیون 

فرسوده بخش جاده ای، سالانه 2 و نیم میلیارد دلار است.
به گزارش خبرگزاری صداوسیما، رستم قاسمی در مراسم الحاق و بهره برداری 
از 526 دســتگاه انواع ناوگان به شــبکه ریلی به ارزش 7۹4 میلیارد تومان که 
صبح دیروز در ایستگاه راه آهن تهران برگزار شد، حمل ونقل را یکی از حوزه های 

راهبردی کشور دانست .
وی با اشاره به توافق هایی که با کشور های همسایه و منطقه از جمله جمهوری 
آذربایجان، پاکســتان، هند، قزاقستان و قرقیزستان در چهار ماهه اخیر حاصل 
شده است، گفت: اگر کریدور های اصلی را تکمیل کنیم با توافق هایی که به دست 
آورده ایم، درآمدی که از ترانزیت بویژه حمل ریلی برای کشور به دست می آید، از 

درآمد های اساسی دیگر کشورها کمتر نخواهد بود.

اعلام ممنوعیت هزینه های تشریفاتی از محل اعتبارات دولتی
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران گفت: یک ویلا به ارزش 140 میلیارد 
ریال که در اراضی ملی منطقه کن ســولقان )شــمال تهران( به صورت غیرمجاز 

ساخته شده بود، قلع و قمع و رفع تصرف شد.
خلیل محبت خواه با اعلام این خبر گفت: پس  از مدت ها پیگیری توسط حوزه 
حقوقی این اداره کل موفق شدیم دست دو نفر از بزرگ ترین زمین خواران و کوه 

خواران را با دستورالعمل قضایی و اجرای احکام کوتاه کنیم.
وی تلاش های یگان حفاظت و همکاری دستگاه های قضایی و انتظامی را در 
جریــان رفع تصرف اخیر که منجر به آرای 700 متر از مرغوب ترین اراضی ملی 
شد ارج نهاد و افزود: شهروندان استان تهران هرگونه زمین خواری را به شماره 
تماس 1656 )شماره یگان حفاظت راه و شهرسازی( اطلاع رسانی کنند تا میراث 

نسل های آینده و بیت المال صیانت شود.

 تداوم صادرات محصولات کشاورزی به اوراسیا
سرپرســت ســازمان حفــظ نباتــات وزارت جهادکشــاورزی از صــادرات بی وقفــه 

محصــولات کشــاورزی بــه کشــور های اوراســیا خبــر داد.
شــاهپور علایی مقــدم، بــا اشــاره بــه تفکیــک وظایــف قانونــی کــه در زمینــه 
نظــارت بــر ســلامت محصــولات کشــاورزی کشــور وجــود دارد، افــزود: مرجــع 
اظهارنظــر دربــاره ســلامت محصــولات کشــاورزی، اول ســازمان حفــظ نباتات 
ــذا و  ــازمان غ ــپس س ــد و س ــادر می کن ــتی ص ــی بهداش ــه گواه ــت ک اس
ــد.   رئیــس  ــه گواهــی ســلامت صــادر می کن دارو وزارت بهداشــت اســت ک
ــون تجــارت ایــران، صــادرات  ــا بیــان اینکــه در قان ســازمان حفــظ نباتــات ب
محصــولات کشــاورزی تنهــا بــا دریافــت گواهــی بهداشــتی از ســازمان حفــظ 
ــلامت از  ــی س ــت گواه ــه دریاف ــاره ای ب ــده و اش ــته ش ــاز دانس ــات مج نبات
وزارت بهداشــت نشــده اســت، گفــت: تــا پیــش از ماجــرای نپذیرفتــن فلفــل 
ــا  ــا ب ــا تنه ــاورزی م ــولات کش ــیه، محص ــط روس ــران توس ــای ای دلمه ای ه
ــا در  ــن ماجــرا، م ــس از ای ــا پ ــن گواهــی بهداشــتی صــادر می شــد، ام همی
ــذا و دارو  ــازمان غ ــا س ــر ب ــای اخی ــه در هفته ه ــددی ک ــت های متع نشس
ــران در  ــرای حفــظ اعتبــار ای ــه ایــن جمع بنــدی رســیدیم کــه ب داشــتیم، ب
ــس  ــن پ ــود، از ای ــای موج ــات و نگرانی ه ــع ابهام ــی و رف ــای جهان بازار ه
ــولات  ــادرات محص ــرای ص ــان ب ــور توأم ــت به ط ــلامت و بهداش ــی س گواه

ــران اجبــاری شــود. کشــاورزی ای

 سال آینده ارز دو نرخی در بازار نداریم
رئیــس ســازمان برنامــه و بودجــه گفــت: از ســال آینــده ارز دو نرخــی دیگــر در 
بــازار نخواهیــم داشــت و اگــر بخواهیــم یارانــه ای را بــه کالایــی تخصیــص دهیم 

بــه شــکل ریالــی خواهــد بود.
ــه بحــث حــذف ارز 4200  ــا اشــاره ب ــه گــزارش ایلنا، مســعود میرکاظمــی ب ب
ــه 4200  ــم یاران ــده نمی توانی ــون ســال آین ــق قان ــار داشــت: طب ــی اظه تومان
تومانــی داشــته باشــیم و فقــط می توانیــم بــا ریــال از دهک هــای کــم درآمــد 

حمایــت کنیــم.
وی ادامــه داد: از ســال آینــده ارز دو نرخــی دیگــر در بــازار نخواهیــم داشــت و 
اگــر بخواهیــم یارانــه ای را بــه کالایــی تخصیــص دهیــم بــه شــکل ریالــی و بــه 

ذینفــع نهایــی آن را اختصــاص می دهیــم.
رئیــس ســازمان برنامــه و بودجــه گفــت: تمــام گزارش هــا و تحلیل هــا حاکــی از 
ایــن اســت کــه یارانــه ای کــه از طریــق دو نرخــی شــدن ارز وارد بــازار می شــود 

اثــر بخــش نیســت و در ســفره مــردم قــرار نمی گیــرد.

 زمان ثبت نام مردان مجرد بالای 2۵ ســال در سامانه نهضت ملی 
مسکن

ــی مســکن  ــام نهضــت مل ــه وزارت راه و شهرســازی، ثبت ن ــر اســاس اطلاعی ب
بــرای مــردان مجــرد واجــد شــرایط بعــد از 15 دی مــاه انجــام خواهــد شــد و 
ایــن دســته از متقاضیــان بایــد بــا مراجعه بــه نشــانی saman.mrud.ir نســبت 

ــام اقــدام کننــد.   ــه ثبت ن ب

حذف و اضافه مالیات به نفع معیشت
 پس از 13 سال، قانون مالیات بر ارزش 
افزوده دائمی و از روز گذشــته لازم الاجرا 
شــد. کلیات لایحه مالیات بر ارزش افزوده 
17 اردیبهشــت ســال ۹8 در مجلس دهم 
به تصویب رســیده بود که بعد از گذشت 2 
سال در مجلس یازدهم به سرانجام رسید.

قانون آزمایشی مالیات بر ارزش افزوده از 
سال 87 به اجرا درآمد و قرار بود در مدت 5 
سال ضعف های آن اصلاح و به قانون دائمی 
تبدیل شود که پس از آن هر سال در بودجه 
سنواتی تمدید و بعد از 13 سال از تصویب، 
بــه قانون دائمــی تبدیل شــد. قانون 57 
ماده ای مالیات ارزش افزوده، پس از سال ها 
اجرای آزمایشی سرانجام با اصلاحات قابل 
توجهی نهایی و دائمی شــد که طبق اعلام 
مســئولان یکی از اهداف اصلی آن حمایت 
از ســبد مصرفی خانوارها و تولیدکنندگان 
است. برهمین اساس، دراین قانون بندهای 
مختلفــی بدین منظور به تصویب رســیده 
معاون درآمدهای  است. محمد مســیحی، 
مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور مهم ترین 
تغییرات قانون مالیــات بر ارزش افزوده را 

تشریح می کند.

قانون مالیات بر ارزش افزوده از روز 
۱3 دی ماه دائمی و لازم الاجرا شــد، 
تغییرات  و  قانون  این  اصلی  محورهای 

آن شامل چه مواردی می شود؟
قانــون مالیات بــر ارزش افزوده پس از 
13 ســال اجرای آزمایشــی ســرانجام در 
نیمه نخســت امسال و در تاریخ 12 تیرماه 
ابلاغ و از دیروز لازم الاجرا شــد. با توجه به 
تجاربی که در دوره آزمایشــی این قانون به 
دســت آمد و همچنین با مطالعات تطبیقی 
ســایر کشورها، اصلاحاتی در آن انجام شد. 
براین اســاس اصلی تریــن محورهای رفع 
ابهامات فنی و اجرایی، شــامل بازنگری در 
معافیت های مالیات بر ارزش افزوده، تغییر 
در نحوه توزیع درآمدهای مالیات بر ارزش 
افزوده، متناسب سازی جرایم مالیاتی و بحث 
اصلاح دادرســی نظام مالیاتی شــده است. 
البتــه حمایت از بخش کشــاورزی و تولید 
نیز در ایــن اصلاحیه پیش بینی و عملیاتی 

شده است.

در بازنگری معافیت ها چه تغییراتی 
ایجاد شده است؟

در چهارچوب اصلاحات انجام شــده در 
قانون مالیات بر ارزش افزوده تلاش شده با 
تبیین مواردی از قانون و تغییر آنها، بار مالی 
کمتری به تولید کنندگان تحمیل شــود. از 
سوی دیگر، به جهت حمایت از سبد مصرفی 
خانوار و با توجه به تجربه چندین ســاله در 
برخی کالاها و خدمات که اجرای مالیات بر 
ارزش افزوده در مورد آنها مشــکلاتی را به 
وجود آورد، بازنگری اساسی در معافیت های 
مالیات بر ارزش افزوده صورت گرفته است.

مهم تریــن کالاهایی که از پرداخت 
مالیات بر ارزش افزوده معاف شده چه 

مواردی است؟
کلیه محصولات کشاورزی فرآوری نشده، 
تمــام اقلام ســبد مصرفی خانوار )شــامل 
روغن، پنیر، ماســت، شــیر، شیر خشک(، 
خدمات درمانی، آموزشــی، ورزشی و دارو 
از پرداخت مالیات بــر ارزش افزوده معاف 
هســتند. علاوه بر این، درخصوص بازنگری 

مالیاتی که مهم ترین بخش  درمعافیت های 
در قانون مالیات بر ارزش افزوده محســوب 
می شود و مهم ترین مطالبه فعالان اقتصادی 
و مردم بوده، تغییرات مهمی رخ داده است. 
در این راســتا، یکی از معافیت های مهم به 
طلا مربوط می شــود. بدین ترتیب برخلاف 
گذشته که اصل و ذات طلا مشمول مالیات 
بــر ارزش افزوده بود، در قانون دائمی، تنها 
اجرت ساخت و سود مشمول مالیات است. 
یکــی دیگر از تغییراتی کــه در معافیت ها 
ایجاد شده این است که خدمات حمل ونقل 
بار شامل ریلی، زمینی و... چه داخلی و چه 
بین المللی از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده 
معاف شده است. این در حالی است که پیش 
از ایــن، این فعالیت ها مشــمول مالیات بر 
ارزش افزوده بود و یکی از مطالبات فعالان 
این حوزه حذف مالیات بود که انجام شــد. 
از دیگر بخش هایی که از شــمول مالیات بر 
ارزش افزوده خارج شد، هتل های سه ستاره 
و کمتر و میهمانپذیرهاست. همچنین شیر 
و ماســت هم جزو کالاهای معاف به شمار 
می رود. در حوزه صنایع دستی نیز با تأیید 
و اجرای قانون حمایت از صنایع دســتی از 
پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف شد. 

از ســوی دیگر، خدمات ورزشی که قبل از 
این مشــمول مالیات بود به شرط دریافت 
مجوز از مراجــع ذیربط از پرداخت مالیات 

معاف می شود.

در راســتای حمایــت از تولید چه 
تمهیداتی پیش بینی شده است؟

در قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده، 
مالیات و عوارض ماشــین آلات و تجهیزات 
خطوط تولیدی قابل کسر و استرداد است. 
بدین معنا که شــرکت های تولیدی که قبل 
از مرحله بهره برداری قــرار دارند از همان 
شــروع فعالیت می تواننــد مالیات بر ارزش 
افزوده پرداخت شده خود را از سازمان امور 
مالیاتی طلب کنند و درخواست استرداد آن 
را داشــته باشند. در یک چهارچوب کلی تا 
زمانی که یک شرکتی تا به تولید نمی رسید 
امکان درخواست استرداد فراهم نبود، اما با 
اجرای قانون دائمی مالیات بر ارزش افزوده 

این محدودیت ها برداشته شده است.

اعمال  معافیت ها  هم  نشر  حوزه  در 
شده است؟

بله برای حمایت از فعالان حوزه چاپ و 

نشــر، این فعالیت ها هم مشمول مالیات بر 
ارزش افزوده نیست.

در بخش کالاهای مشــمول مالیات 
بر ارزش افــزوده در قانون دائمی چه 

تغییراتی ایجاد شده است؟
در این بخش یکــی از مهم ترین کالاها، 
خدمات حمل ونقل هوایی است که مشمول 

۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده است.

بدین ترتیب قیمــت بلیت هواپیما 
افزایش می یابد؟

نکته ای که در مالیات بر ارزش افزوده بلیت 
هواپیما به آن باید توجه کرد این اســت که 
پیش از این بلیت مشمول 5 درصد عوارض 
بــود که در قانون دائمی این 5 درصد حذف 
و ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده جایگزین 
آن شده اســت. بدین ترتیب هزینه بلیت ۹ 
درصد افزایش نیافته است و این قانون نباید 

بهانه ای برای افزایش قیمت باشد.

در مواد غذایی، چه اقلامی مشمول 
مالیات بر ارزش افزوده شده است؟

به طور عمده اغلب مــواد غذایی معاف 
از مالیات اســت و در قانون اقلام مضر برای 
سلامتی مشمول مالیات شده است. برهمین 
اساس قند و شکر یکی از اقلامی است که در 

قانون دائمی مشمول شده است.

اجرای قانون دائمی مالیات بر ارزش 
افزوده چه میــزان درآمد برای دولت 

ایجاد می کند؟
هم اکنون یکی از مهم ترین منابع درآمدی 
دولت مالیات است که سهم مالیات بر ارزش 
افزوده نیز قابل توجه است. در لایحه بودجه 
سال آینده از 451 هزارمیلیارد تومان درآمد 
مالیاتــی، بالغ بر 200 هــزار میلیارد تومان 
مربوط به مالیات بر ارزش افزوده اســت. در 
شــهرداری های کشور نیز حداقل 30 درصد 
از بودجه آنها از محل مالیات بر ارزش افزوده 
تأمین می شــود. بدین ترتیب سهم و نقش 
مالیات بر ارزش افــزوده در تأمین بودجه و 

منابع عمومی کشور قابل توجه است.
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وزارت جهاد کشــاورزی، » سیدجواد 
ساداتی نژاد« در حاشیه بازدید از کشتارگاه 
دام احسان ری در اســتان تهران، افزود: 
بارگــذاری نهاده های دامی در ســامانه 
بازارگاه در دی ماه به پایان رسیده و به طور 
کامل یک میلیارد دلار دی ماه تامین شده 

و مشکلی از این بابت وجود ندارد.
وزیــر جهاد کشــاورزی با اشــاره به 
این کــه در حــال تمهیــد بارگــذاری و 
تامیــن نهاده های دامــی و تامین ارز آن 
در بهمن ماه هســتیم، گفت: از این بابت 
هیــچ نگرانی در حوزه دام و طیور نداریم؛ 
نشست های بسیار نزدیک و خوبی از ماه 
گذشته با اتحادیه های صنعت دام و طیور 
و عشایری برگزار کرده ایم و نظارت کامل 

در حوزه دام روستایی داریم.
ســاداتی نژاد اظهار داشت: برای این که 
تولیدکننگان دغدغه ای در تامین سرمایه 
در گردش نداشته باشند، »دامدار کارت« 
با کمک بانک کشــاورزی در کشــور بین 

دامداران توزیع می شود.
وزیر جهاد کشــاورزی گفت: در بحث 
مربوط به تامین گوشــت با تصمیم های 
گرفته شــده، تا شــب عید روزانه در فاز 
نخســت برای شــهر تهران کشتار 2 هزار 
راس دام ســبک و 200 راس دام سنگین 
تمهید شده است تا شب عید بازار به طور 
کامل تحت کنترل باشد که روند کار بسیار 

خوب در حال انجام است.
وی افــزود: از محــل ذخایر شــرکت 
پشــتیبانی امور دام در دام زنده و بخش 
خصوصی این کار در حال انجام اســت و 
فراوانی خوبی در حوزه گوشت قرمز سبک 
و ســنگین داریم و هیچ مشــکلی نداریم. 

همچنین هر جای کشور هم که لازم باشد 
با اعلام سازمان های جهاد کشاورزی و یا 
اســتانداران، شرکت پشتیبانی امور دام از 

ذخیره لازم برای تامین برخوردار است.
ســاداتی نژاد خاطرنشان کرد: ما دارای 
دام مــازاد در کشــور هســتیم بنابراین 
هیچ گونــه نگرانی از این بابت وجود ندارد 
و ایــن تنظیم بازار قیمت را هم به صورت 

بازاری پیش خواهد برد. تنظیم 
وی با بیــان این کــه در زمینه مرغ و 
تخم مرغ هم با تمهیدات انجام شده هیچ 
نگرانی وجود ندارد، تصریح کرد: در راستای 
حمایت از تولید تا روز گذشــته 13 هزار 
و 500 تن مرغ مازاد بازار توســط شرکت 
پشــتیبانی امور دام خریداری شده است 
تــا در زمان لازم برای کنتــرل قیمت به 

بازار عرضه شود.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به این که 
ذخایر کشــور در وضعیت بسیار مناسبی 
قرار دارد، اظهار داشت: قیمت ها در سایت 
وزارت جهاد کشــاورزی موجود است و بر 
اســاس آن مردم می توانند قیمت بازار را 

کنند. رصد 
وی با بیان اینکــه در حال حاضر کل 
زنجیره تولید تا بازار محصولات کشاورزی 
در اختیار وزارت جهاد کشــاورزی است، 
گفت: هفته گذشــته رزمایشی در زمینه 
بازرسی بازار در کشــور برگزار و از هفته 
آینده با توجه به نزدیک شدن به ایام سال 

نو، بازرسی ها 2 برابر خواهد شد.
ســاداتی نژاد با تاکید بر این که نظارت 
مناســبی بر بازار محصولات کشــاورزی 

خواهیم داشت، تصریح کرد: هیچ کمبودی 
وجود ندارد و با هر گونه اقدام واسطه گری 

و دلالی برخورد می شود.
وی با اشــاره به این که به اندازه کافی 
ذخایــر راهبردی وجود دارد و مشــکلی 
در تظیــم بازار نداریم، خاطرنشــان کرد: 
بــا این عرضــه به طور قطــع تنظیم بازار 
انجام خواهد شد، از مردم هم درخواست 
می کنیم هــر گونه تخلفــی در قیمت ها 
می بینند به ســامانه هایی که تمهید شده 

کنند. گزارش 
عضو کابینه دولت سیزدهم اضافه کرد: 
ما تنظیم بــازار عید امســال را با کمک 
بخش خصوصی، اتحادیه ها و تشــکل ها 
انجام خواهیــم داد، بنابراین تنظیم بازار 
امسال از قدرت و ثبات بیشتری برخوردار 

بود. خواهد 
وی بــا بیان این که اعتقاد ما این اســت 
که عموم اتحادیه ها و تشکل های ما سالم، 
حامی و در کنار مردم هستند، یادآوری کرد: 
در حــال حاضر بخش خصوصــی در کنار 
شرکت پشــتیبانی امور دام به خوبی نقش 

آفرینی می کند.
وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره این که بر 
اساس سیاســت وزارت جهاد کشاورزی در 
دولت ســیزدهم، حوزه کشاورزی حوزه ای 
تجاری و اقتصادی اســت، گفــت: واردات و 
صادرات خون اقتصاد است و با تسلط کاملی 
کــه بر بازار داریم، هیچ ممانعتی با واردات و 
صادرات در محصولات کشاورزی وجود ندارد.

وی ادامه داد: از آنجایی که این سیاست 
را به تازگی شــروع کرده ایم، ممکن است 
برخی با نگاه سوداگری بخواهند از این فضا 
در بازار ســوء استفاده کنند که با ذخایری 

که داریم اجازه چنین کار را نمی دهیم.
ســاداتی نژاد گفت: دام مازاد در کشور 
داریم، بنابراین هم صادرات دام مازاد انجام 
می شــود و هم عرضه در داخــل به اندازه 

کفایت وجود دارد.
وی تاکید کرد: هر وقت در حوزه گوشت 
قرمز نیاز به واردات داشته باشیم، انجام می 
شــود و محدودیتی وجود ندارد اما به طور 
طبیعی تا در داخل تولید هست  نیازی به 

واردات نخواهیم داشت.
طبق آخرین آمار وزارت جهاد کشاورزی 
ســالیانه نزدیک به 17 میلیــون تن انواع 
محصولات پروتئینی شامل سه میلیون تن 
گوشت مرغ، 11.5 میلیون تن شیرخام، 1.2 
میلیون تن گوشت قرمز و 1.2 میلیون تن 

تخم مرغ در کشور تولید می شود.

وضعیت تولید و ذخایر گوشت قرمز، مرغ و تخم مرغ مطلوب است

 افزایش مجدد قیمت میوه
اسدالله کارگر آخرین وضعیت بازار میوه را در آستانه شب یلدا تشریح کرد و گفت: 
قیمت انواع میوه در آستانه شب یلدا در میدان مرکزی میوه و تره بار با نوساناتی 
همراه بود و در اکثر اقلام بین 1000 تا 2000 تومان افزایش قیمت اتفاق افتاده است.

وی اضافه کرد: قیمت انواع نارنگی، هندوانه و پرتقال بین 1000 تا 2000 تومان 
افزایش داشــته، در موز این افزایش قیمت نســبت به هفته گذشته 2 هزار تومان 
بوده و در انار فقط قیمت انار دماوند افزایش یافته و به کیلویی 20 هزار تا 35 هزار 

تومان رسیده است.
کارگر قیمت انار ساوه را نیز 14 تا 20 هزار تومان، انار شیراز را 20 تا 28 هزار 

تومان و انار کوهستان را 22 تا 35 هزار تومان اعلام کرد.
افزایش مجدد قیمت میوه در آستانه شب یلدا

وی قیمت هر کیلوگرم پرتقال تامسون شمال را ۹ تا 15 هزار تومان و پرتقال 
ناول را نیز بین 18 تا 24 هزار تومان اعلام و اضافه کرد: قیمت موز نیز بین 22 تا 

2۹ هزار تومان است.
کارگر افزود: قیمت هر کیلوگرم هندوانه خطی نیز 4 تا 8 هزار تومان، هندوانه 
دزفولی 4 تا 8 هزار تومان، هندوانه محبوبی 5 تا 8 هزار تومان و هندوانه میناب نیز 

3 هزار و 500 تا 7 هزار تومان است.
وی قیمت هر کیلوگرم نارنگی تانجلو را نیز بین 10 تا 16 هزار تومان و نارنگی 
انشو را نیز 10 تا 16 هزار تومان و نارنگی پیچ را بین 14 تا 18 هزار تومان اعلام کرد.

به گفته کارگر قیمت نارنگی تخم ژاپنی نیز 10 تا 17 هزار تومان و نارنگی یافا 
10 تا 18 هزار تومان است.

وی گفت: در مراکز خرده فروشــی حدود 35 درصد ســود به ارقام فوق اضافه 
می شود.

 کشت قراردادی گندم در کدام استان ها اجرایی خواهد شد؟
مرتضی ســعادتی کیا از اجرای کشت قراردادی گندم به صورت پایلوت در 
7 استان کشور خبر داد و گفت: این طرح از جمله برنامه های محوری وزارت 

جهاد کشاورزی است که توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران اجرا می شود.
مدیر کل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران، با اشاره به اینکه شرکت 
بازرگانی دولتی ایران مجری طرح کشــت قراردادی گندم در 7 اســتان کشور 
اســت افزود: کشت قراردادی گندم در اســتان های بوشهر، خوزستان، فارس، 
سیســتان و بلوچستان، جنوب کرمان، گلستان و هرمزگان توسط این شرکت 

در حال اجرا است.
سعادتی کیا سطح زیر کشت گندم در این 7 استان را در قالب این طرح تا 
24 آذر ماه سالجاری بیش از 106 هزارو 825 هکتار دانست و افزود: براساس 
پیــش بینی های صورت گرفته انتظار می رود میزان 317 هزارو 377 تن گندم 

از این مقدار سطح زیر کشت برداشت و تحویل داده شود.
کشت قراردادی گندم در 7 استان اجرا می شود

این مقام مســئول تعداد کشاورزان مشارکت کننده در این طرح را تا پایان 
هفته گذشــته بیش از 7800 نفر اعلام کرد و گفت: به این تعداد کشــاورز بر 

اساس قراردادهای منعقده 3۹ هزارو 6۹8 تن نهاده ارائه شده است.
وی اعلام کرد: براساس تفاهم فی مابین مجری طرح و صندوق بیمه کشاورزی 
تاکنون اطلاعات 42 هزارو ۹88 هکتار از سطح زیر کشت کشاورزان به صندوق 

بیمه ارسال شده است.
مدیر کل خرید داخلی شــرکت بازرگانی دولتی ایران اظهار امیدواری کرد: 
اجرای این طرح که در راســتای حمایت از کشاورزان وبه منظور جهش تولید 

این محصول راهبردی در کشور است در سال های آینده توسعه یابد.

 »واحدهای توزیعی مرغ« برای دریافت کد یکتا اقدام کنند
»بهنام نیک منش« تصریح کرد: بر اســاس ابلاغ ســازمان دامپزشکی به 
کشــتارگاه ها و در راستای ســاماندهی بازار مرغ از شبکه تامین تا توزیع به 
موجــب جلوگیری از کمبود و گرانی آن، تحویل مرغ منجمد منوط به دارا 

بودن کد یکتا شده است.
وی افــزود: تعداد قابل توجــه از واحدهای صنفی به علت عدم آگاهی از 
قانون جدید سازمان دامپزشکی هنوز کد یکتا را دریافت نکرده و نتوانسته اند 
از شرکت پشتیبانی امور دام کشور مرغ منجمد مورد نیاز بازار را تامین کنند.

نیک منش خاطرنشان کرد: با پیگیری های اتاق اصناف ایران و مکاتبه با 
وزیر جهاد کشاورزی، معاونت بازرگانی داخلی و دبیر کارگروه تنظیم بازار، 
هــم اکنون الزام واحدهای صنفــی توزیع کننده مرغ به دریافت کد یکتا به 
مدت 2 ماه تعلیق شــده اســت. به این ترتیب واحدهای صنفی، طبق روال 

ســابق می توانند مرغ منجمد دریافت و توزیع کنند.
وی گفت: لازم به تاکید اســت، پس از پایان دو ماه، شــرکت پشتیبانی 
امور دام کشــور به آن دسته از واحدهای صنفی که کد یکتا دریافت نکرده 
باشند، مرغ منجمد تحویل نخواهد داد. از این رو ضروری است این واحدهای 

صنفی هرچه ســریع تر برای دریافت کد یکتا اقدام کنند.
نیــک منش تصریح کرد: یکــی از مزیت های دریافت کد یکتا، نظارت بر 

حفظ ســلامت و بهداشت مرغ توزیع شده در بازار است.

 »واحدهای توزیعی مرغ« برای دریافت کد یکتا اقدام کنند
»حســن قاســمی« افزود: اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای ملی 
وزارت جهاد کشــاورزی و دستگاه های تابعه در لایحه بودجه سال آینده در 
قالب پنج فصل، 21 برنامه و 7۹ طرح با اعتباری بالغ بر هفت هزار و 440 

میلیارد تومان پیش بینی شده است.
وی اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای ملی وزارت جهاد کشاورزی 
و دســتگاه های تابعه را در قانون بودجه سال گذشته 4هزار و 428 میلیارد 
تومان عنوان کرد.مدیرکل دفتر برنامه و بودجه وزارت جهاد کشــاورزی به 
افزایــش اعتبار ردیف متفرقه تملک دارایی های ســرمایه ای لایحه بودجه 
1401 این وزارتخانه اشــاره کرد و گفت: ردیف های متفرقه جداول 1- 7 
و ۹ برابــر با 21 هزار و 5۹ میلیارد تومان و درآمد اختصاصی لایحه بودجه 
ســال آینده معادل 2هزار و 215 میلیارد تومــان و در مجموع برابر با 30 
هزار و 716 میلیارد تومان پیش بینی شــده که نســبت به اعتبار مشــابه 

در قانون بودجه ســال 1400 معادل 3۹.8 درصد افزایش نشان می دهد.
قاســمی اظهار داشــت: در لایحه بودجه 1401 اعتبارات ردیف متفرقه 
اجرای طرح های آبیاری تحت فشــار و نوین، اجرای عملیات آبخیزداری و 
آبخوانداری به طرح های متناظر مندرج در پیوســت شماره یک اضافه شده 
و با توجه به بالا بودن تخصیص های مندرج در پیوســت شماره یک نسبت 
به طرح های ردیف متفرقه، منابع مناسب تری به طرح های فوق اختصاص 
خواهد یافت.ی، اعتبار طرح اســتقرار سامانه های اطلاعات تولید، عرضه و 
فرآوری، هوشمندسازی  و ترویج کشاورزی در لایحه بودجه 1401 در قالب 
اعتبار تملک دارایی های ســرمایه ای را معادل 150 میلیارد تومان عنوان 
کرد.مدیرکل دفتر برنامه و بودجه وزارت جهاد کشــاورزی افزود: اعتبارات 
طرح فوق در لایحه بودجه 1401 نسبت به اعتبار 57 میلیارد تومان قانون 

بودجه ســال گذشته 163.2 درصد افزایش داشته است.
وی درباره اعتبار ردیف احیا و بازســازی عرصــه منابع طبیعی موضوع 
ماده )17( قانون اصلاح قانون معادن مربوط به ســازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری کشــور نیز گفت: اعتبارات این ردیف در لایحه بودجه 1401 با 
رشــد 361.5 درصد در مقایسه با اعتبارات قانون بودجه 1400، مبلغ 600 

میلیارد تومان از ســوی دولت پیشنهاد شده است.

خبر مهم درباره فلفل های برگشتی
برگشــت خوردن برخی از محصولات کشــاورزی 
صادراتی کشور طی هفته های اخیر سر و صدای زیادی 
به پا کــرده این محموله ها که شــامل فلفل دلمه ای 
صادراتی به روسیه، سیب زمینی صادراتی به ازبکستان و 
کیوی صادراتی به هندوستان بوده که عودت آنها منجر 
بــه گمانه زنی های فراوان درباره ســلامت محصولات 
کشاورزی تولیدی ایران شده است. همچنین برخی این 
اتفاقات را به مســائل سیاسی ربط می دهند اگر چه به 
اعتقاد کارشناسان با توجه به حجم محصولات کشاورزی 
صادراتی درباره محصولات برگشت خورده بزرگنمایی 
شــده است. به طوری که حجم محصولات صادر شده 

بسیار بیشتر از محصولات برگشت داده شده است.

جنجال فلفل دلمه های صادراتی به روسیه که 
خوراک گوسفندان شدند

در آذر ماه امســال خبر برگشت فلفل دلمه ای های 
ایرانی از روســیه و ممنوعیت واردات این محصولات از 
ســوی روس ها خبرساز شد، این مسأله منجر به گمانه 
زنی های فراوان درباره آلودگی فلفل های ایرانی شد. به 
دنبال این اتفاق قیمت فلفل دلمه به شدت افت کرد و 
کشاورزان دچار خسارت های فراوان شدند ضمن اینکه 
اخیراً فیلم های منتشر شــده در فضای مجازی نشان 
می دهد که این فلفل ها روی دســت تولیدکننده مانده 

و خوراک گوسفندان شده اند.
شــاهپور علایی مقدم، رئیس سازمان حفظ نباتات 
کشــور اخیراً در مصاحبه ای دربــاره دلایل این اتفاق 
گفته اســت: روسیه نامه ای فرســتاد که 4 سم آفت و 
علف کشی که در کشــور ما بین باغداران و کشاورزان 
اســتفاده می شود در آنجا ثبت نشده است و این دلیل 
برگشــت خوردن فلفل های صادراتی بوده و هیچ گونه 

باقیمانده سمی وجود نداشته است.
شــاهپور علایی مقدم افزود: این سموم در اتحادیه 
اروپا هم استفاده می شود برای اینکه ماده موثره خوبی 
دارد و هزینه هــای تولید را پاییــن می آورد و به جای 
اینکه کشاورز ســه بار برای کنترل بیماری سمپاشی 

کند یکبار سمپاشی می کند.
رئیــس ســازمان حفظ نباتات کشــور گفت: 4 بار 
وبینــار با مقامات روســی برگزار کردیم و مســائل را 
توضیح دادیم و هیئتی هم برای مذاکره به این کشــور 
رفت و قرار اســت یک هیئت روسیه هم به ایران بیاید 
تــا از گلخانه ها نمونه برداری کند که با اطمینان کامل 

صادرات انجام شود.
به گفته این مسئول 13 درصد فلفل های صادراتی 
ایران به مقصد روســیه است و بیش از 4.5 میلیون تن 
انواع صیفی و ســبزی صادراتی داریم که هیچ مشکلی 

وجود نداشته است.

صادرات به روسیه بزودی از سر گرفته می شود
همچنین مســعود بصیری، سرپرست دفتر توسعه 
صادرات وزارت جهاد کشاورزی از سفر هیئت روسی در 
آینده ای نزدیک به ایران خبر داد و گفت: هماهنگی های 
لازم در این زمینه انجام شــده و قرار است که هیئت 
روســی به ایران بیایند و از گلخانه ها و مراکز تولید ما 

بازدید کنند.
سرپرســت دفتر توســعه صــادرات وزارت جهاد 
کشــاورزی تصریح کرد: با قاطعیت اعلام می کنم که 
صادرات فلفل دلمه ای به کشــور روسیه به زودی از سر 

گرفته می شود.

ماجرای عجیب برگشت کیوی ها!
بصیری در بخش دیگری از سخنان خود به برگشت 
کیوی از هند اشاره کرد و گفت: هندوستان اعلام کرده 
بود به دلیل وجود ذرات سفید روی این کیوی ها، آنها 

را برگشت زده که حدود یک یا دو محموله بودند.
وی این ذرات سفید را شپشک سفید خرزهره عنوان 
کرد و گفت: اخیراً مرکز تحقیقات گیاه پزشکی ایران در 
نامه ای اعلام کرده که چنین شپشــکی اصلًا در باغات 

کیوی ما وجود ندارد.
سرپرســت دفتر توســعه صــادرات وزارت جهاد 
کشــاورزی توضیح داد: این کیوی ها کــه در ابتدا به 
امارات صادر شــده بود و بــا توجه به اینکه امارات باغ 
کیوی ندارد، در اعمال مباحث قرنطینه ای سختگیری 
زیادی نمی کند و عملیات سرمادهی برای این محموله ها 
انجام نمی شود اما ضوابط قرنطینه ای هندوستان کاملًا 
متفاوت است و اگر قرار بود که این کیوی ها مستقیماً 
از ایران به هند صادر شــود، تمام مباحث قرنطینه ای 
مورد نظر کشور مقصد در این زمینه انجام می گرفت.

بصیری با اشــاره به اینکه سفرای دو کشور در این 
زمینه جلســات و رایزنی هایی داشــته اند، اضافه کرد: 
درخواســت ما این بوده که مذاکرات مســتقیمی را با 
حفظ نباتات هند داشته باشیم تا بدانیم که مسئله دقیقاً 
چــه بوده چرا که با توجه به اعلام مؤسســه تحقیقات 
گیاه پزشکی مبنی بر عدم وجود چنین آفتی در باغ های 
ایران، موضوع پیچیده شــده و ما نمی دانیم که پشت 

پرده چه مسائلی مطرح است.
وی ادامه داد: درخواست ما از هندی ها این بوده که 
به صورت وبینار جلساتی در این زمینه داشته باشیم یا 
اینکه هیئتی از هند به صورت حضوری از باغات کیوی 
ایران بازدید کنند که متأسفانه تاکنون این کشور به ما 

جوابی نداده است.
سرپرســت دفتر توســعه صــادرات وزارت جهاد 
کشاورزی، میزان صادرات کیوی در هشت ماهه امسال 
را 78 هــزار تن اعلام کرد و گفت: 24 هزار تن از این 

میزان صادرات فقط به هند انجام شده درحالی که سال 
گذشــته میزان صادرات ما در هشت ماهه 76 هزار تن 
بوده که 14 هزار تن آن به هند رفته اســت بنابراین از 
نظر وزنی امسال حدود 72 درصد افزایش صادرات در 

زمینه کیوی را شاهد بودیم.
براســاس این گــزارش اخیراً مهدی مین باشــی 
معینــی، معاون پژوهــش، فناوری و انتقــال یافته ها 
مؤسســه تحقیقات گیاه پزشکی کشــور در نامه ای به 
معاون قرنطینه و بهداشت گیاهی سازمان حفظ نباتات 
کشــور اعلام کرده که بر اساس گزارش ها و مستندات 
موجود »شپشک سفید خرزهره« روی میوه کیوی در 

استان های شمالی کشور گزارش نشده است.

چرا هند حاضر به مذاکره نشد؟
در این میان برخی معتقدند با توجه به اینکه ایران 
از جمله مهم ترین واردکنندگان محصولات کشاورزی 
هند از جمله برنج و چای است با توجه به اتفاقات رخ 

داده باید تأمل بیشتری در این زمینه شود.
اگــر هند بخواهد به همین رویه ادامه دهد، به نظر 
می رسد که ما نیز باید در واردات محصولات کشاورزی 
از این کشور تأمل بیشتر و در مقررات مربوط به واردات 

از این کشور تجدید نظر کنیم.

ازبکستان سلامت سیب زمینی های ایرانی را 
تأیید کرد

از دیگر محصولاتی که برگشــت آنها در هفته های 
اخیر جنجال زیادی به پا کرده، سیب زمینی است.

به گفته سرپرســت دفتر توســعه صادرات وزارت 
جهاد کشاورزی، ازبکستان سیب زمینی مورد نیاز خود 
را عمدتاً از بلاروس و کشورهای دیگر تأمین می کند و 
سیب زمینی های ایران مستقیماً وارد ازبکستان نمی شود 
بلکــه ابتدا به ترکمنســتان مــی رود و در آنجا دوباره 

بارگیری و صادر می شود.
بصیری اضافــه کرد: بنابراین نماینــده ای از ایران 
در ترکمنســتان نبوده که ببیند زمان بارگیری مجدد 

محموله ها چه اتفاقاتی رخ می دهد.
وی تصاویر منتشر شده از محموله های سیب زمینی 
پــر از خاک را در فضای مجازی کاملًا رد کرد و گفت: 
ســیب زمینی هایی که به این کشــورها صادر می شود 
معمولاً از مناطقی از اردبیل برداشت می شود که کیفیت 

بسیار خوبی دارد بنابراین تصاویری که در فضای مجازی 
منتشر شده مطلقاً ربطی به این مسئله ندارد.

صــادرات ۴۴۴ هزار تن ســیب زمینی در 
سالجاری

بصیری گفت: میزان صادرات سیب زمینی در هشت 
ماهه امســال را 444 هزار تــن اعلام کرد و گفت: 64 
هزار تن از این میزان ســیب زمینی به ازبکستان صادر 

شده است.
وی میزان صادرات ســیب زمینی را در هشت ماهه 
سال گذشته به ازبکســتان تنها ۹64 تن اعلام کرد و 
گفت: این رقم امسال به 64 هزار تن رسیده که حدود 

6568 درصد افزایش را نشان می دهد.
سرپرســت دفتر توســعه صــادرات وزارت جهاد 
کشاورزی تأکید کرد: محموله سیب زمینی که به دلیل 
وجود خاک در آن برگشــت خورده بود، بسیار کمتر از 
رقمی اســت که صادر شده و مسئله اصلًا به آن شکلی 

که در فضای مجازی مطرح شد، نبوده است.
براین اســاس اخیراً آژانس حفــظ نباتات قرنطینه 
جمهوری ازبکســتان در نامه ای در تاریخ 27 دسامبر 
)دوشــنبه 6 دی 1400( به وزارت جهاد کشاورزی و 
ســازمان حفظ نباتات کشور ضمن تمجید از عملکرد 
وزارت جهاد کشاورزی و سازمان حفظ نباتات ایران با 
اشــاره به توافقات انجام شــده در ملاقات کارشناسان 
ازبکی با مسئولان ایرانی که در تاریخ 12 تا 17 نوامبر 
2021 برای تقویت بهداشــت گیاهی صادرات ســیب 
زمینی از ایران به ازبکستان صورت گرفته و ملاحظات 
مطرح شده در این زمینه اعلام کرده است: تاکنون هیچ 
گونه آفتی بر روی ســیب زمینی صادر شده به کشور 
ازبکستان مشــاهده نشده است. در این نامه همچنین 
اظهار امیدواری شده همکاری های دوجانبه بین طرفین 

افزایش پیدا کند.

شیطنت های تجاری و سیاسی رد نشد
در این میان برخی مباحث مربوط به شیطنت های 
سیاســی را مطرح می کنند که مسئولان وزارت جهاد 
کشاورزی نیز این مسأله را رد نمی کنند اما این مسئولان 
در عین حال بر هوشیارانه تر عمل کردن تولیدکنندگان 
و صادرکننــدگان ایرانی تاکید دارند و می گویند نباید 

بهانه به دست دیگران داد.
در همین زمینه، سرپرســت دفتر توسعه صادرات 
وزارت جهاد کشــاورزی افزود: به هر حال زمانی که 
بازارهای کشورهایی مانند چین، هند و روسیه را رصد 
می کنیم، می بینیم که خیلی از کشورهای همسایه و 
همینطور رژیم صهیونیســتی بــه عنوان رقیب اصلی 
ایران در این کشــورها حضــور دارند و از نظر تجاری 
بعید نیست که بخواهند جایگزین ایران در این بازارها 
شــوند ضمن اینکه در کنار این مسئله همواره شاهد 
شیطنت های سیاسی از سوی این کشورها بوده ایم.وی 
تأکید کرد: بنابرایــن وقتی که ما می دانیم در چنین 
شرایطی قرار داریم باید هوشیارتر عمل کنیم و بهانه 
دســت این افراد ندهیم که بخواهند محصولات ما را 

تخریب کنند.

سیدجواد ساداتی نژاد روز چهارشنبه در حاشیه بازدید سرزده از کشتارگاه 
احسانِ ری افزود: هیچ گونه کمبودی در عرضه گوشت قرمز گوسفند و گاوی 
در کشــور وجود ندارد، سوداگری و واسطه گری عامل گرانی گوشت قرمز در 

روزهای اخیر است و به زودی قیمت این محصولات به تعادل می رسد.
وی با تاکید بر اینکه با متخلفان عرضه گوشت قرمز برخورد قانونی خواهد 
شد، خاطرنشان کرد: ذخایر کافی در حوزه گوشت قرمز در کشور وجود دارد 

و جای هیچگونه نگرانی نیست.
ســاداتی نژاد اضافه کرد: مردم باید تخلف واحدهای عرضه کننده گوشت 
قرمز را به مســئولان جهاد گزارش دهند تا برخورد قانونی در اســرع وقت با 
متخلفان صورت گیرد و بازرســی های جهاد کشــاورزی از واحدهای عرضه 

گوشت از هفته آینده 2 برابر می شود.
وی با اشــاره به اینکه هم اکنون روزانه فقــط در تهران 2 هزار راس دام 
سبک)گوســفند و بز( و 200 راس دام سنگین)گاو و گوساله( کشتار و وارد 
بازار می شود، افزود: خوشبختانه ذخایر دامی خوبی در اختیار داریم و برای 

بازار شب عید نیز برنامه ریزی های لازم انجام شده است.
وزیر جهاد کشاورزی در ادامه با اشاره به اینکه  صادرات و واردات شاکله 
اصلی اقتصاد اســت بیان داشت: هم اکنون در کشور دام مازاد برای صادرات 

داریم و به هیچ وجه صادرات دام زنده متوقف نشده است.
ساداتی نژآد یادآور شد: به دلیل اینکه سیاست صادرات دام، اخیرا در جهاد 
کشاورزی برنامه ریزی شــده است، برخی از سوداگران و دلالان متخلف به 

دنبال سواســتفاده در جهت منافع خودشان هستند که جهاد کشاورزی این 
اجازه را به آنان نخواهد داد.

ساداتی نژاد در بخش دیگر سخنان خود به موضوع تامین سرمایه در گردش 
عشــایر اشاره کرد و گفت: هم اکنون »دامدار کارت« برای تامین سرمایه در 

گردش عشایر در میان آنان در حال توزیع است.
وی با بیان اینکه بارگذاری نهاده های دامی مورد نیاز دی ماه دامداران در 
سامانه بازارگاه بارگذاری شده است، گفت: برای این منظور یک میلیارد دلار 

ارز تخصیص داده شده است.
ساداتی نژاد ابراز کرد: هم اکنون در حال تامین منابع ارز نهاده های دامی 

بهمن ماه در سامانه بازارگاه هستیم که به زودی انجام خواهد شد.

وزیر جهادکشاورزی: صادرات دام زنده متوقف نشده است
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85 درصد از مســاحت کشــور ایران در 
اقلیم خشــک، نیمه خشــک و فراخشک 
واقع شده است و کشــوری با چنین اقلیم 
و میانگین بارندگی کمتر از ســطح متوسط 
جهــان، 70 درصد زمــان یک دهه  اخیر را 
با خشکســالی دســت و پنجه نرم کرده  و 
این وضعیت باعث کاهش شدید منابع آب 

سطحی و زیرزمینی شده است.
بر اســاس مدل های هواشناسی، در 30 
ســال اخیر خشکسالی در استان بوشهر رو 
به افزایش بوده است که باعث شده تا آورد 
رودخانه های اصلی این استان از 2.5 میلیارد 
مترمکعب در سال به کمتر از 500 میلیون 
مترمکعب کاهش یابد و پیش بینی می شود 

این روند افزایشی خشکسالی ادامه یابد.
با توجــه به کاهــش آورد رودخانه ها و 
پیشــرفت فناوری پمپــاژ در عصر معاصر، 
ســوق یافتن بهره برداران به سوی آب های 
زیرزمینی در 50 ســال اخیــر، منابع آب 
زیرزمینــی را که در طول هزاران ســال به 
وجود آمده اند به شدت تحت فشار قرار داده  
و اکنون سالانه 30 میلیون مترمکعب بیش 
از ظرفیت و توان سفره های آب زیرزمینی از 
این منابع در استان بوشهر برداشت می شود.

افزایش جمعیت و نیاز بیشتر به غذا باعث 
تقاضای بیشــتر برداشــت آب شده است و 
با وجــود کاهش منابع آبی، شــاهد اضافه 
برداشــت چاه های مجاز و حفــر غیرمجاز 
هستیم بطوریکه سرانه آب در استان بوشهر 
از 10 هزار مترمکعب در بلند مدت به 700 
مترمکعب کاهش یافته است، یعنی میزان 
آب موجــود به ازای هر نفر در اســتان کم 

شده است.
بر اســاس اعلام شــرکت آب منطقه ای 
استان بوشهر همه  شاخص های کنترل منابع 
آب مثل شاخص معروف »فالکن مارک« در 
این استان بوشهر دچار کمبود شدید منابع 
آب هســتیم، به طور نمونه در منطقه تنگ 
ارم، در ۹ سال اخیر، سطح آب های زیرزمینی 
15 متر افت داشته است، بطوریکه بسیاری 

از چاه های این منطقه خشک شده  است.
استان بوشهر دارای 16 محدوده مطالعاتی 
منابع آب است که از این شمار، 12 محدوده 
در وضعیــت ممنوعه و ممنوعه بحرانی قرار 
دارند و  چهار محدوده دیگر نیز ســاحلی و 

بدون ظرفیت کشاورزی هستند.
بــر خــلاف منابــع آب ســطحی مثل 
رودخانه هــا و دریاچه ها، بحــران آب های 
زیرزمینــی با چشــم قابل رصد نیســت و 
همین موضوع باعث شــده تا شدت بحران 
برای عموم مردم ملموس نباشد، کم شدن 
حجم آب موجود در آبخوان ها موجب افزایش 
تعداد، و عمق کف شکنی برای دستیابی به 
منابع آب زیرزمینی شده است، در برخی از 
دشت های استان بوشهر، این کف شکنی تا 
عمق آبخوان حتی تا ســنگ کف و عبور از 

آن نیز ادامه یافته است.
این وضعیت باعث شــده تا فروچاله ها 
هماننــد زلزلــه ای خاموش و بــی صدا در 
استان بوشــهر در محدوده طلحه - فاریاب 

شناسایی شود.

منبع آبی پایدار ۱۱۰۰ میلیارد تومانی 
فرصتی که تهدید شده است 

آب های نامتعارف شــامل همه آب هایی 
اســت که به طور معمول و مرســوم از آنها 
استفاده نمی شــود  از جمله آب های شور، 
لب شور و خاکستری مثل پساب فاضلاب، 
آب های صنعتی و گوگردی اســت و آنطور 
که مدیرمحیط زیســت و کیفیــت منابع 
آب شرکت ســهامی آب منطقه ای بوشهر 
و  پژوهشــگر حوزه آب می گوید: استقرار 
برنامه جامع سازگاری با کم آبی این استان و 
مدیریت منابع آب های نامتعارف راهکارهای 
عبور از شرایط کنونی بحران خشکسالی در 

استان بوشهر است.
این پژوهشــگر حــوزه آب ادامــه داد:  
پســاب فاضلاب شــهر بوشــهر؛ پتانسیل 
بالقوه اقتصادی، کشاورزی، صنعتی و حتی 
گردشگری است که بدون استفاده راهی دریا 
می شود و به معضلی 20 ساله برای محیط 

زیست بدل شده است.
مدیرمحیــط زیســت و کیفیــت منابع 
آب شرکت ســهامی آب منطقه ای بوشهر 
با اســتناد به مقالات تالیف شــده ، ارزش 
اقتصادی پســاب های شهر بوشهر را سالانه 
1100 میلیارد تومــان برآورد و می افزاید: 
با ســرمایه گذاری نزدیک به 100 میلیارد 
تومان می توان به این منبع آب پایدار، برای 
استفاده در مصارف صنعت، کشاورزی، فضای 

سبز و تغذیه آبخوان استفاده کرد.
آب بعــد از مصــارف گوناگــون تبدیل 
به فاضلاب می شــود کــه آن را به نام های 
متعــددی از جمله پســاب، چــرک آب و 

گندآب می شناسیم که ممکن است خانگی 
و یا ترکیبی از خانگی، صنعتی و کشاورزی 
باشــد، پساب ها باید قبل از دفع به آب های 
پذیرنده، تصفیه شــود تا بیماری های واگیر 
ناشــی از آلودگی های آن مهار و بهداشــت 

عمومی تامین شود.
استفاده از پساب فاضلاب از ظرفیت های 
بالقوه، متعدد و فراموش شده استان بوشهر 
اســت که به گفتــه احمد محمــدی زاده 
اســتاندار بوشهر باید برای درختکاری و راه 

اندازی صنایع چوب به کار گرفته شود.
این درحالی اســت کــه روزانه 38 هزار 
مترمکعب فاضلاب در شــهر بوشهر تولید 
و وارد تصفیه خانه می شــود اما این پساب 
قیمتی به دلیل نداشتن سرمایه گذار بدون 

استفاده به دریا می  ریزد.
آنطور که مدیرمحیط زیســت و کیفیت 
منابع آب شــرکت ســهامی آب منطقه ای 
بوشــهر می گویــد: تصفیه خانــه فاضلاب 
شــهر بوشــهر از دهه 70 در مدار فعالیت 
قرار گرفت و ســالانه 15 میلیون مترمکعب 
فاضلاب وارد آن می شــود که باید براساس 
استانداردهای مورد تائید اداره کل حفاظت 
محیط زیست تصفیه و بعد رها سازی شود 
اما در این 24 ســال هیچ گاه این فاضلاب 
در حد استانداردها به صورت کامل تصفیه 
نشــده و با تصفیه ناقص، رها و وارد محیط 

و دریا شده است.

اســتفاده بهینه از پساب فاضلاب 
بوشهر راهکار گذر از بحران خشکسالی  
رها ســازی فاضلاب آلوده و نشــتی آن 
باعث آلودگــی محیط پیرامونی انســانی، 
روســتاهای مجاور و محیط دریایی شــده 
و خســارت های زیادی را به محیط زیست 
وارد می کنــد؛ هرچند همزمــان با ورود ما 
بــه منطقه برای گرفتن عکس نیزارها و آن 
بیشــه زارها تا حدودی خشک شده بود اما 
بــاز هم آثار باقی مانده آن موجب بوی بد و 
مشمئز کننده و تبدیل به زیستگاه مناسبی 
بــرای انواع جانوران موذی شــده که ناقل 
بیمارهای خطرناکی برای مردمی هســتند 

که در همسایگی آن به سر می برند.
بــا توجه بــه اینکه اســتان بوشــهر از 
استان های خشک کشــور به شمار می رود 
در شرایط خشکســالی و کم آبی شایسته 
نیست این پساب قیمتی در اطراف شهرها 
به این صورت رها یا به دریا سرازیر شود این 
درحالی است که باید تصفیه پساب و استفاده 
از آن در بخش های صنعت و کشــاورزی در 
دســتور کار قرار گیرد و تــا زمانی که این 
اتفاق محقق نشــود وضعیت کم آبی بوشهر 

بهتر نخواهد شد.
به اعتقاد مظفــری زاده در مقابل ادامه 
روند خشکســالی ها و کاهش منابع ناپایدار 
سطحی و زیرزمینی، پساب بوشهر به عنوان 
یــک منع آب پایدار و با کیفیت اســت که 
نــه تنها کاهش نمی یابد بلکه هر ســال به 
میزان آن اضافه می شود به نحوی که پیش 
بینی می شــود تا سال 1425 میزان تولید 
پساب این شــهر به 2۹ میلیون مترمکعب 

افزایش یابد.
او این را هم اضافه می کند که ۹6 درصد 
کل منابع آب ســطحی و زیرزمینی بوشهر 
معادل یک میلیارد مترمکعب با شوری بالای 
سه تا 100 هزار مشخص شده این درحالی 
است شوری پساب بوشهر از ۹6 درصد منابع 
آب بوشــهر بهتر و در حد ســه تا پنج هزار 
است که این بیانگر کیفیت بالای آن است.

مظفری زاده می گوید: ســرمایه گذاران 
متعددی وارد بوشــهر می شوند اما به دلیل 
مشکلات اداری به نتیجه نمی رسند که اگر 
چنین ســرمایه گذاری ای انجام شود یک 
مصیبت محیط زیستی 20 ساله به پتانسیل 
اقتصادی، گردشــگری و اشتغال زایی برای 

استان تبدیل می شود.

ضرورت تصفیه کامل پساب فاضلاب 
بوشهر 

پساب نیمه تصفیه بوشهر که به »ویترین 
نازیبا و متعفن« در ورودی شهرهای بوشهر، 
دلوار و عالی شهر تبدیل شده و موجب رشد و 
گسترش حشره های بیماری زا، ایجاد بیماری 
های پوســتی و تنفســی برای شناگران در 
ساحل بوشــهر ودلوار، رشد نیزارها و خطر 
آتش ســوزی و خطرات ناشی از آن، تهدید 
امنیت خطوط انتقال برق، زه دارشدن شدید 
زمین های مجاور و مرگ و بیماری موجودات 

دریایی و ماهی ها است.
در این بین شنیدن حرف های شهروندان 
ســاکن در شــهر جدید عالی شهر خالی از 
لطف نیســت؛ به گفتــه آرش ابنی، تصفیه 
ناقص و رهاشدن بخشی از پساب در محیط 
باعــث ایجاد بوی نامطبوع و جمع شــدن 
حشــرات و جانداران موذی شده که بسیار 

آزار دهنده است.
او می گویــد: حالا با ارتقای تصفیه خانه، 
نیزارهای ورودی به شــهر جدید عالی شهر 
کمتر شــده اما باز هم بقایای آن نیزارها و 
محیط آلوده وجود دارد و بویژه تابســتان ها 
بــوی نامطبــوع اهالی و رهگــذران را آزار 

می دهد.
ابنی، یکی از خواسته های بحق ساکنان 
شهر جدید عالی شهر را تعیین تکلیف این 
مساله زیست محیطی عنوان می کند چرا که 
این مشکل افزون براینکه موجب اذیت آنها 
می شــود که باید هر روز از این مسیر عبور 
کنند، جلوه و چهره نازیبایی برای گردشگران 

نیز به یادگار می گذارد.

اســتفاده بهینه از پساب فاضلاب 
بوشهر راهکار گذر از بحران خشکسالی  
 حــال آنکه می توان با اســتفاده از این 
حجم آب بالغ بر 20 هزار هکتار جنگل کاری 
و در ضمن آبخوان هایی مانند اهَرَم را که در 
فاصله 20 کیلومتری تصفیه خانه فاضلاب 
بوشهر قرار دارد و از شرایط بحرانی برخودار 
اســت، با تزریق 2 تا سه میلیون مترمکعب 

آب احیا کرد.
رونق گردشگری و طبیعت گردی بومی 
و ملی، بهبود شرایط روحی روانی کودکان 
و ســاکنان شهرها و روســتاهای مجاور با 
استفاده از محیط سبز و کلبه های جنگلی 
و کاهــش نیاز به مســافرت به مناطق دور 
دست برای دستیابی به یک محیط سرسبز 
و زیبا، پرورش زنبور عسل، آهو و حل معضل 
باغ شــهری ها و کاهش مصارف غیر مجاز 
آب شــرب، تامین آب شهرک های صنعتی 
و منطقــه ویــژه اقتصــادی و دیگر صنایع 
پیرامونــی، ایجاد کارخانــه چوب و کاغذ و 
توســعه صنایع وابســته و کمک به حفظ 
جنگل های طبیعی کشــور، کاهش آلودگی 
هوا و ترسیب کربن، خنکی و کاهش دمای 
حدود چهار درجه ای، افزایش بارش تا 20 
درصد، افزایش تنوع گیاهی و جانوری، احیا 
و تعادل بخشی آبخوان ها و دشت های مجاور، 
رفع خطر آتش سوزی نیزارها، رفع بیماری 
زایی و بوی بد کنونی پســاب های رها شده 
برخی از دیگر مزایایی است که مظفری زاده 
برای تصفیه تکمیلی و بهره برداری بهینه از 

پساب شهر بوشهر عنوان می کند.
آنطور که رئیــس اداره حفاظت محیط 
زیســت شهرستان بوشــهر می گوید مجوز 
احداث و اســتقرار تصفیه خانه فاضلاب با 
استانداردهای زیست محیطی و استفاده از 
این پســاب برای مصارف کشاورزی و سایر 
مصارف صادر شــد اما با توجه به مشکلات 
اعتبــاری ایــن الزامات محقق نشــده و از 
این پســاب قیمتی در مصارف تعیین شده 

استفاده نشد.
به گفته صادق پورســالم  تصفیه ناقص 
فاضلاب و نشــتی آن را بــا توجه به وجود 
آلاینده های بالای زیســتی محل مناسبی 

برای رشــد و نمو ویروس هــا عنوان کرد و 
معتقد است حضور پرندگان مهاجر در این 
تالاب و شکار آنها از سوی شکارچیان با توجه 
به تغذیه ای که از این تالاب می کنند از نظر 
بهداشتی معضلاتی را به وجود آورده است.

او می گویــد: هرچنــد محیط زیســت 
گشت و کنترل و برخوردهایی در منطقه با 
شکارچیان انجام می دهد اما این منطقه از 
نظر بهداشتی خطرناک و با توجه به تغذیه 
ای که پرندگان از این تالاب دارند مناســب 

شکار نیست.
پورســالم ادامه می دهد: در زمان حاضر 
خروجی پساب فاضلاب شهر بوشهر قابلیت 
بهــره برداری ندارد به همین دلیل الزاماتی 
برای آنها مشخص و اخطارهای متعدد برای 
حل این مشکل داده شده  و پی گیری هایی 
از سوی بازرسی استانداری انجام شده است.

اســتفاده بهینه از پساب فاضلاب 
بوشهر راهکار گذر از بحران خشکسالی  
البته او این را هم گفت که در زمان حاضر 
حوضچه های تصفیه خانه فاضلاب سیمانی و 
نسبت به گذشته بهبود یافته و به تازگی نیز 
شرکت آبفا بوشهر طرحی در بحث هوادهی و 
تکمیل سیستم فرایند تصفیه خانه ارائه داده 
که در صورت اجرا سیستم تصفیه و کلرزنی 

انتهایی تکمیل می شود.
از نظر رئیس ادره حفاظت محیط زیست 
شهرستان بوشــهر با توجه به اینکه پساب 
تصفیه شــده فاضلاب امکان اســتفاده در 
کشاورزی غیر مثمر و فضای سبز شهری را 
دارد امیدواریــم با توجه به وعده ای که آب 
و فاضلاب در این زمینه داده شاهد تکمیل 
این تصفیه خانه باشــیم و یکی از مطالبات 
به حق مردم بوشــهر در زمینه جمع کردن 

این آلودگی تحقق یابد.

آغاز اجرای پروژه ارتقای تصفیه خانه 
فاضلاب بوشهر 

تصفیه خانه فاضلاب شــهر بوشــهر در 
تقاطع جاده ســاحلی به سمت شهر دلوار 
در هشت کیلومتری جاده شهر جدید عالی 
شــهر واقع شده اســت که در زمان حاضر 
برای کاهش مشکلات آن با توجه به افزایش 
اشتراک فاضلاب بوشهر و روند توسعه شبکه 
گذاری در محله های مختلف پروژه ارتقای 
ظرفیت آن از 30 هزار به 50 هزار مترمکعب 

در حال اجرا است.
مطالعات فاضلاب شهر بوشهر از سال های 
71 و 72 آغاز و از ســال 76 این پروژه وارد 
مــدار بهره برداری قــرار گرفت و در زمان 
حاضر 400 کیلومتر شــبکه فاضلاب اجرا 
و 60 هزار مشــترک فاضلاب در این شهر 
روزانه 38 هزار مترمکعب فاضلاب تولید و 
روانه شبکه جمع آوری ایستگاه های پمپاژ و 

تصفیه خانه فاضلاب بوشهر می شود.
براین اســاس فاضلاب هر منطقه جمع 
آوری و به وسیله ایستگاه پمپاژ به ایستگاه 
اصلی منتقل و پس از آن به وســیله 2 خط 
انتقال به طول 15 کیلومتر به تصفیه خانه 
منتقل و ســپس و وارد حوضچه هایی می 
شــود که عملیات تصفیــه روی آن انجام 
و پســاب به وســیله کانالی به دریا هدایت 

می شود.

اســتفاده بهینه از پساب فاضلاب 
بوشهر راهکار گذر از بحران خشکسالی  
آنطور که عبدالحمید حمزه پور مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب بوشهر در آیین افتتاح 
فاز نخست طرح ارتقا تصفیه خانه فاضلاب 
بوشهر اعلام کرد: تصفیه خانه فاضلاب بوشهر 
حداکثر توان تصفیــه 30 هزار متر مکعب 
فاضــلاب در شــبانه  روز را دارد حال آنکه 
در زمــان حاضر38 هزار متر مکعب ورودی 
داشــته و این امر موجــب اختلال در روند 

تصفیه فاضلاب این شهر شده است.

براســاس گفته حمزه پور قرار است در 
اجرای طرح ارتقــای تصفیه خانه فاضلاب 
شهر بوشــهر وضعیت کانال های خروجی و 
ورودی آن نیــز بهبود یابــد و برای ارتقای 
کیفیت پســاب فاضــلاب خروجی نیز قرار 
اســت تاسیســات هواده خریداری شــده 
نصب و همچنین احداث ساختمان کلرزنی  
پساب خروجی برای ارتقای کیفیت فاضلاب 

خروجی در دست اجرا است.
معاون بهره برداری و توســعه فاضلاب 
شرکت آبفا بوشهر به خبرنگار ایرنا می گوید: 
این شــرکت تمام تلاش خود را برای سر و 
سامان دادن وضعیت فاضلاب و استفاده از 
این پســاب دارد اما برای اجرای پروژه های 
مختلــف در ایــن بخش ســرمایه گذاری 
سنگینی لازم اســت که باید تدبیری برای 

آن اندیشید.
به بیان روح الله دوانی سیســتم استفاده 
شــده در تصفیه خانه فاضلاب بوشــهر به 
صورت لاگونی »برکه ای تثبیت« اســت که 
فاضلاب در آن به صورت نیمه تصفیه شده 

تولید و بدون استفاده وارد دریا می شود.
او اذعان می کند کــه یکی از ایرادهای 
اســتفاده از سیســتم برکه ای تثبیت در 
تصفیــه خانه های فاضلاب ایجــاد نیزارها 
اســت؛ هرچند در زمان حاضــر به دلیل 
اضافه کردن یک کانال 1.5 کیلومتری دیگر 
کانال هــای انتقال از 1.5 به ســه کیلومتر 
افزایش یافته و تلاش شده نشتی فاضلاب 
به وجود نیاید و همین امر باعث شــده در 
زمان حاضر تا حدودی این نیزارها خشک 
شــود اما باز هم در مقاطعی از ســال این 
نیزارها در ورودی شــهر جدید عالی شهر 
و جاده ســاحلی به سمت شهر دلوار رشد 
می کنند و این منطقه را به ویترین نازیبا و 
متعفنی در ورودی شهرهای بوشهر، دلوار و 
عالیشهر تبدیل کرده که نظر هر تازه واردی 

را به خود جلب می کند.
دوانی با بیان اینکــه در زمان حاضر به 
دلیل انجام یک ســری کارهای تکمیلی و 
خارج شدن یک خط جریان عملیات تصفیه 
به صورت کامل انجام نمی شود ادامه می دهد 
امید می رود ســال آینده با تکمیل عملیات 
اجرایی و نصب هواده ها در لاگون ها شرایط 
تصفیه و پساب خروجی از وضعیت بهتری 

برخوردار شود.
البته او این را هم گفت همچنین اسناد 
مزایده پساب خروجی برای تعیین سرمایه 
گذار در شــرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور تصویب وپیش بینی می شود تا قبل 
از پایان سال جاری مزایده آن برگزار شود 
که امید می رود با استقبال سرمایه گذاران 
روبرو شود که در صورت استقبال می توان 
امیــدوار بود در آینده نزدیک بخش عمده 
ای از مشکلات پساب بوشهر برطرف شود.

به گفته دوانی بر این اســاس ســرمایه 
گذار در ازای انجام کارهای تکمیلی تصفیه 
خانه برای مدت معینی مالک پســاب می 
شــود و در ازای آن بــرای شــرکت آب و 
فاضــلاب عملیات ارتقــای تصفیه خانه را 

انجام می دهد.
از نظر دوانی مشکل اصلی در این بخش 
را بحث زمین عنوان می کند چون زمین های 
اطراف تصفیه خانه شوره زار هستند و شوری 
خاک از شوری آب دریا بیشتر است و همین 
امر کار سرمایه گذار را که باید آب را منتقل 

کند هزینه بر و سخت کرده است.
او ادامــه می دهــد همچنیــن در کنار 
اجــرای این طرح بعد از انجام یک ســری 
کارهای تحقیقاتی در زمینه کاشت گیاهان 
شور پسند و درختان غیر مثمر؛ 20 هکتار 
زمین و 20 لیتر در ثانیه پساب برای کاشت 
درختان غیر مثمر چوب به یک سرمایه گذار 

واگذار شده است.
چنانکــه بر مــی آید پروژه اســتفاده از 
پســاب فاضلاب بوشهر معطل یک سرمایه 
گذار اســت چون این پروژه بسیار هزینه بر 
اســت و با توجه به زمین های شور اطراف و 
نبود صنایع آب بر که این تصفیه در اختیار 
آن قرار گیرد در بوشــهر تنها صنایع چوب 
اســت که می توان با استفاده از این پساب 

این صنعت را رونق داد.
فاضــلاب یک منبع پایدار تولید آب به 
شــمار می رود  چرا کــه آب رودخانه ها، 
چاههــا و منابع زیرزمینی همه وابســته 
بــه بارندگی هســتند و در ایــن روزگار 
خشکســالی با کاهش و حتی با خشــک 
شــدن این منابع روبرو هستیم اما  تولید 
فاضلاب بــه عنوان یک منبــع پایدار به 
شــمار می رود که نه تنها هیچ وقت قطع 
نمی شــود بلکه بر مقــدار آن افزوده نیز 
می شــود و امید می رود که روزی برسد 
با استفاده از این پســاب بوشهری زیبا و 

سرسبز در آینده داشته باشیم.

علی عسکری رسما کارش در پتروشیمی را آغاز کرد
رییس سازمان خصوصی ســازی، انتصاب عبدالعلی 
علی عسگری به سمت مدیرعامل هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس را رد کرد، اما او رسما کار خود را آغاز کرد.

حسین قربانزاده گفته بود: مطابق قانون، صورت جلسات 
مجامع شرکت هایی که سهام عدالت دارند، یا در فهرست 
واگذاری هستند یا واگذار شدند و دوره نظارت و اقساط 
آنها تمام نشــده، از جمله تغییر در اعضای هیات مدیره 
حتما باید به تایید ســازمان خصوصی ســازی برســد.  

شــرکت هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس هم از جمله 
این شرکت هاست و هنوز صورتجلسه ای به این سازمان 
ارسال نکرده است.قربانزاده تصریح کرده بود: ضمنا مطابق 
مصوبه شورای عالی بورس، اعمال حقوق مالکانه سهام 
عدالت غیرمستقیم تا پایان سال باید از سوی دستگاه های 
اجرایی ذیربط با هماهنگی وزارت اقتصاد صورت گیرد و 
این اختیار وزارت اقتصاد از سوی وزیر اقتصاد به سازمان 

خصوصی سازی تفویض شده است.

رییس ســازمان خصوصی ســازی متذکر شده بود:  
هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس حدودا 24 درصد سهام 
عدالت غیرمستقیم دارد و هنوز برای معرفی نماینده این 
سهام با سازمان خصوصی سازی هماهنگی نشده است.

با ایــن حال، عبدالعلی علی عســگری،  جای جعفر 
ربیعی را در رأس مدیریت هلدینگ پتروشــیمی خلیج 
فارس گرفت و به این شــکل،  با جواد اوجی وزیر نفت، 
عبدالحســین بیات رئیس هیئت رئیســه صندوق های 

بازنشســتگی نفت و مرتضی شــاه میرزایی، مدیرعامل 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی جلسه مشترکی داشت.

جواد اوجی، وزیر نفت در این نشســت ضمن آرزوی 
موفقیت برای »علی عســگری« گفت: پروژه های بزرگی 
در صنعت نفت وجود دارد که افزایش همکاری شرکت 
صنایع پتروشــیمی خلیج فارس و صندوق بازنشستگی 
صنعت نفت در اجرای این پروژه ها بســیار مهم و موثر 

خواهد بود.

استفاده بهینه از پساب فاضلاب بوشهر راهکار گذر از بحران خشکسالی

 بــاران ۶۵۵ میلیــون مترمکعــب آب بــه ســدهای خوزســتان 
اضافــه کــرد

خوشــبختانه بارندگی هــای اخیر مناطق بالادســت و پایین دســت تمام 
حوضه های آبریز منتهی به استان خوزستان را به صورت کامل تحت تاثیر قرار 
داد و بخشــی از نگرانی ها ناشــی از وضعیت سدها را حداقل به صورت کوتاه 

مدت برطرف کرد.
وی با بیان اینکه با وجود بارندگی های خوب، وضعیت ذخیره آب قابل استفاده 
سدهای خوزستان با شرایط نرمال فاصله زیادی دارد گفت: حجم مفید مجموعه 
سدهای کارون با این بارندگی به 601 میلیون متر مکعب رسید و این در حالی 
است که این مقدار آب ذخیره شده 74 درصد کمتر از مدت مشابه پارسال است.

شهبازی ادامه داد: حجم ذخیره آب قابل استفاده در سد کرخه نیز اختلاف 
قابل توجهی با میانگین دراز مدت و میزان حجم آب ذخیره شده در این سد در 
مدت مشابه پارسال دارد و این شرایط نیز در سایر سدهای خوزستان وجود دارد.

وی افزود: هم اکنون تنها هشت درصد از حجم مفید سدهای خوزستان پر 
شده است که 2 درصد این آمار، با بارندگی های اخیر بوده است.

معاون ســازمان آب و برق خوزســتان ادامه داد: بارندگی ســه روز گذشته 
کمک بسیار زیادی برای افزایش تراز سدهای خوزستان کرد و نیاز آبی بخش 
پایین دســت این سدها حداقل برای کشت اول پاییزه تامین شد ولی با توجه 
بــه فاصله زیاد وضعیت کنونی مخازن تا شــرایط نرمال، مدیریت منابع آب و 

مصارف امری حیاتی است.
وی با بیان اینکه سد دز تا پیش از بارندگی اخیر در وضعیت بسیار نامناسب 
و زیر حداقل تراز پایداری قرار داشت، بیان کرد: بارندگی های اخیر204 میلیون 
مترمکعب به حجم این ســد اضافه کرد و حجم مفید و قابل برداشت این سد 

به 141 میلیون مترمکعب رسید.
وی ادامه داد: حجم مفید و قابل برداشــت کل سدهای خوزستان تا تاریخ 
30 آذر، یک هزار و 37 میلیون مترمکعب اســت که این آمار 77 درصد کمتر 

از مدت مشابه پارسال است.
معاون مطالعات جامع منابع آب سازمان آب و برق خوزستان تاکید کرد: اگر 
چه بارش های روزهای اخیر خوب بود و آورد مناسبی برای سدهای خوزستان 
به همراه داشت ولی با توجه به اینکه همچنان میزان آب قابل استفاده ذخیره 
در پشت سدهای استان با شرایط نرمال فاصله زیاد دارد، باید مدیریت مصرف 

و تقاضا ادامه داشته باشد.
 خوزســتان در 15 سال گذشته)غیر از ســال آبی ۹8-۹7( با خشکسالی 
روبه رو بوده اســت. ســال آبی ۹7-۹6 یکی از شدیدترین خشکسالی ها بود و 
مسوولان آن را شدیدترین خشکسالی نیم قرن اخیر اعلام کرده بودند. تابستان 
امســال خوزســتان با تنش آبی و خشکسالی روبه رو شده است و کشاورزان و 
دامداران زیادی در پایین دســت رودخانه ها به ویژه در حوضه رودخانه کرخه 

دچار ضرر و زیان شدند.
سامانه بارشی که از روز جمعه وارد خوزستان شد و مناطق مختلفی از این 
اســتان را تحت تاثیر قرار داد، در حالی روز ســه شنبه یکم دی از این استان 
خارج شــد که برخی ایستگاه های هواشناسی در استان بیش از 200 میلیمتر 

بارندگی را ثبت کردند.

  صرفه جویی سالانه بیش از ۷۴ میلیون لیتر بنزین
صنعت نفت و پالایش طی دو ســال اخیر با شــیوع اپیدمی کرونا به شدت 
تحت تاثیر قرار گرفت. بزرگی ابعاد این اتفاق تا جایی پیش رفت که معادلات 
بازار عرضه و تقاضا را دچار نوسانات بلند مدت کرد. بازار نفت ایران نیز از این 
تغییر در امان نماند به ویژه آنکه در صنعت پالایش در مجاورت ورود پیک های 
ســریالی کرونا روند مصرف فرآورده هــا از جمله بنزین و گازوئیل به عنوان دو 

سوخت کلیدی به شدت کاهش یافت.
درپی این تغییر رفتار بازار مصرف، مخازن ذخیره ســازی با حجم زیادی از 
محموله های سوخت روبرو شد به گونه ای که برای نگهداری از این حجم مازاد 
به واسطه کرونا و کاهش مصرف انبارهای ذخیره سازی نفت نیز به کمک بنزین 

و گازوئیل تولیدی پالایشگاه ها آمد.
طبیعی بود در اوضاعی که روند تولید در جریان بود و بازار مصرف تمایلی به 
سوزاندن فرآورده ها نداشت، برای اینکه بازار فرآورده هایی مانند بنزین و گازوئیل 
راکد نماند تولیدات به ســمت بازارهای صادراتی هدایت شوند که درآمدهای 

ارزی برای کشور را از این کانال فعال کنند.
حال با گذشت دو سال از ورود کرونا و باتوجه به ایمنی انجام شده در سطح 
کشور میزان مصرف بنزین نه تنها به سطح پیشین خود باز خواهد گشت بلکه با 
یک افزایش فاحش از ۹0 میلیون لیتر امروز به اذعان وزیر نفت تا 120 میلیون 
لیتر در روز خواهد رســید، و دیگر فرصتی که تا پیش از این با محدودیت های 
شبانه در ترددها برای صادرات ایجاد شده بود، باقی نخواهد ماند و حتی زنگ 

هشدار واردات را نیز به صدا در خواهد آورد.
دراین شرایط می توان با مدیریت اصولی در مصرف سوخت از وقوع اتفاقاتی 
که چه به لحاظ اقتصادی و چه سیاسی به نفع کشور و ملت نیست، ممانعت کرد.

باتوجه به جایگاه کشور در منطقه و بازارهای جهانی آن که رتبه دوم منابع 
گازی را پس از روسیه به خود اختصاص داده است به لحاظ اقتصادی می توان 
با ایجاد یک نقشه راه قدم های موثری را برداشت که هم به نفع اقتصاد خانوارها 

و هم به نفع اقتصاد کلان کشور تمام شود.
سی. ان. جی آینده سوخت کشور را تضمین می کند

توسعه صنعت سی ان جی از جمله راهکارهایی است که می تواند آینده سوخت 
کشور را به صورتی ویژه تر ضمانت کند.

تمرکز وزارت نفت و شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در تبدیل 
کارگاهی و همچنین تولید کارخانه ای خودروها خود موید این مطلب اســت. 
لازم به ذکر اســت که براساس مصوبه شورای اقتصاد تاکنون از یک میلیون و 
206 هزار خودرو، حدود 158 هزار تبدیل کارگاهی شده است و ثبت نام جهت 

تبدیل کارگاهی همچنان ادامه دارد.  
اما در بخش تولید کارخانه ای که قرارداد آن اخیرا بین شــرکت ملی پخش 
فــرآورده های نفتی ایــران و گروه صنعتی ایران خودرو بــر مبنای تولید 45 
هزار خودروی دوگانه ســوز در بخش خودروهای عمومی به امضا رسیده است،   
نخســتین گام دولت سیزدهم در بخش توســعه صنعت سی ان جی محسوب 

می شود.
از آنجایی که صنعت خودروسازی قرابت نزدیکی در خصوص مدیریت بهینه 
مصــرف ســوخت دارد، در پی این رابطه  علت و معلولــی باید تعامل و ارتباط 
سازنده ای بین این بخش خودروسازی با صنعت پالایش شکل بگیرد تا در نهایت 
منجر به کاهش مصرف و افزایش درآمدهای ارزی از طریق صادرات بنزین شود.

درحال حاضر مقرر شده است تا از محل بند »ق« تبصره دوازده بودجه، در 
این قرارداد به ازای هر خودرو تاکسی 425 دلار و وانت 505 دلار حمایت ارزی 
صورت بگیرد که با احتساب 40 هزار خودروی تاکسی و 5 هزار خودروی وانت، 

میزان حمایت اعتباری رقمی درحدود 20 میلیون دلار خواهد شد.
استمرار مدیریت مصرف سوخت با توسعه صنعت سی. ان. جی

باتوجه به اینکه زمان اجرای این قرارداد 8 ماهه اســت، تا اواخر مرداد ماه 
ســال آینده، 45 هزار خودروی دوگانه سوز به بازار عرضه خواهد شد. با عرضه 
این خودروها در بازار،   در ســال نخست حدود 58 میلیون لیتر و در سال های 
بعدی 80 میلیون لیتر بنزین صرفه جویی می شــود که در مجموعِ 4 ســال به 
رقمی در حدود 300میلیون لیتر می رســد؛ به عبارت دیگر به صورت میانگین 

سالانه 74میلیون و 500 هزار لیتر بنزین صرفه جویی می شود.
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رییس جمهور از ظرفیت نخبگان هرمزگان بیشتر استفاده کند
جمعی از نخبگان هرمزگان به مناســبت 
ســفر آیــت الله رییســی، رییــس جمهور 
کشــورمان به هرمزگان در گفت و گوبا ایرنا 
اعلام کردنــد: هرمــزگان از ظرفیت های 
فــراوان در حــوزه نیروی انســانی و منابع 
برخوردار است که جا دارد رییس جمهوری 
از این توانمندی استان علاوه بر این منطقه 
در جاهــای دیگر نیز بهــره و مورد حمایت 

قرار دهد.
حضور نخبگان هرمزگان در جشنواره ها 
و مجامع ملی و بین المللی و ارایه اختراع ها، 
نوآوری ها و دستاوردهای علمی و همچنین 
حل مشکل ها در حوزه های مختلف از جمله 
بخش صنعت و کشــاورزی بــه عنوان یک 
قدرت علمی برتر بوده که رییس جمهوری 

به آن توجه کند.

مهاجرت  بــرای  عاملی  محرومیت 
فرهیختگان از هرمزگان شده است

رییس بنیاد نخبگان هرمزگان با تشریح 
دســتاوردهای علمی دانشمندان این استان 
در ایــن باره گفت: با وجود اینکه هرمزگان، 
استان ظرفیت هاســت، اما متأسفانه بخش 
عمده ای از این ظرفیت ها و توانمندی استان 
بالقوه بوده و تاکنون نتوانسته راه توسعه ی 

استان را هموار کند.
عامــری در گفــت و گو با ایرنــا افزود: 
استفاده از ظرفیت بالقوه هرمزگان نیازمند 
نگاه های پرسشگری است که از درون استان 
شــکل گرفته تا بتوانند مشکل ها را بیابند و 
استعدادهای برتر که بتوانند راه حل مناسب 

برای آنها پیدا کنند.
 وی ادامه داد: هر 2 این خصیصه ها را می 
توان از یک اجتماع نخبگانی انتظار داشت، 
اما محرومیت هرمزگان فرصت مناسب برای 
شناســایی نخبــگان را نمی دهد و از طرف 
دیگر عاملی بــرای مهاجرت فرهیختگان از 

این استان شده است.
رییــس بنیاد نخبگان هرمــزگان اظهار 
البته تجمــع امکانــات در مرکز  داشــت: 
کشــور نیز این مهم را تشــدید کرده است 
که به عنوان یــک نمونه می توان به مجمع 
دانشجویان و دانش آموختگان هرمزگانی در 
شهر تهران اشاره کرد که افزون بر 150 عضو 
داشته و به صورت منظم نشست های تشکیل 
می دهند در حالی که این جمع در هرمزگان 
چنین امکانی برای دورهمی و بررسی مسایل 

و مشکل ها و پیشنهاد راه حل ندارند.
عامری تصریح کرد: از سوی دیگر گرچه 
محرومیت از هیچ جنبه ای نمی تواند مقبول 
و پذیرفته باشــد و تمــام ارگان ها و نهادها 
تلاش حداکثری دارند تا محرومیت از استان 
رخت بربندد اما شاید در مقطع کنونی بتوان 
گفــت از یک منظر می تواند فرصت باشــد 
و کســانی که در شــرایط محرومیت رشد 
یافته اند در گــذر زمان به خوبی دریافته اند 
کــه باید از کوچک تریــن فرصت ها به نحو 

احسن بهره ببرند.
وی مهمتریــن درخواســت از رییــس 
جمهــوری را، تخصیص اعتبار و منابع برای 
دسترسی و حضور نخبگان هرمزگانی خارج 
از کشــور جهت بهره گیری از ظرفیت های 
آنان و اجــرای برنامه چرخش مغزها عنوان 
کرد و بیان داشــت: نزدیک به 10 ســال از 
راه انــدازی این بنیاد می گذرد و تاکنون در 
مجتمع بصیرت دانشــگاه هرمزگان مستقر 
بوده است، لذا اختصاص مکان مناسب برای 
بنیاد نخبگان استان هرمزگان از ضروریات 
عنایت به جایگاه جامع نخبگانی استان است.

وی افزود: مساعدت در راه اندازی باشگاه 
فرهیختگان، که فضایی برای دورهمی جامعه 
نخبگان هرمزگان، تشریک مساعی، بررسی 
نظرها در حل مشــکل ها و معظل های این 
استان است که انتظار می رود در این زمینه 

هم رییس جمهوری عنایتی داشته باشد.

نیازمند زیر ســاخت ها، اعتبارها و 
دسترسی به منابع کتابخانه ای هستیم

رییــس بنیاد نخبگان هرمــزگان اضافه 
کرد:بــا عنایت بــه ماهیت فعالیــت بنیاد، 
مقدمــه چینی بــرای فراهــم آوردن زیر 
ســاخت مناسب جهت دستیابی به امکانات 
برابــر اجتماعات نخبگانــی در مناطق کم 
برخوردار ضروری است و اجرای این وظیفۀ 
خطیر در اســتان های کم برخودار نیازمند 
مساعدت ویژه در همۀ ارکان از جمله تأمین 
زیرســاخت ها، اعتبارها، دسترسی به منابع 

کتابخانه ای و غیره است.

عامــری، تخصیص اعتبــار و منابع برای 
رشــد و شــکوفایی ســرمایه های انســانی 
اســتان های کم برخوردار مطابق روال کل 
کشور نیست بدلیل اینکه رسالت اصلی بنیاد 
بیشتر متوجه مناطق کم برخودار جهت به  
کارگیری نخبگان در راستای رفع چالش ها 
و محرومیت زدایی است که تحقق این مهم 
مســتلزم بهره گیری از توان دانشی، فنی و 

غیره حمایت مضاعف را می طلبد.
بنابــه گفتــه وی بنیاد نخبگان اســتان 
هرمزگان در شــهریورماه ســال 138۹ به 
همراه بنیادهای نخبگان 11 اســتان دیگر 
به طور همزمان توســط رییس جمهور وقت 
)رییس هیــأت امناءِ بنیاد ملــی نخبگان( 
به صورت ویدئو کنفرانــس با حضور معاون 
محترم توســعه مدیریت و منابع بنیاد ملی 

نخبگان کشور افتتاح شد.  
وی اضافــه کــرد: نظر به تأکیــد مقام 
العالی( در اســتفادۀ  معظم رهبری)مدظله 
صحیــح و مناســب از ظرفیت هــای علمی 
نخبگان در راســتای توسعه متوازن کشور و 
لزوم حرکت انقلابی در مســیر رفع موانع و 
مشکل های تولید دانش و جنبش نرم افزاری 
و رســیدگی بــه امــور نخبــگان، ضرورت 
گســتردگی جغرافیائی ســاختار بنیاد ملی 
نخبگان کشور در سطح استان ها را پیش از 

بیش آشکار کرد.
عامری ادامه داد: این بنیاد با ســاختاری 
چابک، کوچک و به کارگیری کارشناســان 
جــوان، متعهــد و کارآمد و نیــز با توجه 
بــه ضوابــط و آیین نامه هــای بنیــاد ملّی 
نخبــگان اقــدام بــه شناســایی و جذب 
مستعدان در گروه های مختلف دانشجویی، 
دانش آموختگی، مخترعان و غیره می کند و 
با توانمندسازی مســتعدان گام های بلند و 
مؤثری توسط آن عزیزان به سوی پیشرفت 
علمی، فرهنگی، اقتصــادی و اجتماعی در 

سطح استان و کشور را فراهم می آورد.
  وی یاد آور شــد: ۹0 درصد افراد مورد 
حمایت بنیاد نخبگان اســتان هرمزگان از 
دانشــگاه های سراسری بوده و 43 درصد از 
برگزیدگان، رشــته های فنی و مهندســی، 
25درصد منابع طبیعی و کشــاورزی، 13 
درصد علوم پزشکی، 14 درصد علوم انسانی 

و 6 درصد علوم پایه هستند.
وی گفــت: از آنجایی که رســالت بنیاد 
ملّــی نخبگان کشــور، تســریع در فرآیند 
نخبه پــروری و اثرگذاری این افراد در حل 
چالش ها و مســائل جامعه است، این بنیاد 
چندین ساله است موفق به اجرای طرح های 
مسئله محور برای حل چالش های استان در 
حوزۀ دانشجویی شده که منجر به افزایش 6 
برابری تعداد مشمولان شده است از جمله 
این طرح ها، طرح شهید احمدی روشن است.

وی افــزود: اثرگذاری جامعــه نخبگانی 
و الگوســازی افراد جامعــه از آنان موفق به 
اجرای مراســم تکریم بیش از شش سرآمد 
ملی از گذشــته تــا عهد حاضــر از جمله 
همایش ملی تکریم و نکوداشت مقام علمی، 
پزشــکی، فلســفی، عرفانی و ادبی »شمس 
الدین محمد بن احمد کیشی«، برنامۀ ملی 
»تکریم و نکوداشت شیخ شهاب الدین احمد 
بن ماجد ســعدی کنگــی« )از دریانوردان 
نامــدار قرون 14 و 15 میــلادی(، معرفی 
و نکوداشــت محمّدعلی مینابی بندرعباسی 
)سدیدالســلطنه کبابی( نویســنده، مورّخ، 
مترجم و اندیشــمند اواخــر دوره ی قاجار، 
»تکریم و نکوداشــت پروفسور عبدالمجید 

ارفعــی پژوهشــگر و متخصــص زبان های 
باستانی اکدی و ایلامی«، مراسم سخنرانی 
برگزیده  امین شــکرالهی؛  پروفسور محمد 
دومین جایزه مصطفی)ص( و از پیشگامان 

حوزه ریاضی جهان شده است.

برای  فرصت  جمهور  رییس  ســفر 
خواسته های مشروع است

رییس کنونی دانشــگاه پیام نور و یکی 
از نخبــگان هرمزگان دربــاره انتظارها این 
جامعه از رییس جمهور گفت: ســفر رییس 
جمهور به اســتان یک فرصت طلایی برای 
مردم بوده که ممکن تا یکی دوســال دیگر 
هم تکرار نشــود لذا درخواست های ما باید 
مشروع باشد و برنامه ریزی به منظور حداکثر 
بهره برداری به نفع هرمزگان و سرمایه های 

انسانی استان شود.
منصور فرهادی افزود: تشکیل حداقل سه 
کارگروه نخبگانی ضروری در حوزه اقتصاد 
دریا، اقتصاد دانش بنیان و اقتصاد کشاورزی 
جهت اســتخراج پیشــنهادها و طرح های 
کاربردی و کارا جهت اخذ دستورها لازم از 
وزرا و رییس جمهور و احصای چندین طرح 
بزرگ و اثر گذار نیمه تمام در راستای رفع 
محرومیت و شغل آفرین توسط دستگاه های 
اجرایی جهــت اخذ اعتبار تکمیلی از دولت 

یکی از خواسته های ماست.
وی، تدوین درخواستی جهت اخذ مجوز 
جذب و اســتخدام 100 نیــروی تحصیل 
کــرده بومی در هر یک از صنایع غول پیکر 
هرمزگان در سال 1400 اتفاقی که در سفر 
اســتانی ایلام مشــابه آن رخ داد و برپایی 
نمایشگاهی از برجســته ترین دستاوردهای 
علمــی و فناوری اســتان جهت معرفی این 
ظرفیــت عظیم به دولت از دیگر خواســته 

عنوان کرد.
وی ادامه داد: مطالعه و پایش طرح های 
مصوب شده در سایر سفرهای استانی رییس 
جمهوری به عنوان نمونه در ســفر اخیر به 
اســتان بوشــهر، ۹4 طرح بزرگ مصوب و 
تامین اعتبار شــود که نقش پر رنگی را در 
رفع محرومیت و اشتغال زایی خواهد داشت، 
بنابراین پایش و بومی ســازی بعضی از این 
طرح ها متناسب با شــرایط ویژه هرمزگان 
می تواند نتایج مثبتی برای توســعه استان 

به ارمغان بیاورد.
این پژوهشگر اظهار داشت: تدوین طرح 
الزام صنایع بزرگ به اجرای مســولیت های 
اجتماعی خود در هرمزگان و اخذ دستورهای 
مســوولان دولتی، برنامه ریزی برای کسب 
اختیــار ویژه بــرای اســتاندار هرمزگان با 
توجه به اینکه هرمزگان جزو ثروتمندترین 
اســتانهای کشور اســت و در عین حال در 
شــاخص فلاکت که مجموع بیکاری و تورم 

است فلاکت زده ترین استان کشور است.
فرهادی یاد آور شــد: مطالبه یکپارچه و 
همســان نمایندگان مجلس، استاندار، ائمه 
جمعه تشیع و تسنن و نخبگان در استفاده 
از حداقل ده ها نفر از ظرفیت های ارزشمند 
انســانی هرمزگان در دولــت و وزارتخانه ها 
و اخــذ دســتورهای ریاســت جمهوری و 
مصوبه هــای لازم برای ضمانــت اجرایی با 
عنایــت به اینکــه هرمــزگان از لحاظ دارا 
بودن نیروی انسانی در بدنه دولت با اختلاف 
فاحشی در رتبه آخر در بین 31 استان قرار 
دارد، تدوین بانک اطلاعاتی دقیق و جامعی 
از فرهیختــگان، نخبگان، فعالان اقتصادی، 
کار آفرینان، صنعت کاران و غیره برای دیدار 

با رییس جمهــور و پیگیری کارهای حوزه 
تخصصی خودشــان، امری که سالهاست در 
این استان بدلیل رعایت نشدن عدالت و به 
دست فراموشی سپردن برخی از ظرفیت های 
خوش فکر و ســختکوش موجــی از یاس و 

ناامیدی را در این افراد ایجاد کرده است.
بنا به اظهــار وی، اخذ نظرهای مردم و 
کارشناســان از همه شــهرها و روستاها )با 
یک شــبکه مجازی(، هر نظر و پیشنهادی 
که بتواند در سفر رییس جمهور ظرفیتی از 
ظرفیت های هرمزگان را به دولت معرفی کند 
و هر پیشــنهادی که منجر به کسب بودجه 
و اختیــار برای رفع محرومیت و اشــتغال 
زایی در هرمزگان شــود؛ گردآوری و مورد 

استفاده قرار گیرد.

نخبگان  ایده های  به  جمهور  رییس 
هرمزگان توجه کند

عضو دیگر عضو بنیــاد ملی نخبگان در 
ادامه، عضو هیات علمی دانشــگاه هرمزگان 
گفت: رییس جمهور در ســفر به هرمزگان 
نظرها و ایده های نخبگان را شــنیده و برای 
رفع مشکل ها و چالش ها به آن ها توجه کند.

نادر کمالــی در گفت و گو افزود: گاهی 
نخبگان ایده هایی دارند که می تواند دولت را 
برای حل یک مســاله و یا حتی حل بحرانی 
مانند بیکاری کمک کند و این نیاز به توجه 
مسوولان دارد که این نگرش کمتر در بین 

آنان دیده می شود.
مختــرع عایق هــای صــوت و رطوبت و 
حــرارت از درخــت بومی کــرگ یا خرگ 
)اســتبرق( ادامــه داد: اکنون کشــور و به 
خصــوص هرمــزگان بــا مســاله بیکاری 
روبه روســت و بنا به اعتــراف مراکز آماری 
وضعیت این اســتان در بین سایر استان ها 
بدتر اســت امــا می توان با بهــره گیری از 
ایده های نخبگان نسبت به رفع این موضوع 

و تبدیل آن به فرصت استفاده کرد.
وی مثال زد: شاید کمتر کسی آگاه باشد 
که می توان از درخت استبرق افزون بر 100 
محصول تولید کرد و با قیمت بسیار مناسب 
به فروش رساند و مشاغل بسیاری هم برای 
جوانان جویای کار نه تنها در هرمزگان بلکه 

در جنوب کشور ایجاد کرد.
عضــو بنیاد ملی نخبــگان گفت: اکنون 
کشــورهای دیگر درحال تحقیق و فعالیت 
علمــی برای انجام تولیدهای صنعتی از این 
درخت هســتند که می توان از عربستان به 
عنــوان یــک نمونه نام برد و مــا هم برای 
تولید محصول هــا از این درخت کار علمی 
انجام داده ایم و برای چند نفر از مســوولان 

توضیح داده ایم.
کمالی با بیان اینکه نام درخت اســتبرق 
در قرآن ذکر شده اســت، گفت: عایق های 
ام دی اف  صــوت و رطوبــت وحــرارت، 
ضدحشــره، البسه، کاغذ و چسب های زخم 
تنها نمونه هایی از محصول هایی اســت که 
می تــوان از ایــن درخت بدســت آورد و با 
قیمت بسیار خوب هم در بازار عرضه کرد.

داور مهر اصالت تولیدهای صنایع دستی 
کشوری افزود: جالب آن است که این درخت 
اســتراتژیک نیاز به آبیاری خاصی نداشته و 
در بیابــان هم به راحتی می روید و می توان 
برای مقابله با بیابان زایی و ریزگردها از آن 
اســتفاده کرد و همچنین می توان از الیاف 
ابریشــمی آن برای تولیــد لباس های گران 

قیمت استفاده کرد.
وی ادامــه داد: با وجــود اینکه درخت 

استبرق را می توان از سیستان و بلوچستان 
تا خوزســتان کشت اما در کشور توجهی به 
این نکته نمی شود البته سایر کشورها توجه 
دارند و تا چند ســال دیگر تبدیل به صادر 
کننده محصول های آن  به ایران خواهند شد.

عضو هیات علمی دانشــگاه هرمزگان و 
پژوهشــگر برتر هرمزگان در سال ۹6 ابراز 
کرد: اگر تنها به همین ظرفیت در استان های 
جنوبی کشور توجه شــود می توان با ایجاد 
کارخانه های مختلف از قبیل کاغذ ســازی، 
پوشاک و غیره اشتغال فراوانی ایجاد و صادر 
کرد و نکته مهم هــم در این زمینه تحریم 

پذیر نبودن آن است.
کمالی یادآور شــد: اکنون دولت بر روی 
نفت ســرمایه گذاری می کند اما سیاســت 
اروپایی به عنوان کشــورهای  کشــورهای 
توســعه یافته کاهش هر چه بیشتر استفاده 
از سوخت های فسیلی است، حتی در تهران 
هم سیاســت به سمت کاهش سهم سوخت 
های فسیلی در حمل و نقل عمومی است.

مدیر گروه رشــته صنایع دستی دانشگاه 
هرمزگان گفت: چنانچه دولت امروز به این 
مقولــه بپردازد و بخشــی از درآمد نفت را 
بــه جای حفر چاه های جدید به  کشــت و 
تولید محصــول از همین درخت اختصاص 
دهد درآینده بهره بیشــتری از فروش نفت 

خواهد برد.
عضو کمیته کارآفرینی دانشــگاه جامع 
علمــی کاربــردی هرمزگان با بیــان اینکه 
حتی برای ضایعات درخت خرما هم می توان 
ارزش افــزوده فراوانی ایجاد کــرد، افزود: 
کشــور قطر از این طرح )تولید محصول از 
درخت استبرق( اســتقبال کرده و در حال 
انجام کارهای خود را برای مهاجرت به آنجا 
هســتم اما اگر بتوان اینجا کار کرد می مانم 
و اگر باز هم توجهی نشود از کشور می روم.

اســتخدام نخبگان نیــاز به توجه 
جدی دارد

عضو بنیاد ملی نخبگان و دانش آموخته 
مقطع دکترای تخصصی زیست شناسی دریا 
هم گفت: اکنون نخبگان در کشــور توسط 
بنیاد ملی نخبگان شناســایی می شوند اما 
جذب آنها در موسسه های علمی و دانشگاه ها 

نیاز به تسهیلات و توجه جدی دارد.
ســنا شــریفیان افزود: آیین نامه جذب 
نخبــگان هم وجود دارد اما الزاما از ســوی 
موسسه ها و دانشگاه ها اجرا نمی شود و ملزم 
به اجرای آن نیســتند که برای حل مساله 
ویژه ای  استخدامی  پیشنهاد می شود ردیف 

در نظر گرفته شود.
وی ادامــه داد: موضوع دیگــر حمایت 
از فعالیت هــای علمی دانشــجویان مقطع 
دکتراســت کــه اکنــون بایــد هزینه های 
پژوهش هــا را از جیــب پرداخــت کنند، 
کمک هایــی هم که گاهی انجام می شــود 
مشــروط و یا محدود اســت و شامل همه 

دانشجویان نمی شود.
عضو بنیــاد ملــی نخبگان افــزود: هر 
دانشجوی مقطع دکترا بنا به حوزه تخصصی 
خود فعالیت پژوهشی انجام می دهد که باید 
بودجه ای برای آن در اختیار داشته باشد اما 

هیچ حمایتی نمی شود.
نخبــگان هرمزگان با توجــه به تاثیری 
که می توانند در توســعه استان و به تبع آن 
کشور داشته باشند نیاز به حمایت های مادی 
و معنوی و دریافت تســهیلاتی بیش از آن 
چیزی دارند که تا کنون انجام شــده است، 
صحبت کردن در خصوص حمایت از نخبگان 
و اهمیت حضور و وجود آنها در هر جامعه ای 
بسیار سهل و آسان بوده و اما انتظار نخبگان 

دیدن حمایت های عملی بیشتری است.
تسهیلات تنها وام بانکی نیست و سهل و 
روان کردن فرآیندها و همچنان کوتاه کردن 
چرخه های طولانی و گاهی طاقت فرســای 

اداری هم نوعی تسهیل است.
نخبگان هرمزگان براین باورند که اکنون 
که افزون بر 40 سال از انقلاب گذشته دیگر 
نباید شاهد رفتن نخبگان کشور به خارج از 
کشــور از بابت بی توجهی های مســوولان و 
فراهم نبودن شــرایط برای کار کردن آنها 
بود و انتظار دارند در سفر پیش روی رییس 
جمهوری نظرهای آنان پرســیده و از سوی 
متولیان بخش های مختلف بکار گرفته شود.

طبــق اعلام معــاون سیاســی، امنیتی 
واجتماعی اســتانداری هرمــزگان ، رییس 
جمهور به همراه جمعی از معاونا و وزرا روز 

پنجشنبه به هرمزگان سفر می کند.

 آماده باش مجموعه سلامت فارس برای مقابله با امُیکرون
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی شیراز با اعلام خطر مواجهه با موج جدید 
کرونا در اثر شیوع سویه امیکرون و آماده باش مجموعه سلامت برای مقابله با آن، 
از تشدید فعالیت مراکز 16 ساعته استان با هدف تقویت برنامه های پیشگیری و 

شناسایی بیماران خبر داد.
و  و شصت  در چهارصد  یکم دی ماه  دکتر سید وحید حسینی چهارشنبه 
سومین نشست ستاد مدیریت بیماری کووید 1۹ در دانشگاه علوم پزشکی شیراز 
بیان کرد: زیرساخت های لازم برای اجرای برنامه  های عملیاتی مقابله با سویه 

جدید امیکرون در مجموعه سلامت استان پیش بینی شده است.
او گفت: قدرت سرایت پذیری امیکرون بسیار بالاست و افراد دارای علائم لازم 
است هر چه سریعتر به پزشک خانواده و یا مراکز 16 ساعته منتخب تشخیص و 
درمان سرپایی کرونا مراجعه کنند تا از گسترش چرخه های انتقال این بیماری 

پیشگیری شود.
افراد به بیماری  ابتلای  از  اینکه ماسک زدن همچنان  با تاکید بر  حسینی 
و دورهمی های  تجمعات  در  از حضور  تا  مردم خواست  از  پیشگیری می کند، 

خانوادگی بپرهیزند.
این مقام مسوول در حوزه سلامت فارس از افرادی که نوبت دُز سوم آنان 
واکسیناسیون  تجمیعی  مراکز  به  تر  سریع  هر چه  تا  خواست  نیز  رسیده  فرا 
مراجعه کنند تا ایمنی خود را در برابر این بیماری افزایش دهیم و افزود: با وجود 
آمارهای پایین کرونا در شرایط کنونی، ورود سویه جدید بیماری، نگرانی ها را 
افزایش داده و لازم است نسبت به رعایت شیوه نامه های بهداشتی، پایبندی 

جدی داشته باشیم.
حسینی با بیان اینکه زیرساخت های لازم برای دسترسی مناسب مردم استان 
به مراکز واکسیناسیون در فارس مهیا شده است، اعلام کرد: افراد بالای 18 سال 
که سه ماه از تزریق واکسن آنها )انواع واکسن( گذشته است نیز می توانند برای 
مراجعه  واکسیناسیون  تجمیعی  مراکز  به  دُز سوم خود  نوبت  واکسن  دریافت 

کنند.
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی شیراز در ادامه به بررسی آمار نمونه های انجام 
شده آزمایش کرونا طی شبانه روز گذشته تاکنون در فارس، آمار ابتلا در مناطق 
مختلف استان، علت های جان باختن مبتلایان، وضعیت بیماران در بخش های 

کووید1۹ بیمارستان های استان و روند بهبودی بیماران پرداخت.

۶۰۰۰ هکتار باغ چای رها شده کشور چشم به راه آبادانی
حبیب جهانساز در گفت و گو با ایده روز از افزایش نظارت بر جلوگیری از 
تغییرکاری باغات چای خبر داد و افزود: با اصلاح باغات، به زراعی و آموزش به 
چایکاران می توان از فروش باغ چای و یا تغییرکاربری باغات چای جلوگیری کرد 

و موفقیت هایی هم در این خصوص به دست آورده ایم.
وی افزود: احیای باغات رها شده در حال افزایش است و برای رسیدن به نقطه 

ایده آل نیاز به منابع و زمان داریم.
جهانساز ادامه داد: منابع مالی ارزان در دسترس نیست و اگر به چایکاران بعد 
از پرداخت وام تنفس پرداخت داده شود، شاهد تسریع آباد شدن باغات چای 

رها شده خواهیم بود.
تا 600  سالی 500  توان  می  کرد:  سازمان چای کشور خاطرنشان  رییس 
هکتار باغات چای رها شده را احیا کرد و این کار هم اکنون در حال انجام است 
و امیدواریم تا قبل از پایان سال جاری بخشی از باغات چای کشور را احیا کنیم 

و برای سرعت در انجام این کار نیاز به منابع مالی متمرکز داریم.
باغات چای شهرهای مازندران بیش از گیلان در معرض تهدید

از شهرهای  بیش  مازندران  استان  باغات چای شهرهای  اینکه  بیان  با  وی 
گیلان در معرض تهدید قرار دارند، اظهار کرد: بیش از 6000 هکتار باغ چای رها 

شده در کشور باید احیا شوند.
جهانساز با اشاره به اینکه امروزه برخی از روستاییان هم خانه های شیک برای 
خود می سازند و هر خانه شیکی در مجاورت باغات چای ویلا نیست، ادامه داد: 
فقط باغات چای نیستند که مورد طمع ویلاسازان قرار می گیرند و حتی کمتر 
از اراضی دیگر هم مورد تخریب و تهدید هستند، اما اخیرا موضوع ویلاسازی در 
باغات چای بیشتر مطرح می شود و این کار سودجویان موجب می شود که 
عده ای دیگر نیز به این فکر بیفتند که در باغات چای ویلاسازی گسترش یابد.

رییس سازمان چای کشور گفت: افزایش قیمت برگ سبز چای، تسهیلات به 
زراعی، فراهم کردن زمینه مناسب فروش چای و ... دیگر اقدامات موجب شده 

که چایکاران در حفاظت از باغات چای خود حساس تر شوند.
وی بیان کرد: ممنوعیت خرید چای خارجی در ادارات در حال اجرا است و 
تا حد زیادی هم رعایت می شود و ذیحسابان دستگاه ها مراقب کنند تا از چای 

داخلی در ادارات استفاده شود.
افزایش تولید چای خشک در کشور

وی از افزایش تولید چای خشک در کشور خبر داد و تصریح کرد:  امسال 
137 هزارتن برگ سبز خریداری شد که از این میزان برگ سبز چای 31 هزار 

تن چای خشک تولید شده است.
جهانساز گفت: خوشبختانه برندسازی خوبی صورت گرفته است و برندهای 
تبلیغ محصولات خود  داخلی در شبکه های سراسری در حال  معروف چای 
هستند و در مجموع علاوه بر کمیت بر کیفیت چای داخلی نیز افزوده شده است.

پلنگ زخمی هزار مسجد تلف شد 
مهدی اله پور اظهار کرد: این پلنگ زخمی که چندی پیش در نزدیکی روستای 
ژرف توسط بومیان منطقه مشاهده شد، پس از تماس با اداره حفاظت محیط 
زیست شهرستان سریعا محیط بانان جهت بررسی اولیه به منطقه اعزام و پس از 
بررسی شرایط حیوان اکیپی متخصص از اداره حیات وحش اداره کل حفاظت 
محیط زیست خراسان رضوی در محل حاضر و موفق به زنده گیری پلنگ زخمی 
شده و حیوان جهت انجام معاینات و اقدامات پزشکی به بیمارستان دامپزشکی و 

پلی کلینیک دانشکده دامپزشکی دانشگاه فردوسی مشهد منتقل شد.
وی ادامه داد: بر اساس  بررسی های اولیه سر و صورت این پلنگ دچار آسیب 

شدید و عفونت شده بود و تحت مراقبت های ویژه قرار گرفت.
سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی عنوان کرد: پس از 
طی مراحل درمان اولیه در پلی کلینیک و بیمارستان دانشکده دامپزشکی، روند 
درمان با تلاش شبانه روزی و مداوم کارشناسان حیات وحش اداره کل حفاظت 
محیط زیست خراسان رضوی و تیم پزشکی و دامپزشکی، همچنان ادامه داشت، 
ولی به رغم تلاش مداوم کادر درمان، متأسفانه به علت بیماری و وخامت حال، 
با تمام  این گونه ارزشمند از چرخه زیستی حذف شد.وی افزود: تیم درمانی 
تجهیزات موجود در بیمارستان، پلنگ بیمار را پذیرش کرده و مورد معاینه قرار 
دادند و تمامی اقدامات درمانی همچون نمونه برداری، رادیولوژی، سونوگرافی، 
با  آن  از  پس  و  گرفت  حمایتی صورت  درمان های  و  آنتی بیوتیک  سرم تراپی، 
انتقال این گونه به قرنطینه و ادامه کار توسط کادر درمان، جهت چکاپ مجدد، 
رادیولوژی و سونوگرافی پورتابل و اخذ نمونه جهت بررسی تابلو خونی انجام شد.

به گزارش اداره کل حفاظت محیط  زیست خراسان رضوی اله پور ضمن ابراز 
تاسف بابت از دست دادن این گونه ارزشمند افزود: تمام تلاش های انجام شده در 
سطح کشور کم نظیر بود.وی بیان کرد: حفاظت از زیستگاه های طبیعی، نصب 
دوربین های تله ای، گشت و پایش محیط بانان، توزیع بروشورهای متعدد و 
مختلف، برگزاری سالانه چندین دوره آموزشی برای دهیاران روستا های حاشیه 
زیستگاه های طبیعی پلنگ ایرانی در خراسان رضوی از دیگر برنامه های این 

اداره کل برای کمک به بقا، حفاظت و احیای این گونه ارزشمند عنوان کرد.

قاســم تقی زاده خامســی معاون وقت وزیر نیرو برای افتتاح این طرح به 
استان فارس سفر کرده بود و در مراسمی سد تنگ خمار شهرستان فسا را 
افتتاح کرد، این سد به صورت خاکی با ارتفاع 12 متر و طول تاج 170 متر 
با هدف کنترل سیلاب و تغذیه آبخوان منطقه برای بالا بردن سطح آب های 

زیرزمینی به بهره برداری رسید.
در آن روزها همه چشم امید کشاورزان و بهره برداران کشاورزی به این 
بود که با بهره برداری از ســد تمام و کمال ســاخته شده تنگ خمار آب در 
آبخوان های این شهرستان ذخیره شود و سیلاب های امسال بتواند قنات ها 
و چشمه ها و آبخوان های این بخش را سیراب سازد در حالیکه کشاورزان 
و بهره برداران کشاورزی با جاری شدن سیلاب در بالا دست سد تنگ خمار 
امسال با شگفتی بزرگی دیدند که آب از این سوی سد به آن سوی آن می 

گریزد و دریچه ها و سامانه هیدرولیک سد کار نمی کند.
شاید بتوان پذیرفت که شخص رییس جمهوری وقت که از راه دور دستور 
بهره برداری از ســد تنگ خمار را صادر کرد از ناتمام بودن این طرح اطلاع 

کافی نداشــته است اما آیا می توان پذیرفت که معاون وزیر نیرو ، مسوولان 
عمرانی استانداری فارس،مسوولان شرکت آب منطقه ای ، مسوولان سازمان 
جهاد کشــاورزی و منابع طبیعی ، فرماندار و بخشدار وقت شهرستان فسا ، 
نمایندگان مجلس و دیگر مسوولان استانی و شهرستانی که در مراسم افتتاح 

حضور داشتند نیز از ناتمام بودن این طرح اطلاعی نداشته اند؟
باز بودن دریچه های سد تنگ خمار در بارندگی های اخیر)12  و13 
دی 1400( میلیون ها متر مکعب آب را در بســتر رودخانه جاری کرد ، 
هر چند مسوولان استانی و شهرستان تاکنون توجیه و توضیح کاملی در 
باره این اقدام ارائه نداده اند اما گفته شده اعتبار کافی برای تملک اراضی 
و زمین های پیرامون سد که بعد از آبگیری زیر آب می رود تامین نشده 

و همچنان مشــکلات حقوقی در این زمینه وجود دارد .
حتــی اگر 10 درصد از عملیات اجرایی ســد تنــگ خمار هم باقی 
مانده باشــد باز ایــن یک طرح ناتمام قلمداد می شــود و افتتاح آن در 
21 بهمن ســال ۹۹ با عنوان یک طرح تمام شــده جلوه خوشایندی در 

اذهان عمومی ندارد.
حجت الله فیروزی نماینده مردم فسا در مجلس شورای اسلامی اخیرا در 
بازدید از طرح سد تنگ خمار وعده داد که اعتبارات لازم برای تخلیه رسوبات 
پشت سد و تکمیل و راه اندازی سامانه هیدرولیک باز و بسته شدن دریچه 
های ســد را پیگیری خواهد کرد و گفت: آبگیری این سد منافع کشاورزان 

را تامین خواهد کرد.
عملیات اجرایی ســد تنگ خمار از ســال  8۹ آغاز شد و در سال ۹۹ به 
بهره برداری رســید که به نظر می رســد کامل نبوده است .این سد قابلیت 
مهار ســیلاب ها و روان آب ها حداقل دو بار در ســال را دارد و می تواند با 
تخلیه 6 میلیون متر مکعب آب ، یک هزار هکتار از اراضی کشاورزی بخش 

های شیبکوه و نوبندگان شهرستان فسا را تامین کند.
سد تنگ خمار در فاصله حدود 15 کیلومتری شهرستان فسا در تنگه ای 
موســوم به تنگ خمار واقع شده، حدود 222 میلیارد ریال برای احداث آن 

هزینه شده است. 

سد »تنگ خمار« فسا و آب هایی که سد نمی شود
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قهرمانی وعده 
صدری به هواداران

نشســت خبری سیدمجید صدری، سرپرست باشگاه پرسپولیس دیروز در 
هتل آزادی تهران برگزار شد و او درباره مسائل مختلف اقتصادی، ورزشی و 
مدیریتی باشــگاه صحبت هایی مطرح کرد. او گفت: »اولین قول به هواداران 
کســب ششمین قهرمانی متوالی اســت. کادر فنی در 2 سال گذشته خوب 
کار کرده و نباید دغدغه داشــته باشد. تلاش می کنیم کادرفنی بدون دغدغه 
کار تیــم را پیش ببرد.« صدری در خصوص پرداخت بدهی گابریل  کالدرون 
و خواکین ســرمربی و مربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس اظهار داشت: »به 
نظرم دســتگاه های نظارتی باید روی قراردادها نظارت داشته باشد. از زمان 
ســمیعی مدیرعامل قبلی باشگاه به هر دری می زدیم تا بدهی 22 میلیاردی 
کالــدرون و خواکین را تهیــه کنیم. وزیر ورزش و جوانان به ما کمک کرد و 
بــا کمک وزارت این پرونده را جمع کردیم. وزیر ورزش و جوانان نگاه رنگی 
ندارد. برای طلب کالدرون ارز نیمایی گرفتیم و این اقدام موجب شــد تا 3 
میلیارد و 200 میلیون تومان به سود ما شود. روز جمعه به من اعلام شد که 
همه پول به غیر از یک قســمت 45 هزار دلاری نیامده است. برای کالدرون 
نوشــتم و التماس کردم که تأییدیه بدهند اما شرمم می شود وویس کالدرون 
را پخش کنم. او به ما توهین می کرد. کالدرون در »برنامه فوتبال برتر« مدام 
می گفت من ایران را دوســت دارم اما آیا این اســت جواب ما که اندازه 45 
هزار دلار هم به ما و هواداران اعتماد نکرد.« صدری در مورد تمدید قرارداد 
بازیکنــان نیــز عنوان کرد: »با تمام بازیکنان به غیر از 2  بازیکن تا 3 ســال 
دیگر تمدید کردیم. از حامد لک، مهدی ترابی و میلاد سرلک، دعوت کردیم 
به باشــگاه بیاینــد تا درباره ادامه همکاری صحبت کنیــم. قرارداد بازیکنان 
شــفاف اســت و ما حاضریم رقم قرارداد بازیکنان را منتشــر کنیم. قرارداد 
برخی از بازیکنان پرســپولیس وحشتناک پایین است. این بازیکنان به عشق 
پیراهن ایســتادند.« سرپرست باشگاه افزود: »قرارداد شهریار مغانلو را امسال 
با سال قبل مقایسه کنند تا میزان افزایش آن مشخص شود. بیشترین تعداد 
ملی پوشــان برای پرسپولیس اســت و با این قراردادها ما شرمنده بازیکنانی 
مثل وحید امیری هســتیم. حتی یحیی  گل محمدی  پیشــنهادی  داشت سه 
برابر پولی که الان به او می دهیم اما خواهش کردیم او در پرسپولیس بماند.« 
صدری در خصوص عرضه سهام پرسپولیس در فرابورس بیان داشت: »حضور 
در بورس حتی در بازار پایه اش خوب اســت. رئیس جمهور دستور دادند که 
این  مشــکل حل شود. اگر به بورس برویم به خاطر شفافیت، خیلی از مسائل 
روشــن می شود.« سرپرست باشــگاه پرســپولیس در مورد بدهی به باشگاه 
پدیــده در خصوص انتقــال یحیی گل محمدی گفت: »با حیدرپور مســئول 
پدیده صحبت کردیم. قراردادی دوســتان بابــت انتقال یحیی گل محمدی با 
پدیده بســتند و گفتند 6 میلیــارد می دهیم که یک و نیم میلیارد دادند. در 
بنــدی هم گفتند بابت هر یک روز تأخیــر 10 میلیون جریمه باید بپردازند. 
این 4/5 میلیارد تبدیل به 16 میلیارد شــد. واقعــاً روزی 10 میلیون یعنی 
چه؟ من پارســال به پشتوانه طلبی که از کنفدراســیون فوتبال آسیا داریم، 
بدون بهره مبلغی قرض کردم. با افتخار می گویم که از اسپانســر استقلال 8 
میلیــارد تومان پول قرض گرفتیم. در ضمن مجموع قرض های پرســپولیس 

50 میلیارد تومان است.«

با صادر نشــدن مجوز حرفه ای استقلال 
و پرسپولیس از سوی کنفدراسیون فوتبال 
آســیا که حذف ســرخابی های پایتخت از 
جمــع تیم های حاضر در لیــگ قهرمانان 
آســیا را در پی داشت، این انتقادها دوباره 
مطرح شد که چرا در گذشته اقدامی برای 
واگذاری این 2 باشــگاه و خصوصی سازی 
آنها صورت نگرفته است. این موضوع باعث 
شد تا به سراغ امیررضا خادم قهرمان سابق 
کشــتی آزاد جهان و دارنــده 2 مدال برنز 
المپیک برویم که در سال 13۹2 به عنوان 
معاون حقوقی، پارلمانی و امور استان های 
وزارت ورزش و جوانــان در دولت یازدهم 
انتخاب شــد و تا سال ۹7 این مسئولیت را 
بر عهده داشــت. اما او در سال ۹2 نماینده 
تام الاختیار وزیر ورزش برای پیگیری فرایند 
خصوصی ســازی و واگذاری شــرکت های 
فرهنگی - ورزشــی استقلال و پرسپولیس 
نیز بــود و تا مدتی این موضوع را پیگیری 
می کرد. خادم در گفت و گو با»ایران« درباره 
شــرایطی که منجر به رخ دادن مشکلاتی 
عدیده برای ســرخابی های پایتخت شده، 
گفت: »من در همان ۹ ماه  که مســئولیت 
ســاماندهی وضعیت این 2 باشــگاه را بر 
عهده داشــتم هم به این نتیجه رسیدم که 
مدیران باشگاه ها فقط به نتایج فصلی تیم ها 
توجه دارند و به مســائل قانونی، حقوقی، 
مالی و ســرمایه گذاری توجهی ندارند. هر 
مدیری هم که می آمد، چون می دانســت 
دوره مسئولیتش پایدار نیست و با حواشی 
زیادی که اســتقلال و پرســپولیس دارند، 
حتماً زود جا به جا می شود، دنبال این بود 
که فقط یک تیم خوبی را ببندد و به نتایج 
داخل زمین در آن فصل توجه داشــت. در 
این شرایط، متوجه شــدیم این 2 باشگاه 
شرایط اقتصادی مناســبی برای واگذاری 
ندارند ولی چون این موضوع قانون شــده 
بود، رئیس وقت ســازمان خصوصی سازی 
با وجود همه مشــکلات، شرایط را فراهم 
کــرد که فروش دو باشــگاه صورت بگیرد 
و 3 مرحلــه مزایده هم برگزار شــد که به 

نتیجه نرســید.« او در خصوص چرایی این 
اتفاق توضیــح داد: »به هر حال ما در این 
دو باشگاه مشکلات زیادی داریم که مربوط 
به یک دوره مدیریتی نمی شود اما هر دوره 
مدیریتی مشــکلات مضاعفــی را به وجود 
آورده. الزاماً هم نمی توان همه این مشکلات 
را بــه گردن یک مدیر یا یک هیأت مدیره 
انداخت و حواشــی به آنها اجازه نداد این 
اتفاق صورت بگیرد و در نهایت یک چنین 

روزی این مشکلات سرباز کرد.«
خادم دربــاره اینکه خودش در دوره ای 
که می گوید مسئولیت ساماندهی را برعهده 
داشته، چه اقداماتی انجام داده؟ یادآور شد: 
»آن کاری که ما قصد انجامش را داشــتیم 
و در نهایت به برگزاری مزایده منجر شــد، 
این بود کــه تکلیف بدهی هایشــان را در 
آن دوره مشــخص کردیم. مباحث حقوقی 
دو باشــگاه در چهارچوب مجمع شــان و 
مسئولیت هایشــان را مشخص کردیم و از 
لحاظ اقتصادی شــرایطی را ایجاد کردیم 

که به ســمت درآمدزایی بروند ولی چون 
حواشی زیاد است، این کارها دیده نخواهد 
شــد و من هنوز هم در حال پاسخ دادن به 
آن دوره چنــد ماهه هســتم. تا قبل از آن 
دوره بیشترین پولی که در حساب 2 باشگاه 
وجود داشت، 3 میلیارد تومان بود و ورود و 
خروج مالی شان در یک قالب مالی مشخص 
نبود. مثلًا یکی از وزرای دوره های قبل به 
یکی از باشــگاه ها که نمی خواهم نام ببرم 
تا حاشــیه درست شود، اعلام کرده بود که 
مبلغ 10 میلیارد تومان را هر ســال کمک 
می کند. 10 میلیارد الان پولی نیست ولی 8 
سال پیش مبلغ زیادی بود و از 100 میلیارد 
الان هم بیشتر بود ولی همین 10 میلیارد 
را به عنــوان طلبکار زده بود تا در تراز مالی 
صفر شــود! در حالی که در آن زمان اعلام 
شــد که پولی دیگر به این دو باشگاه داده 
نشود و جلوی این کار را گرفتیم. اما با این 
حال شرایط درآمدزایی را به وجود آوردیم 
کــه به جای 3 میلیارد، 48 میلیارد پول به 

حساب شان آمد و درآمدشان 8 برابر شد و 
این مسیر همچنان ادامه دارد و قابلیت های 
اســتقلال و پرسپولیس را برای درآمدزایی 
نشــان می دهد. اگر بخواهم به صورت کلی 
اشــاره کنم باید بگویم که نه مدیران قبلی 
مقصرند و نــه مدیران حال حاضر. چرا که 
این یک سیستم به هم ریخته است که در 
فضای این دو باشگاه وجود دارد و مدیرانی 
هم که می آیند حمایت و زمان لازم را برای 

تغییر و تحول و ثبات ندارند.«
خادم درباره اینکه 2,5 درصد از ســهام 
استقلال و 2 درصد از ســهام پرسپولیس 
در اختیار اشــخاص بوده و از رویانیان هم 
به عنوان یکی از آنها نام برده شده، توضیح 
داد: »همــان موقع هم مــا این حرف ها را 
زدیم ولی کســی نمی شــنید! برای اینکه 
چهارچوب قانونی این دو شــرکت دولتی 
رعایت شــود، نام تعدادی از اعضای هیأت 
مدیره به عنوان ســهام دار نوشته شده بود 
کــه نام مرحوم پورحیدری هم در بین آنها 

بود ولی آنها به قصد تصاحب دو باشگاه این 
کار را نکــرده بودند و یک روال اداری بود. 
بــدون اینکه عواقب آن را در نظر بگیرند و 

اینکه در آینده چه اتفاقی خواهد افتاد.«
درحال حاضر این پیشــنهاد هم عنوان 
شده که دو باشــگاه به صورت تعاونی اداره 
شــوند. خادم در این بــاره چنین نظر داد: 
»به اعتقــاد من بهترین شــکل اداره این 
دو باشــگاه، واگذاری آنها به شــرکت های 
اقتصــادی مثل پیــکان و سایپاســت که 
نیازمنــد تبلیغ هم هســتند. آنها هم مثل 
ســپاهان و فولاد و ذوب آهن شرکت هایی 
هســتند که مستقیم و غیرمستقیم وابسته 
به دولت هستند و فقط اسم شان خصوصی 
است ولی سهامی کردن سرخابی ها مشکل 
ساز اســت. در حال حاضر حتی برگزاری 
مجامــع دو باشــگاه ده ها مشــکل دارد و 
دولت هــا و مجلس هــای مختلــف در به 
وجود آمدن این شــرایط مقصــر بوده اند. 
حتی ســازمان برنامه و بودجه و ســازمان 
خصوصی سازی و تنها اشکال وزارت ورزش 
نبوده که بخواهیم آنها را زیر سؤال ببریم.«

خــادم کــه نماینده تهــران در مجلس 
هفتم بود، درباره اختلاف نظر بین داریوش 
مصطفــوی رئیس کمیته اســتیناف صدور 
مجوز حرفــه ای که گفته بــود نمایندگان 
مجلس حــق دخالت در فوتبــال را ندارند 
و با پاسخ احمد راســتینه نماینده مجلس 
مواجه شد، گفت: »مجلس از نگاه نظارتی و 
قانون گذاری می تواند در تمام مســائل ورود 
کنــد. البته مجلس اگر می خواهد به این دو 
باشــگاه کمک کند، باید به قوانینی که قبل 
از اوایل دهه 60 مصوب شده برگردد و نوع 
نگاهش به استقلال و پرسپولیس را تصحیح 
کنــد. اگر بخواهیم به دنبال مقصر بگردیم و 
مشخصاً از شخصی نام ببریم، خودمان را گول 
می زنیم. این سیستم و مسیر از ابتدا اشتباه 
بوده است. هواداران بدانند کسانی هستند از 
اینکه این سروصدا ها باشد، منتفع می شوند و 
اگر به دنبال تسریع در حل مشکلات بودند، 

می شد از این شرایط عبور کرد.«

سرخابی ها به شرکت های اقتصادی واگذار شوند

  خبرخبر

اولین ال کلاســیکوی سال 2022 بین بارسلونا و رئال مادرید در اسپانیا 
انجام نخواهد شد، بلکه این مسابقه امشب ساعت 22:30 به میزبانی عربستان 
سعودی برگزار می  شود. اما دلیل سازمان لیگ اسپانیا )لالیگا( برای انتخاب 

این کشور چیست؟
ال کلاســیکو، مهم ترین مسابقه فوتبال در فوتبال باشگاهی اسپانیاست، 
نه فقط به خاطر تعداد زیاد مخاطبانی که این بازی را تماشا می  کنند بلکه 
به خاطر نبرد  رو در روی بزرگ ترین تیم های تاریخ فوتبال اســپانیا، یعنی 
رئال مادرید و بارســلونا. پس به چه دلیل تصمیم گرفته شد که نه تنها این 
مسابقه بلکه کل سه مسابقه سوپرجام اسپانیا )دو نیمه نهایی و یک فینال( 
در این کشور عربی خلیج فارس برگزار شود؟ قبل از پاسخ به این سؤال بهتر 
است نگاهی کوتاه به تاریخچه ال کلاسیکوهایی بیندازیم که خارج از خاک 
اســپانیا انجام شده اند. تاکنون دوبار این اتفاق افتاده است؛ اولی یک رقابت 
دوستانه در میامی )جام بین المللی قهرمانان که در پیش فصل فوتبال انجام 
می شود( که در آن بازی بارسلونا با گل های مسی، راکیتیچ و جرارد پیکه با 
نتیجه 3-2 برنده شد، گل های رئال را هم اسنسیو و کواچیچ به ثمر رساندند. 
برای دومین مورد باید به خیلی قبل تر برگردیم. ســال 1۹82  رئال و بارسا 
در بازی رده بندی تورنمنتی با  عنوان جام ریاســت جمهوری در ونزوئلا و 
شهر بارکیسیمتو به مصاف هم رفتند که بدون تماشاگر برگزار شد و در آن 
رئال مادرید با یک گل به پیروزی رسید. زننده گل مادریدی ها در آن بازی، 

ویسنته دل بوسکه سرمربی سال های بعد رئال بود.
تغییرات مهم

تغییراتی که در این تورنمنت ایجاد شده هم در شکل برگزاری و هم در 
زمینه اسپانسرها و سرمایه گذاران است. بری جذاب تر کردن این تورنمنت، 
لالیگا تصمیم گرفت شــکل برگزاری سوپرجام را تغییری اساسی بدهد. تا 
پیش از این و به شکل سنتی نبرد بین قهرمان لیگ و جام حذفی اسپانیا، 
برنده سوپرجام را مشخص می  کرد. اما از فصل 20-201۹ نایب قهرمان هر 

دو تورنمنت نیز به سوپرجام اضافه شدند.
شگفتی دوم

این تصمیم البته مخالفانی در ابتدا داشت. با وجود این جنجال ها وقتی 
بیشــتر شد که سازمان لیگ اسپانیا خبر شــگفت انگیز دیگری را در مورد 
انتخاب میزبان رقابت ها اعلام کرد: سوپرجام اسپانیا در اسپانیا برگزار نمی شود 
و عربســتان سعودی میزبان این رقابت که حالا به شکل تورنمنت در آمده 

است، خواهد بود. دلیل؟ قطعاً مسائل اقتصادی. لالیگا به صراحت اعلام کرد 
که برای درآمدزایی بیشــتر امتیاز میزبانی این مسابقات را به کشوری دیگر 

واگذار کرده است.
سال قبل هم قرار بود این مسابقات در عربستان انجام شود که به دلیل 
شیوع کرونا این قضیه منتفی شد. قرارداد عربستان با لالیگا سه ساله است 
که قابلیت تمدید تا 10 ســال را دارد. مبلغ دریافتی لالیگا در سه سال اول 
120 میلیون یورو اســت که قابلیت افزایش تا 300 میلیون یورو را دارد و 
تیم های رئال مادرید و بارسلونا نیز دست کم هفت میلیون یورو بابت حضور 
خود در این رقابت ها دریافت می  کنند. دو تیم دیگر نیمه نهایی اتلتیکو مادرید 
و اتلتیک بیلبائو هستند که مبلغ کمتری نسبت به رئال و بارسا صرفاً برای 
حضور خــود در این تورنمنت دریافت می  کنند. تیم قهرمان نیز حدود 14 

میلیون یورو دریافت خواهد کرد.
نایب قهرمانی رئال در ســال گذشته در لیگ اسپانیا و قهرمانی بارسلونا 
در جام حذفی باعث شــد که دو غول فوتبال اسپانیا در مرحله نیمه نهایی 
در ورزشگاه ملک فهد شهر ریاض به مصاف هم بروند. سال قبل این امکان 
وجود داشــت که دو تیم در فینال به مصاف هم بروند اما بارســلونا در نیمه 

نهایی مقابل اتلتیکو مادرید شکست خورد.
افت بارسلونا در چند وقت اخیر و بعد از جدایی لیونل مسی به این معنی 
است که فشار روی این تیم و سرمربی اش ژاوی برای شکست دادن حریف 
به مراتب بیشــتر اســت. ژاوی باید در این بازی ثابت کند که این توانایی را 

دارد که بارسلونا را به روزهای خوب خود برگرداند.

شرایط متفاوت
رئال مادرید با 17 امتیاز اختلاف نسبت به بارسلونا در صدر جدول لالیگا 
قرار دارد و بارسا در این فصل به سهمیه لیگ قهرمانان اروپا قانع است. کریم 
بنزما و وینیسیوس جونیور روی هم تنها دو گل از کل تیم بارسا کمتر زده اند. 
در اروپا هم دو تیم در یک رقابت نیســتند، رئال در یک هشــتم  نهایی لیگ 

قهرمانان است و بارسلونا در پلی آف صعود به یک هشتم  نهایی لیگ اروپا.
روی کاغذ شانس رئال مادرید برای برنده شدن در این مسابقه به مراتب 
بیشتر است و این برتری این بار برخلاف همیشه یک برتری اثبات شده است. 
اینکه معمولاً گفته می  شود در ال کلاسیکو شرایط دو تیم تعیین کننده نیست 
و موقعیت تیم ها در جدول معیار خوبی برای تعیین نتیجه نیســت، این بار 
شــاید چندان مصداق درستی نداشته باشد. چرا که بارسلونا واقعاً تبدیل به 

یک تیم متوسط شده و رئال مادرید در شرایط بسیار خوبی به سر می  برد.
بارسلونا اگر از پنجمین باخت متوالی در ال کلاسیکو فرار کند، یک شگفتی 
بزرگ حذفی صورت می  گیرد. آنقدر شــانس رئال مادرید برای پیروزی در 
این بازی زیاد است که از نظر خیلی ها باخت نزدیک برای بارسلونا پیروزی 
محسوب می شود. آنچلوتی بعد از برد 4 بر یکشنبه شب برابر والنسیا گفت: 
»روی کاغذ ما شــانس بیشتری برای بردن داریم، اما این فقط یک فرضیه 

است و باید دید در عمل چه می شود.«
رئال مادرید در 247 بازی برابر بارســلونا ۹۹ پیروزی به دست آورده در 

حالی که بارسلونا ۹6 برد داشته. 52 بازی هم مساوی شده.
اخبار دو تیم

رونالد آرائوخو و فرانکی دیونگ از مصدومیت رها شده اند اما سرخی روبرتو  
و اریک گارسیا همچنان درگیرند. اریک گارسیا در جریان تساوی یک بر یک 
شنبه شب بارسلونا برابر گرانادا مصدوم شد و بازیکن سابق منچسترسیتی تا 
پنج هفته نمی تواند بازی کند. گاوی هم که در این بازی اخراج شد، در بازی 
بعدی لالیگا محروم خواهد بود. پدری و فران تورس اگرچه به ریاض رفته اند 

اما معلوم نیست بتوانند در این بازی مهم نقشی داشته باشند.
رئال مادرید به جز گرت بیل که حتی روی نیمکت هم نمی تواند بنشیند، 
هیچ مصدوم دیگری ندارد. دنی کارواخال هم که از مصدومیت رها شده اگر 
شرایط ایده آل بدنی داشــته باشد، جای لوکاس واسکس را در دفاع راست 
می  گیرد. بعید اســت مربی ایتالیایی تغییرات زیادی در ترکیب تیمی ایجاد 

کند که با یک بازی برتر تیم سرسخت والنسیا را شکست داده.

چرا ال کلاسیکو در عربستان برگزار می  شود؟

بوداغی: اگر »پدرو« بماند مدال های جهانی برای ماست

 زحمتکش: اگر حرف مان تغییر کرده باشد، اعتراض دوستان درست 
است

مرحله دوم رقابت های لیگ برتر بســکتبال از امروز باز هم به صورت متمرکز در 
سالن بسکتبال آزادی آغاز می شود. در مرحله دوم مقدماتی بازهم 16 تیم شرکت 
دارند که در چهار گروه چهار تیمی گروه – شهرداری گرگان، کاله، مس رفسنجان، 
اکسون، گروه– مهرام، آویژه صنعت مشهد، مس کرمان، خانه بسکتبال خوزستان، 
گروه – شیمیدر قم، نظم آوران سیرجان، رعد پدافند هوایی، نیروی زمینی و گروه – 
ذوب آهن، فولاد مبارکه سپاهان، نفت آبادان و صنایع هرمزگان تا 15 بهمن ماه رقابت 
می کنند. بر این اساس این مرحله با دیدار دو تیم مس رفسنجان و کاله آغاز می شود و 
شهرداری گرگان و اکسون برگزارکننده مسابقه دوم هستند. در پایانی مرحله مقدماتی 
)رفت و برگشت( لیگ برتر، تیم های شهرداری گرگان و ذوب آهن اصفهان در گروه 
اول و تیم های مهرام تهران و شیمیدر قم در گروه دوم با کمترین باخت رده های اول 
و دوم گروه های خود را به خود اختصاص دادند. نیروی زمینی تنها تیمی است که 
تاکنون بردی را کسب نکرده است. در این بین تعدادی از تیم ها هم به محاسبه نتایج 
مرحله اول در مرحله دوم اعتراض دارند و معتقدند پیش از آغاز فصل چنین چیزی 
عنوان نشده بود و فدراسیون به یک باره این تصمیم را گرفته است. در همین زمینه 
فرهاد زحمتکش، مسئول کمیته مسابقات می گوید: »در جلسات لیگ اصلًا چنین 
سؤالی و مسأله ای از طرف هیچ یک از تیم ها عنوان نشد که محاسبه می شود یا خیر.

بنای ما از همان ابتدا محاسبه مرحله اول در دوم بود و چیزی نیست که الان تصمیم 
گرفته باشیم.« او همچنین بیان می کند: »مگر می شود نتایج 112 مسابقه ای را که 
در مرحله اول برگزار شده نادیده بگیریم.اگر این طور بود اصلًا چرا برگزار می کردیم. 
قرار نیست مسابقه ای برگزار شود و در ادامه لیگ بی ارزش باشد. اگر حرفی را عوض 
کرده باشیم، اعتراض دوستان درست است، اما اصلًا در افکار ما اینچنین نبوده است 

که محاسبه نشود. مرحله دوم 

 جنگ سر جایگاه در هفته هفدهم لیگ برتر والیبال
جنگ تیم های لیگ برتری بجز صدرنشین و قعرنشین جدول رده بندی برای تغییر 

جایگاه، جذابیت رقابت های هفته هفدهم را چندبرابر می کند.
در این هفته اما شهرداری ارومیه در بازی خانگی، برای ماندن روی پله دوم به مصاف 
میهمانش شهداب یزد می رود. تیمی که هفته قبل لبنیات هراز آمل را با سرمربی تیم 
ملی شکست داد. پیکان اما برای صعود به رده دوم جدول در رفسنجان مقابل مس 
غول کش قرار می گیرد، بازی ای که برای شــاگردان اکبری خیلی هم راحت نیست، 
چرا که مسی ها هم برای صعود به پلی آف براحتی امتیاز از دست نمی دهند. راهیاب 
ملل هم امروز در بازی خانگی می خواهد برد دور رفت مقابل هورسان را تکرار کند. 
فولاد ســیرجان هم امروز می خواهد میهمانش پاس گرگان را با باخت بدرقه کند. 
شهرداری گنبد هم در ارومیه به مصاف آذرباتری می رود.فولاد سپاهان هم میزبان 
شهرداری ورامین است. تیم های ورامین، گنبد و رامسر در صورت پیروزی یا شکست 

مقابل حریفان در هفته هفدهم، جدول را تغییر می دهند.

 ایراندوست نفرات جام ملت های آسیا را معرفی کرد
لیســت تیم ملی فوتبال بانوان برای شرکت در جام ملت های آسیا اعلام شد. 
زهره کودایی، مریم یکتایی، عارفه سید کاظمی )دروازه بان ها(، فاطمه امینه، هادیه 
کــر، ملیکا متولی، غزاله بنی طالبی، زهره جلالی، فاطمه عادلی، بهناز طاهرخانی 
)مدافعان(، زهرا ســربالی، سارا ظهرابی، ســمانه چهکندی، یاسمن فرمانی، الهام 
فرهمند، زهرا معصومی، ملیکا محمدی، مرضیه نیکخواه و ثنا صادقی )هافبک ها(، 
افسانه چترنور، سارا قمی، نگین زندی و هاجر دباغی )مهاجمان( در لیست نهایی 
مریم ایراندوســت قرار گرفتند. جام ملت های آسیا از 30 دی تا 17 بهمن ماه در 
هند برگزار می شود و تیم ملی کشورمان با تیم های هند، چین تایپه و چین همگروه 

است. این اولین حضور تیم ملی بانوان در بزرگترین رویداد فوتبال آسیاست.

شــکل تمرینات تیم ملــی قایقرانی این روزها با حضور مربی جدید 
برزیلــی متفاوت شــده تا جایی کــه کاپیتان تیــم ملی آب های آرام 
معتقــد اســت در صورت تمدید قرارداد این مربــی تا المپیک 2028 
لس آنجلــس یــا حداقل 2024 پاریــس، قایقرانان تا پــای مدال های 

می روند. هم  جهانی 
امیــن بوداغی در گفت و گو با خبرنگار »ایران« تأکید کرد که مربی 
جدید خارجی تیم ملی در تمرینات بســیار جدی اســت: »این روزها 
برای حضوری موفق در بازی های آســیایی هانگژو تمرینات سختی را 
زیرنظر پدرو ســنا انجام می دهیم. او مربی با ابهتی است و با هیچ کس 
شوخی ندارد و از طرفی دیسیپلین خاصی هم دارد. سبک تمریناتمان 
با حضور او نســبت به قبل عوض شــده و از آنجایی که پدرو ضعفمان 
را در قدرت و تحمل فشــار مســابقه می داند، برخلاف گذشــته بیشتر 
روی مســائل قدرتی کار می کنیم. از طرفی قبل از پدرو ســنا در اوج 
تمریناتمــان، نهایتاً هفته ای 18 ســاعت پارو می زدیم اما الان حداقل 
روزی 5 جلسه تمرین می کنیم. اوایل کار این حجم از تمرین برایمان 

ســخت بود اما رفته رفته بدنمان عادت کرد.«
قایقــران تیم ملی معتقد اســت درصورت تمدیــد قرارداد پدرو تا 
المپیک پاریس اتفاقات خوبــی برای قایقرانی خواهد افتاد: »قایقرانی 
رشته ای است که از غرب آمده و دانش ما تایک جایی اجازه پیشرفت 
می دهد. تمام حریفان آســیایی مان مثل چین، قزاقســتان، ازبکستان 
و...از دیربــاز دنبال مربیان غربی و نه پرورش مربی داخلی بوده اند. ما 
چندین ســالی به خاطر شرایط موجود مثل گرانی دلار و غیره موفق به 
جذب مربی خارجی نشــده بودیم تا اینکه ســهرابیان با رایزنی هایش 
بالاخره توانســت مربی خارجی اســتخدام کند و حــالا هم همه چیز 
بــه ما و پدرو بســتگی دارد. به نظر من اگر پــدرو بتواند تا 2 المپیک 

یــا حداقل المپیک پاریس در ایران بماند، ســطح قایقرانی ایران فرق 
خواهد کرد و ما تا پــای قله های دنیا خواهیم رفت.«

او کــه عضو کمیســیون ورزشــکاران اســت، درباره حواشــی این 
کمیســیون می گوید: »این دوره کمیســیون ورزشکاران برای ورزش 
ایران خواهند جنگید و کســی دنبال نفع شخصی نیست. ورزشکارانی 
که الان در کمیســیون هستند، در ورزش استخوان خرد کرده و طعم 
لاکتیک را چشــیده اند. به شــخصه می خواهم طوری در کمیســیون 
فعالیت کنم که نتایجش ماندگار باشــد و بعدها پشت سرم نگویند که 
پشــت صندلی کمیسیون نشســت و فقط به رئیس کمیته ملی المپیک 
چشــم گفت. ما آمده ایم که یک ســری مطالبات را زنده و نگاه وزیر 
ورزش را به بعضی رشــته های مدال آور ولــی محروم عوض کنیم و به 
دیده شدنشــان کمک کنیم. به نظرم حواشــی که در کمیسیون وجود 
دارد به خاطر صحبت هایی اســت که از قبل شده است. یک عده خارج 
از کمیســیون، قــول و قرارهایی برای ورود یک ســری افراد به جمع 

منتخب کمیســیون داشــته اند و همین حواشی حرف و حدیث هایی را 
بوجود آورده اســت. از طرفی اوایل هرکاری بخاطــر تفاوت عقیده ها 
ســخت پیش می رود اما مطمئنم که شــرایط کمیســیون بعد از 5-4 

می شود.« بهتر  جلسه 
بوداغــی حالا بــه گفته خودش در هانگژو بــه دنبال وصول طلبش 
اســت: »من از بازی های آســیایی دوحه در تیم ملــی بوده ام که در 
قطر به خاطر ســن پایین موفق به گرفتن مدال نشــدم اما در  جاکارتا 
مدال گرفتم و در اینچئون هم می توانســتیم مدالی خوشرنگ بگیریم 
کــه با بدشانســی و یــک اتفاق دســتمان از مدال کوتــاه ماند، حالا 
می خواهــم با طلایم در هانگژو کلکســیون مدال هایم را در بازی های 
آســیایی تکمیــل کنم. تمام این تلاش ها و دوری از خانواده برای این 
اســت که موقع بازگشــت از هانگژو با طلا از پله هــای فرودگاه پایین 
بیایم و محبت های خانواده و همســرم را که همه جا پشــتم بوده و در 
وضعیت بد مالی از ســهم خود زده تا من بتوانم مکمل های ورزشی ام 
را بخرم، جبران کنم. ســن و سال و شرایط اقتصادی جوری است که 
شــاید این آخرین حضورم در بازی های آسیایی باشد چون ورزشکاران 
در ایران اســتقلال مالی ندارنــد. تصمیمی راجع به خداحافظی از تیم 
ملــی نگرفته ام اما اگر ببینم جوانی از من بهتر اســت به نفع او از تیم 
ملــی کنار می روم.« قایقران تیم مقاومت از قــرارداد پایین قایقرانان 
در لیگ خبر می دهد: »فدراســیون تمام باشــگاه ها را موظف به جذب 
2 ملی پــوش کرده وهمین موضوع ســطح و جذابیت لیگ را بالا برده 
است. قوانین کشور ما طوری است که اسپانسرها سمت تیم های ورزش 
نمی آینــد و قراردادهایمــان در لیگ از بازیکن ذخیره لیگ دســته 3 
فوتبال هم کمتر اســت، پارســال قراردادم بیست میلیون بود و امسال 

20 درصد بهتر شــده اما بازهم جای شکرش باقی است.«
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پیامبر اکرم )ص( :

دانش بجویید...؛ چرا 
که نشانه های )وسیله 
شناخت( حلال و حرام 
است، و چراغ راه نمای 
راه های بهشت، و همدم 
بی کسی، و یار غربت و 
تنهایی، و هم سخن در 
خلوت.
الأمالي للطوسي : ص ۴۸۸ ح ۱۰۶9

آتشبار صفر و یک در جهان آتشبار صفر و یک در جهان ۲۰۲۱۲۰۲۱
آلبوم تحولات دیجیتال

سال گذشته میلادی تصاویر پرتعدادی در آلبوم تحولات دنیای دیجیتال 
جای گرفت. یکی از شاخص ترین این تصاویر، قطعی 6 ساعته و پر حرف وحدیث 
فیس بوک و شبکه های متصل به آن همچون اینستاگرام و واتساپ در ماه اکتبر  

)روزهای میانی مهرماه( بود که تبعات مختلفی به دنبال داشت.
هــر چنــد در ابتدا و بــا توجه به حملات موســوم به »ســولارویندز« 
)SolarWinds(  در دسامبر 2020 –که انگشت اتهام حمله به نهادهای فدرال 
و حدود صد شرکت خصوصی آمریکایی به سمت روس ها نشانه رفت- نگاه ها 
به رقبای شــرقی واشنگتن دوخته شد اما خیلی زود مقامات فیس بوک ادعا 
کردند »تغییر پیکربندی اشتباه« عامل سردرگمی نیمی از جمعیت جهان در 

استفاده از خدمات این شرکت بوده است.
تلاش بازیگران وابســته به دولت ها و گروه های مختلف برای دستیابی به 
داده های ارزشــمند پزشکی در اوج کرونا، موجی از کشمکش های سایبری را 

به راه انداخت.
در فرصتی که برای پیام رسان های دیجیتال رقیب ایجاد شد، تلگرام مدعی 
جذب 70 میلیون کاربر جدید شد و »مارک زاکربرگ« اعلام داشت از قطعی 

6 ساعته شرکتش حدود 6 میلیارد دلار ضرر کرده است.
نخســتین گام های عملی ورود به دنیای ســه بعدی در فضای شبکه ای یا 
به عبارتی دیگر سه بعدی شدن اینترنت تحت عنوان »متاورس« رخداد مهم 
دیگری بود که غول های بزرگی مانند اپل، مایکروسافت، آلفابت )شرکت مادر 
گوگل(، آمازون و مِتا پلتفرمز )شرکت مادر فیس بوک( را با وجود رقابت های 
پیدا و پنهان کنار هم قرار داد تا این گروه در مجموع 2.5 تریلیون دلار نسبت 

به سال قبل ارزش افزوده بیشتری تولید کنند.
 آتشبار صفر و یک در جهان 2021

گذشــته از ایــن تحــولات چشــمگیر و همچنان که پــس از حملات 
»سولارویندز« پیش بینی می شد، 2021 صحنه شدیدترین تعارضات سایبری 
بود. از یک سو گسترش پهنه فعالیت های مجازی در جهان کرونازده فرصتی 
بی نظیر را در اختیار هکرها و فعالیت های باج افزاری و فیشینگ )تله گذاری( 
برای کاربران، قرار داد و از ســوی دیگر تلاش بازیگران وابســته به دولت ها و 
گروه های مختلف برای دستیابی به داده های ارزشمند پزشکی در اوج کرونا، 

موجی از کشمکش های سایبری را به راه انداخت.
در همین زمینه، انجمن دیجیتال »بیت کوم« در آلمان مارس 2021 اعلام 
کرد اقتصاد آلمان طی یک سال به علت سرقت اطلاعات، خرابکاری و جاسوسی 

بیش از 100 میلیارد یورو زیان دیده است.
علاوه بر این منازعات، 2021 شــاهد روندهای آشــکار و اغلب پنهان بود 
که تا به تدریج جایگزین درگیری های سیاســی، دیپلماتیک و حتی نظامی-

امنیتی شود.
گذشته از  تحولات چشمگیر و همچنان که پس از حملات »سولارویندز« 
پیش بینی می شــد، 2021 صحنه شدیدترین تعارضات سایبری بود.بازار داغ 

باج گیران اینترنتی
یکی از خبرســازترین باج گیری های اینترنتی در ماه های گذشته حمله به 
دانشــگاه یوتا برای دریافت باج 400 هزار دلاری بود که نقطه عطفی در این 
نوع حملات محسوب می شد. در ادامه، اخبار رخدادهایی از این دست بسیار 

رایج شد.
هر چند هویت بسیاری از گروه های مهاجم سایبری با گذشت ماه ها هنوز 
فاش نشده اما برخی مهاجمان با به جا گذاشتن جای پا، نام خود را در ذهن 

بسیاری از کاربران حک کردند.
به عنوان نمونه، گروه باج افزاری »بابوک« )Babuk( تنها در یک ماه آغازین 
ســال 2021  در آمریکا چندین نهاد و مجموعه دولتی، ورزشی و ارتباطاتی 
از جمله تیم بســکتبال »هیوستون راکتس«، »خانه تلفن اسپانیا«، »پلیس 

کالیفرنیا« و  ... را مورد هدف قرار داد.

»وان پرســنت« )OnePercent( دیگر گروه مهاجم سایبری بود که طی 
ماه های اخیر فعالیت هایش نگرانی های شدیدی را برانگیخت و گرفتاری های 

زیادی را برای دستگاه هایی مانند پلیس فدرال آمریکا به دنبال داشت.
همزمــان، پلیس فدرال آمریکا در خصوص افزایش تهدیدهای ناشــی از 
نرم افزارهای جدید مانند »دیپ فیک«  )DeepFake( و استفاده از محتواهای 

مصنوعی برای اهداف غیرقانونی هشدار داد.
البته حملات هکری فقط معطوف به باج گیری مالی از شرکت ها نبود. اوایل 
تابســتان گذشته، »بلومبرگ« در گزارشی مدعی شد شبکه های کمیته ملی 
حزب جمهوری خواه آمریکا هدف حمله سایبری قرارگرفته و هکرهای وابسته 
به روسیه در آن دست داشته اند. بر اساس این ادعا، گروه هکری »ای پی تی 
APT( »2۹ 2۹ ( موسوم به »خرس آرام« ) Cozy Bear ( وابسته به سرویس 
اطلاعات خارجی روسیه )اس وی آر( پشت این حمله سایبری قرار داشته  است.

این در حالی بود که پیشــتر هکرهای وابسته به روسیه متهم شده بودند 
که  به سود »دونالد ترامپ« و علیه نامزد دموکرات ها در انتخابات 2016 وارد 
اقدام شده اند؛ ادعایی که باعث گشایش پرونده قضایی دردسرسازی علیه رئیس 

جمهوری سابق آمریکا شد.
در سال گذشته میلادی و در حالی که چینی ها همچنان متهم ردیف اول 
انتشار ویروس کووید1۹ در سراسر جهان قلمداد می شدند، حملات تبلیغاتی 

و روانی علیه چشم بادامی ها حجمی وسیع پیدا کرد.
تلاش آمریکایی ها برای بازدارندگی قدرت دیجیتال رقبای خود

در فضای پرخوف و خطر دیجیتال، آمریکایی ها تلاش چشمگیری را برای 
افزایش بازدارندگی علیه رقبای خود به کاربستند.

اولین گام های عملی برای ایجاد سپری محکم مقابل حملات سایبری به 
تاســیس  »یو اس سایبرکام« )USCYBERCOM( بازمی گردد؛ نهادی که 
بــرای اولین بار »رابرت گیتس« وزیــر دفاع وقت آمریکا در ماه مه 200۹ از 

آن رونمایی کرد.
بــا افزایش ماموریت های یو اس ســایبرکام و تمرکز بــر جایگاه این نهاد 
نظامی-تکنولوژیک، رســانه ها از برگزاری مانورهای متعدد سایبری در مقابل 

تهدیدات فناورانه پیش روی آمریکایی ها خبر می دهند.
در کنــار همه این تدابیر، آمریکایی هــا نگاه ویژه ای به تقویت همکاری با 
شرکای اصلی خود در حوزه های امنیتی داشتند. در همین زمینه تارنمای »وان 
دیفنس« در نوامبر 2021 از تقاضای کمیته خدمات نیروهای مسلح مجلس 
نمایندگان آمریکا از دولت و نهادهای امنیتی برای به روزرسانی ائتلاف موسوم 
به »پنج چشم« متشکل از آمریکا، انگلیس، استرالیا، نیوزالند و کانادا خبر داد.

رخنه های اطلاعاتی آمریکا در اروپا باعث شد تا دستورکار تشکیل یک نهاد 
مســتقل اروپایی در حوزه مقابله با تهدیدات سایبری در دستور کار رهبران 
کشورهای اروپایی قرار گیرد.نبردهای اطلاعاتی و رقابت های سایبری متحدان 

سیاسی را هم به جان هم انداخت
اواخر بهار گذشــته بود که رســانه های دانمارک از رســوایی همدستی 
آژانس های اطلاعاتی این کشــور با آمریکا علیه سایر کشورهای عضو اتحادیه 

اروپا خبر دادند.

دیجیاتو نوشــت،موزیلا مرورگر فایرفاکس ۹6 را با شــمار اندکی ویژگی 
جدید و چند تغییر منتشــر کرد. در این نســخه قابلیت چندان چشمگیری 
وجــود ندارد اما مهم ترین تغییر را می توانیــم مرتبط با بهبود تدابیر امنیتی 
مرورگر در برابر حملات »جعل درخوست میان وب گاهی« یا CSRF بدانیم.

موزیلا در یادداشــت انتشــار فایرفاکــس ۹6 اعلام کــرده که به صورت 
پیش فرض تنظیمات کوکی ها را تغییر می دهد تا از کاربران در برابر حملات 
»سی ســرف« محافظت کند. این آپدیت همچنین شامل بهینه سازی هایی در 
زمینه صداســت. برای مثال مرورگر ســعی می کند نویزها را کاهش داده و 

پژواک صدا را از بین ببرد.
در نسخه جدید فایرفاکس در سیستم عامل مک اواس، اگر با نگه داشتن 
دکمــه Command روی یک لینک در جیمیل کلیک کنید، پیوند در زبانه 
جدیدی باز می شــود. این ســازوکار قبلا دچار مشکل بود و به درستی عمل 

نمی کرد.
فایرفاکس

مشــکل دیگری که باعث می شــود WebRTC رزولوشن اشتراک گذاری 
صفحــه را پایین بیاورد هم برطرف شــده و تجربــه باکیفیت تری را فراهم 
می کنــد. به علاوه، موزیلا اعلام کرده که افت کیفیت نمایش ویدیو در برخی 

وب سایت حل شده است.
فایرفاکــس ۹6 در لینوکس مینت تغییر مهمی دارد

کاربران توزیع لینوکســی مینت هم در صورت اســتفاده از فایرفاکس ۹6 
به موجب همکاری موزیلا و پروژه مینت با تغییر مهمی روبرو می شــوند. این 

توزیع دیگر موتور جستجوی پیش فرض فایرفاکس را به یاهو تغییر نمی دهد. 
موتور جســتجو از نسخه ۹6 به بعد مشــابه دیگر نسخه های فایرفاکس روی 

سایر سیستم ها خواهد بود.
اگــر فایرفاکس مرورگر پیش فرض شماســت، احتمــالا خیلی زود این 
به روزرســانی را به صورت خــودکار دریافت می کنید. امــا اگر فایرفاکس 
ندارید، می توانید با رفتن به وب سایت رسمی موزیلا این مرورگر را دانلود 
و نصــب کنید. به گزارش StatCounter، پروژه متــن باز فایرفاکس در 
حال حاضر از نظر سهم بازار پس از مرورگر کروم، سافاری و مایکروسافت 
اج در جایگاه چهارم قرار گرفته اســت. این مرورگر با ســهم 3,۹1 درصد 
فاصلــه کمی با مرورگر اج مایکروســافت دارد که 3,۹۹ درصد از ســهم 

بازار در دست دارد.

فایرفاکس 96 منتشر شد
!!ببینید: مردم سنگ قبر هم قسطی می خرندببینید: مردم سنگ قبر هم قسطی می خرند

پژوهشگران ایرانی موفق 
به تولید تراشه برای پایش 
سیگنال های حیاتی شدند

فناوریفناوری

بابک رضایی افشار مدیرعامل این شرکت فناور در این خصوص توضیح داد: 
چیپ ســت یا مدار یکپارچه، مجموعه ای از مدارهای الکترونیک است که در 
بستری مانند بردهای الکتریکی یا مواد نیمه هادی قرار گرفته و یک وظیفه 
مشــخص را انجام می دهد، این تراشه ها کاربردهای خود را از الکترونیک به 
سایر حوزه ها همچون سلامت توسعه داده و با حمایت معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری، نوعی از این تراشه ها برای پایش سیگنال های حیاتی، تجاری 

سازی شده است.
وی بیان کرد: تراشه های سابتل، ابزاری برای دریافت و تقویت سیگنال های 
حیاتی هستند، این چیپ ســت ها می توانند در پزشکی، مهندسی پزشکی، 
مهندسی ورزش، تربیت بدنی، فیزیوتراپی، روانشناسی و همچنین در ایده هایی 

برای ساخت تجهیزات پزشکی، روانشناختی و ورزشی استفاده شوند.  
رضایی افشار گفت: تراشه های مجتمع، می توانند سیگنال های مختلف را از 
جمله نوار قلب، نوار مغز و نوار عصب و عضله پایش و ثبت کنند، این ماژول ها 
از بدنه ای پلاستیکی به ابعاد 2 سانتی متر در 2.5 سانتیمتر در نیم سانتی متر 
ساخته می شوند، اتصال این افزونه های سخت افزاری به دستگاه های ثبت، توسط 
6 پایه مستقر روی برد انجام می شود، این ماژول امکان دریافت، تقویت، فیلتر 
و ارسال سیگنال نوار مغزی، نوار عصب و عضله و نوار قلب را فراهم می کند.

وی یادآور شد: چیپ ست سیگنال های حیاتی از نظر فنی، یک مدار مجتمع 

یا آی سی با ابعاد میلیمتری است که می تواند برای ثبت سیگنال های نوار قلب، 
نوار مغز و نوار عصب و عضله به کار رود و با قرارگیری آن در دسترس محققان 
و تولیدکننــدگان تجهیزات الکتروفیزیولوژی، می توان آنها را از طراحی های 
الکترونیکی و ابزار دقیق اخذ سیگنال بی نیاز و سیگنالی با کیفیت بالا و بدون 

نویز را در دستگاه های الکتروفیزیولوژی تحویل داد.
رضایی گفت: در تولید این محصول کوچک که برای نخســتین بار است 
که با چنین ابعادی در جهان ساخته شده، پنج عضو هیات علمی دانشگاه به 
مدت هشت سال، زمینه های طراحی و تولید آن را فراهم کرده اند، هم اکنون 
3500 نمونه از این دستگاه در سال تولید و با قیمت 600 تا 800 هزار تومان 

به فروش می رسد.
این فناور افزود: اهمیت کوچک بودن محصول از این بابت است که تاکنون 
تمام دستگاه های نوار قلب و عضله، دارای اندازه های بزرگ با وزن بالا بوده اند، 
این دستگاه ها در دوره ای، به شکل وایرلس عمل کرده و سیم ها از آن حذف 
شــدند اما اندازه و وزن آنها تغییر چندانی نداشت، وزن کم و اندازه کوچک 
این محصول ایران ساخت سبب می شود تا زمینه های کاربردی آن، گستردگی 
بیشتری داشته باشد.این دستگاه که به صورت آی سی است، طبق اعلام معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری، به  واسطه حجم خود، حتی برای تحقیقات 

دامی و پژوهش های مربوط به حیوانات نیز کاربردهای فراوانی دارد.

دیجیاتو نوشت،در گزارشی جدید ادعا شده که اپل قیمت مدل استاندارد 
آیفون 14 را مثل گذشته 7۹۹ دلار نگه می دارد، ولی آیفون 14 پرو مکس 
را به قیمت گلکســی 21– اولترا و آیفون 14 پرو را به قیمت آیفون 13 پرو 

مکس روانه بازار خواهد کرد.
 منبعــی در LeaksApplePro می گوید آیفون 14 پرو با قیمت 10۹۹ 
دلار و آیفون 14 پرو مکس با قیمت 11۹۹ دلار فروخته خواهد شــد. این 
منبع مدعی اســت که اپل حفظ اختلاف بهای 100 دلاری بین آیفون 14 
مکس و آیفون 14 پرو را با توجه به طراحی جدید و قابلیت های پیشــرفته 

مدل های پرو دیگر منطقی نمی داند.
در گزارش ها آمده که اپل ســال آینده برای مدل های پرو از فیس آیدی 
زیر نمایشــگر استفاده می کند و دوربین ســلفی را در حفره ای روی صفحه 
نمایش قرار می دهد. همچنین قرار اســت بهینه سازی هایی در دوربین عقب، 

پنل نمایش و قدرت پردازشــی این مدل ها اعمال شــود. خانواده آیفون 14 
احتمالا در نهایت با قیمت های زیر راهی بازار می شــود:

آیفون 14 با نمایشگر 6.1 اینچی: 7۹۹ دلار
آیفون 14 مکس با نمایشــگر 6.7 اینچی: 8۹۹ دلار
آیفون 14 پرو با نمایشــگر 6.1 اینچی: 10۹۹ دلار

آیفون 14 پرو مکس با نمایشــگر 6.7 اینچی: 11۹۹ دلار
اپل امســال پرچمداران ســری آیفــون 13 را در مدل هــای پایه مینی، 
اســتاندارد، پرو و پرو مکس بــه ترتیب با قیمت 6۹۹، 7۹۹، ۹۹۹ و 10۹۹ 

دلار راهی بازار کرد.
آیفون 14 پرو

قیمــت آیفون 14 تاثیری روی حافظه داخلی پایه ندارد
طبق گزارش ها انتظار داریم که سامسونگ هم قیمت گلکسی 22– اولترا 
را حدود 100 دلار افزایش دهد، اما این دستگاه برخلاف آیفون در مدل پایه 
بــا 128 گیگابایت حافظه داخلی به بازار نمی آید و در عوض 256 گیگابایت 

حافظه داخلی خواهد داشت.
در واقع میانگین بهای ســری آیفون 14 در مقایسه با سری آیفون 13 
افزایش چشمگیری خواهد داشت. در حال حاضر اگر بخواهید همه مدل های 
آیفــون 2021 را بخرید، باید 35۹6 دلار هزینه کنید، اما اگر این گزارش 
درســت باشــد، برای خرید همه گوشی های سال آینده اپل باید 400 دلار 
روی این مبلغ بگذارید. البته منبع گزارش امروز هشــدار داده که افزایش 
بهای مدل های آیفون 14 پرو در دست بررسی قرار دارد، در نتیجه ممکن 

اســت در نهایت شاهد تغییر برنامه اپل باشیم.

قیمت گوشی های سری آیفون ۱۴ افشا شد

طبق یک بررســی جدید، شــرکت هواوی تکنولوژیز همچنان در فهرســت 
شــرکت هایی که بیشترین پتنت )امتیاز انحصاری( آمریکا را دریافت می کنند، 
بالا می رود که نشان می دهد شرکت های چینی به میزان فزاینده سهم بزرگتری 

از نوآوری جهان دارند.
بررسی جدید سرویس درخواست ثبت پتنت IFI  »فیرویو ریسرچ«  حاکی از 
آن اســت که هواوی سال میلادی گذشته 2770 پتنت آمریکا را دریافت کرد و 

در رتبه پنجم قرار گرفت.
موفقیت هواوی در کسب پتنت ها در حالی بوده که این سازنده تجهیزات شبکه 
توسط دولت بایدن از بازار آمریکا بیرون رانده شده و از دسترسی به قطعات مورد 

نیاز برای ساخت تلفنهای هوشمند محروم شده است. دولت آمریکا این شرکت را 
که در شنزن مستقر است، متهم به جاسوسی و تهدیدی برای امنیت ملی قلمداد 

کرده است، در حالی که هواوی منکر اتهامات مذکور شده است.
هواوی به دلیل افول سایر شرکت ها از رتبه نهم به پنجم صعود کرد زیرا دفتر 
پتنت و تریدمارک آمریکا در سال 2021 پتنت های  کمتری را صادر کرد. شرکت 
سامســونگ الکترونیکس، کنون و شرکت TSMC تایوان در جمع پنج دریافت 
کننده بزرگ پتنت های ثبت شده بودند.طبق یافته های این بررسی، شرکت هایی 
چینی از نظر مالکیت پتنت در سطح جهانی در رده بالایی قرار دارند. سامسونگ 
در ســطح جهانی دارنده بزرگترین اختراعات به ثبت رســیده اســت. اما شش 
شرکت چینی شــامل هواوی و آکادمی علوم چین پتنت های  بیشتری را برای 
نوآوری هایشــان در مقایسه با IBM داشــته اند که در رتبه هشتم این فهرست 
قرار دارد.شرکت های آمریکایی کمتر از نصف 327 هزار و 32۹ ابداعاتی که سال 
میلادی گذشــته در آمریکا به ثبت رسید را در اختیار داشتند. چین در جایگاه 
چهارم بود اما شرکت هایش در مسیر سبقت گرفتن از کره جنوبی به عنوان سومین 
دریافت کننده بزرگ امتیازات انحصاری ثبت شده هستند. شرکت های چینی و 
سوییسی شرکت هایی بودند که در کاهش کلی ثبت امتیاز انحصاری آمریکا سهیم 
نبودند.بر اساس گزارش بلومبرگ، هوش مصنوعی و یادگیری ماشینی همچنان 
مهمترین حوزه های رشــد برای نوآوری مانده و شرکت های IBM، سامسونگ، 

گوگل آلفابت و مایکروسافت در این حوزه پیشتاز هستند.

چهار عامل برای موضوعات اخیر مربوط به هک سازمان ها

چندی پیش شــرکت ارتباطات زیرســاخت اعلام کرده بود که به علت 
قطع ســگمنت دوم فیبر دریایی متعلق به شرکت GBI در محدوده دریایی 
بین قطر و امارات، 430 گیگابیت از ظرفیت پهنای باند بین الملل شــرکت 
ارتباطات زیرســاخت از دســترس خارج شده است که با توجه به قطع این 
مســیر دریایی و زمان بر بودن بازیابی مجدد آن اقدامات فوری برای تامین 
ظرفیت جایگزین از ســایر مســیرها در دســتور کار قرار گرفته و به زودی 
ظرفیت هــای جدید بــرای تامین این بخش از ترافیــک آماده بهره برداری 

می شود.
در این راســتا عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در 

پســتی اینستاگرامی از بازگشــت ظرفیت قطع شده از پهنای باند بین الملل 
شــرکت ارتباطات زیرســاخت به ظرفیت اینترنت سراسری کشور خبر داد 
و گفــت: حدود دو ماه پیش یکی از کابل های فیبرنوری دریایی به ســمت 
قطر قطع شــد و 430 گیگ از پهنای اینترنت کشــور از دســترس خارج 
شــد و این اختلال پهنای باند مصرفی کشــور را هفت درصد کاهش داد. با 
پیگیری و تلاش مســتمر همکارانم در شــرکت ارتباطات زیرساخت خرابی 
ایــن خط فیبرنوری دریایی ترمیم و ایــن 430 گیگ دوباره به پهنای باند 
کشــور برگشت. در ضمن برای پیشگیری از تکرار چنین اختلالی مسیرهای 

جایگزین هم پیش بینی شده است.

۴3۰ گیگابایت پهنای باند بین الملل به اینترنت ایران بازگشت


